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E D İ T Ö R D E N  M E K T U P

A r t D o g
a  t e r m  t h a t  d e s c r i b e s 
t h o s e  t h a t  a r e  t o t a l l y 
c o n s u m e d  a n d  o b s e s s e d 
w i t h  a r t ,  “ a r t  a f i c i o n a d o ”

EDITÖRDEN

Çam, meşe, kızılağaç ve kestane gibi çeşitli 
ağaç türlerini barındıran; ayı, geyik, yaban 
domuzu, tilki ve tavşan gibi çeşitli hayvan 

türlerine de ev sahipliği yapan Akbelen Ormanı 
2021 yılından bu yana kömür madeni açılma pla-
nı nedeniyle tehdit altında. Akbelen Ormanı’nda 
kömür madeni tamamen açılırsa ormanın yak-
laşık 400 hektarlık bir alanını ve binlerce ağacı 
kaybedeceği öngörülüyor. Son dönemde Akbelen 
Ormanı’nı korumak adına yöre halkı ve STK’lar 
ardı ardına protestolar yaptılar. Kömür made-
ni projesi, İkizköy halkı tarafından büyük bir 
tepkiyle karşılanmıştı. Bölge halkı ve STK’lar 
ve çevre aktivistleri Limak Holding’in Akbelen 
Ormanı’nda kömür madeni açmak istemesi-
ne karşı eylemler yapmaya devam ediyor. Limak 
Holding’in Yönetim Kurulu Başkanı Ebru Özdemir 
ise sanatsal projeleri destekleyen ve SAHA grubu-
nun üyelerinden biri. 

Limak örneği kuşkusuz bu konunun tek örne-
ği değil ama en güncel örneği. Çevreye zarar veren 
şirketler, çevrecilikle ilgili sanatsal projelere spon-
sor olarak, sürdürülebilirlik konusunda kararlı ol-
dukları ‘yanılsamasını’ yaratmaya çalışıyor. Yakın 
tarih, şirketlerin modern ve çağdaş sanat müzele-
rine veya sergilere sponsor olmalarının örnekleriy-
le dolu. Hem Türkiye hem dünyada. Dr. Öğr. Üyesi 
Fırat Arapoğlu bu ay merkezime aldığımız bu ko-
nuyu işliyor ve şu soruları soruyor. 

* Çevreye zarar veren şirketlerin sanata spon-
sor olması uygun mudur? 

* Bu çelişki sanat dünyası tarafından görünür 
kılınacak mıdır yoksa görmezden mi gelinecektir? 

* Bu şirketlerin sanatsal etkinliklere sponsor 
olmaları çevreyi tahrip etmelerine dair sicilleri-
ni aklar mı? 

* Bu şirketlerden sponsorluk kabul eden sanat 
kurumlarının hiçbir sorumluluğu yok mudur? 

* Bu kurumlara karşı sanat dünyasının güve-
ni sürecek midir? 

Yaz aylarında kültür sanat dünyasında 
“şeffalık” tartışmaları gündeme oturmuşken 
en az onun kadar önemli olan bir diğer proble-
mi enine boyuna tartışmak boynumuzun borcu-
dur kanısındayız. 

Türkiye’nin son dönemde yaşadığı deprem fe-
laketleri, tüm toplumu her anlamda derinden et-
kileyen seçim ve sonuçları, süregelen ve daha da 
derinleşen ekonomik kriz, devam eden göçmen 
krizi ve yansımaları, bir de yadsınamayacak ba-
rınma krizi ile birlikte ülkede var olan sorunlar 
ve belirsizlik içerisinde sonbahar geldi. Sonbahar 
kültür-sanat dünyası için hareketli bir sezon ola-

rak bilinir. Alanında önemli isimlere kültür-sanat 
sezonunda yakın geleceği yorumlamalarını iste-
dik; tüm bu veriler ışığında nasıl bir resim çiz-
diklerini sorduk ve cevapları “Nereye Gidiyor Bu 
Gemi?” başlığı altında topladık. 

23 Eylül’de Adıyaman’da Nemrut Zirvesinde 
yapılacak Land&River Art Bienali radarımızda. 
Türkiye’de çok yaygın olmayan Land Art türü ik-
lim krizinin yarattığı ekolojik felaketlerin çağında 
iyice anlam kazanıyor. Nefes kesen bir coğrafyada 
gerçekleşecek olan bienal yıl sonuna dek sürecek. 

A Milli Kadın Voleybol takımı uzun süre ko-
nuşulacak bir başarıya imza attı ve Avrupa 
Şampiyonu oldu. Sanat ve sporun her şeyin üs-
tünde olmak gibi bir özelliği var.  Bu yüzden bu 
başarıdan bahsetmeden ve kızların temsil ettiği 
Cumhuriyet değerlerine selam çakmadan olmaz. 
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G Ü N D E M  /  Ö Z E L  S Ö Y L E Ş İ

Orhan Alkaya Devlet Tiyatroları Genel Müdürlüğü’ne atamayı yorumladı:

“Siyaset erbabı her şeyi 
müsamereye çevirdi” 

Cumhurbaşkanlığı tarafından Devlet 
Tiyatroları Genel Müdürlüğüne 
Tamer Karadağlı atandı. Bu kararı 
nasıl değerlendiriyorsunuz? 
Kamu sanat kurumlarına siyasi erki temsil 
eden birimlerin atama yapması, başlı ba-
şına sorunlu bir durum. Devlet Tiyatroları 
1949’da kurulmuş, kayda değer tarihi de-
rinliği olan bir sanat kurumu. Zaman için-
de, tek merkezden ülke sathına doğru ge-
nişlemiş  ama genişlemesiyle orantılı bir 
yönetim revizyonunu yapması hep engel-
lenmiş bir kurum aynı zamanda. Son ata-
ma ile ilgili, her zamankinden daha cid-
di bir sorun olduğu açık ama bu sorunun 
adını Tamer Karadağlı olarak koymayı 
doğru bulmam. Sorunun adı, “kimi ister-
sem onu atarım, çünkü yetki bende” öz-
güveni ve bu özgüvenin sahibi olan tek-
çi, otoriteryan devletçi erk sahipleridir. 
Gelelim sorunuzdaki ikinci kısma; bir ku-
rumsal yapının sürekliliğini sağlayan 
pek çok faktör vardır. Bunlardan belki en 
önemlisi, limon mürekkebi ile yazılı olan 
ve bir gelenek oluşmasını sağlayan “tea-
mül”lerdir. DT teamüllerinin en önemli-
lerinden olan Genel Müdür ataması, meri 
iktidar döneminde iki kere delinmişti, bu 
üçüncü hamle oldu. Devlet Tiyatroları ve 
herhangi bir kamu sanat kurumu bün-
yesinden gelmeyen bir sanatçının Genel 
Müdür olarak atanması, eskavatörün ucu-
nun daha da sivriltildiğini gösteriyor.

İktidarların ve siyasetçilerin 
devlet tiyatrolarına müdahalesini 
nasıl değerlendirirsiniz? 
Siyaseti, bütün meslekleri kapsayan bir 
üst-meslek zanneden kahir siyaset er-
babı, hele ilkokulda müsamereye fi-
lan çıkmışsa, kendinde mesleğimize hiza 
istikamet verme yetisini görmüştür, gör-
mektedir ve korkarım görecektir. Bütün 
kamu sanat kurumları için şart olma-
sı gereken ise, “müdahale”nin imkân-
sızlaştırılması, denetimin ise iktisadi de-
netimle ve yerli telif eserlerin ağırlığının 
korunmasına özen gösterilmesi ile sınır-
lı tutulmasıdır. Bu da kültür ve kültürü 
sahiplenme meselesidir ki, çoğu açmazı-
mız buradan kaynaklanmaktadır -kısaca-
sı, sanatseverlerin de Aytmatov’un “sevgi 
emektir” mottosundan az bir şey nasip-
lenmesi iyi olur-.

Günümüzde her kurumda liyakatin 
olmadığı yerde biat edenin 
mükafatlandırıldığına şahit oluyoruz. 
Peki kurumun tarihine baktığımızda 
bizi bugüne getiren koşulların daha 
derin çözümlenmemiş sorunların 
da sebep olduğu söylenebilir 
mi? En önemli sorun neydi?
Liyakat ancak meşruiyetle birleştiğin-
de “yeterlilik, uygunluk” tanımları doğru 
yorumlanabilir. Sorunuzdaki deyişle “gü-
nümüzde” meşruiyet yoksunluğu en bü-
yük tehdit olarak toplumun karşısına çı-
kıyor. Liyakat, layık olma durumu kaba 

güç tarafından saptanıyor ve iktidar gücü 
gücün iktidarına dönüştüğü için, yapılan-
larda aranan ana kriter yapabilme gücüyle 
sınırlı kalıyor. Sorunuzun ikinci kısmı çok 
önemli; bugün hayli kırpılmış olsa da 5441 
sayılı Devlet Tiyatroları Kanunu, kuruma, 
özerkliğin sınırında geniş yetkiler ve im-
kan alanları sunuyordu. Bu yetkilerin si-
yasi bürokrasi tarafından sürekli sekteye 
uğrattırılmasının önüne geçecek güçlü ve 
kolektif iradenin sanat kurumunun için-
den gelmesi gerekirdi, burada uzun boylu 
konuşulması gereken bir zafiyet var. Yanı 
sıra, bahsettiğim “genişleyen bünye”nin 
adem-i merkeziyet esasıyla yeniden yapı-
landırılması da kaçınılmazdı ama kısa bir 
aralıktaki çok değerli girişimlerin dışında 
bu yeniden yapılanma zorunluluğu, ku-
rum çoğunluğunun ilgisini çekmedi. Uzun 
ve ciddi bir konudur. Profesyonelliğimin 
47. senesindeyim ve abartısız 47 senedir 
bu mevzuda söz söyleyen, kendisinden sı-
kılmış birisiyim.

Devlet tiyatrolarındaki işten 
çıkarmaların kaynağının hep güvenlik 
soruşturmalarına dayandırıldığı 
konuşuldu. Siz sanatçının bu şekilde 
fişlenmesini nasıl karşılıyorsunuz?
Ben 1980 darbesini müteakip 1402 sayılı 
Sıkıyönetim Kanunu ile işten atılan tiyat-
roculardan biriyim. Cennet vatanımızda, 
bizi doğrudan cennete göndermek isteyen 
otorite sahipleri yakamızdan hiç düşmedi. 
Gene de, Devlet Tiyatroları’nın iç işleyişi-
ne hakim olmadığım için bu konuda görüş 
beyan etmem doğru olmaz. İstanbul Şehir 
Tiyatroları’nda, tam da belirttiğiniz ne-
denle açılan soruşturmalar, işten atmalar 
oldu. Hayat boyu fişlenmiş bir profesyo-
nel TC vatandaşı olarak bu durumu nasıl 
karşılayabilirim? Göğsümü siper ederek 
karşılarım elbette!

“Devlet sanatçısı, devlet sanatçısına 
ödül” gibi kavramlar kulağınıza nasıl 
geliyor. Geçmişte sosyalist ülkelerde 
de devletin sanatçılarla ilişkisi hep 
tartışmalı olmuş. Sansürden tutun 
da sanatçıların uğradığı baskılar 
birçok filmin konusu olmuş. 
Sosyalistler de sanatçıya özgür bir 
ortam yaratmadı? Sizce neden?
Bizde Devlet Sanatçısı payelendirmesi 
12 Eylül paşalarının akıldaneleri üzerin-
den temayüz etti. Gene de sadece Sovyet 

bloğunun üzerine yıkılması haksızlık 
olur. Her Batı ülkesinin merkezi ya da 
federal düzlemde böyle madalya sunum-
ları var ve hiç de kötü değiller. Mesela 
Fransa devletinden Legion d’Honneur 
alan epey arkadaşım var, Fransız para-
lı askeri mi oldun, diye dalga geçmedim 
vallahi. Erk/devlet ile sanatçı arasındaki 
problem, bence basit bir antagonizma-
ya dayanıyor. Erk/devlet statükoyu elde 
tutmaya çalışır, bizim cenah hayal gücü-
nü. Bu kadar basit bir antagonizma işte. 
Sorunuzun son ve en esaslı sorusunu 
başlı başına tartışmamız gerekir. 1928 
senesi dönüm noktasıdır bence. 

Yola nasıl çıkılırsa çıkılsın devlet ve 
tiyatro kelimeleri hiçbir dönem sağlıklı 
bir şekilde bir araya gelemedi. Peki özel 
sektör bu açığı ne derece doldurabildi. 
Özel sektörün desteklenmesiyle daha 
sağlıklı bir sonuç alınabilir miydi?
İdeolojik olarak devlet ya da beledi-
ye kavramları itici gelebilir ama me-
seleyi “kamu sübvansiyonu” ola-
rak adlandırmamız gerekiyor; böyle 
bakarsak, ideoloji ve zor araçları-
na sahip bir teşkilat ile tiyatro disip-
linini bitiştirmek zorunda kalmayız. 
Yurttaşından vergi alan, bunu bir za-
man tımar, zeamet adıyla alsa da, her 
zaman bu verginin gizil adı “yağma” 
olan bir asyatik teşkilat bile, yurttaş-
larına hizmet götürmekle yüküm-
lü olduğunu peşinen kabul eder. Bu, 
kimi kanalizasyondur, karayolu, de-
miryolu altyapısıdır, atıksu arıtma 
tesisidir, kimi de operadır, baledir, 
tiyatrodur, sinemadır. Kâr maksimi-
lizasyonu üzerine inşa edilmiş vahşi 
kapitalizmi ve türevlerini kısmen bir 
yana bırakırsak eğer, kamu hizmetle-
rinin kimi gelir üretir, kimi de -kana-
lizasyon, tiyatro vb- kamusal zorunlu 
ihtiyaçlara imkân üretir. 

Burada, özel sektörün sponsor ola-
rak, herhangi bir somut çıkar aramaksızın 
devreye girmesine elbette itirazım olmaz 
ama sanat disiplinlerini sübvanse etme 
işinin bütünüyle özel sektöre devredilme-
sinin bir facia olacağından eminim. Sanat 
disiplinlerine yatırım yapan özel sektör 
grupları var ve çok değerli işler yapıyorlar. 
Başta, Eczacıbaşı grubunun kurduğu İKSV 
gelir. Bir tiyatro ya da opera ya da senfo-

ni ya da festival merkezi niteliğinde sanat 
binası yaptılar mı? Kısaca, özel sektör, is-
temek ile yapmak arasındaki dengeyi ku-
rabilirse daha efektif olabilir.

Sizin gözlemlerinize göre 
liyakatın hayata doğru geçebildiği 
bir dönem olabildi mi?
Nispi olarak, elbette. Benim profesyonel 
hayata başladığım sene, 1914 senesinde 
kurulmuş İstanbul Şehir Tiyatroları, kamu 
sanat kurumlarının en parlak deneyimine 
adım atmıştı: Yerinden Yönetim; adem-i 
merkeziyet yani. Dönemin Belediye 
Başkanı Ahmet İsvan ve halefi Aytekin 
Kotil, bizim mesleğimizde liyakati önem-
seyen ve özerkliğin sınırını yoklayan yö-
neticilerdi. Devlet Tiyatroları’nın kuru-
cusu, büyük ustamız Muhsin Ertuğrul’du. 
Hoca ve ardılları da meslekte liyakati 
hep önemsediler. Örnekler çoğaltılabilir, 
unutmayalım, liyakatin önemi, liyakat-
sizler zamanında anlaşılır.

Tiyatrocunun maaşı da hep tartışıldı. 
Haklarının yeterince verildiğini 
düşünüyor musunuz? Bu dizilere 
kaçış tiyatrocuyu da kimliğinden 
uzaklaştırıyor, dolayısıyla dayanışma 
içinde hakeret edilmesine de 
engel oluyor olabilir mi? 
1980’de bizim tiyatrodan kovulmamı-
zı müteakip, o zamanki iki kamu tiyatro-
sunda  (İstanbul Şehir Tiyatroları, Devlet 
Tiyatroları) sanatçı maaşları bürokraside-
ki Müsteşar maaşına eşitlenmişti. Bizim 
kovulmayanlar arasında, Kenan Evren’e 
“latent” hayranlık besleyenler çoktur sırf 
bu yüzden. Bu maaş giderek turun geri-
sinde kaldı ve hayli küçüldü. Gene de, açık 
söylemek gerekirse, aynı para miktarını 
almakla birlikte, çok az ve çok fazla kaza-
nanlar aynı bordroda yer alıyor. Teknik ve 
ancak bizim aramızda anlaşılabilecek bir 
tarihçesi var bu meselenin. Bu sistem (kod 
adı 657) motivasyonu engelleyen büyük 
sakıncaları içermekle beraber, memleke-
tin yasal güvenceler fukarası olması ne-
deniyle, dikkatli konuşmamızı zorunlu 
hale getiriyor. 

Diziler meselesine gelirsek, evet, bü-
yük problem. Kamu tiyatrosundan bir 
ayda kazandığınız parayı hatta adamı-
na göre iki-üç katını bir haftada kaza-
nacağınız bir sektör, ister istemez cazi-
be oluşturuyor. 2008’de, İstanbul Şehir 
Tiyatroları’nda Genel Sanat Yönetmeni 
olduğum sıra, bir röportajda, “1600 lira 
maaşla 25 milyon liralık bütçeyi yönetiyo-
rum. Bu saçma bir durum. Oyuncularımız 
da hak ettikleri maaşı alsalar dizi çekme-
lerine izin vermezdim,” mealinde bir şey-
ler söylemiştim. Mesele gene “kod adı 
657”ye geliyor. 

Ya taşaron kadro meselesi; bu 
da onur kırıcı değil mi? Sanatçı 
niye kendisinin başka kadrolarda 
gösterilmesine izin veriyor?

Bu soruya cevap vermenin yolu, “kad-
ro” kavramını tanımlamaktan geçer ki 
çok uzun sürer. Taşeron kadro, dünya 
ihale kanunu değiştirme rekortmeni bir 
siyasi grubun hediyesidir. Az bilinir ama, 
kamu tiyatroları kendi bütçeleri içinde 
konuk oyuncu, yardımcı oyuncu, figüran 
oyuncu alımı yaparken, dayatılan ve kabul 
gören bu sistemde, ihaleyi alan taşeron 
firma, tiyatrocunun brüt ücretinin yüz-
de 25’ini resmen cukkalıyor. Hele, Devlet 
Tiyatroları’nda bu statüde çalışan meri 
ekibin tamamının asal sanatçı kadrosuna 
alındığını da hesaba katarsak, taşeron is-
tihdam faciası yeni bir boyut kazanır. Bu 
arada, çok tehlikeli sonuçları olacak bu is-
tihdamın Karadağlı ile hiçbir ilgisi olma-
dığını da belirtmeliyim.

Son olarak sizce nasıl bir 
mücadele verilmesi gerekiyor? 
Bir çağrınız olur mu?
Dürüst olmak, başlangıç için yeterlidir. 

Devlet Tiyatroları Genel 
Müdürlüğü’ne Tamer 
Karadağlı’nın atanmasını 
değerlendiren oyuncu, 
şair ve yazar Orhan 
Alkaya, liyakatin kaba güç 
tarafından saptandığını 
söylüyor: “Meşruiyet 
yoksunluğu en büyük tehdit 
olarak toplumun karşısına 
çıkıyor.”

ŞEYMA ELAMAN
seymaelaman@gmail.com

Mehmet Resul Kaçar
Rüya Bitti Kırmızı Ceket

The Dream is Over, Red Jacket

14 Eylül - 29 Ekim 2023 / September 14 - October 29, 2023
Ziyaret saatleri (Visiting hours): Pazartesi - Cumartesi 

(Monday to Saturday), 10:00-18:00

Hacımimi Mah. Necatibey Cad. Sakızcılar Sok. No: 1/E Karaköy 34425
Beyoğlu, İstanbul, Turkey  |  Tel: +90 212 251 27 54  |  Faks: +90 212 251 90 41
info@galeri77.com  |  www.galeri77.com

/galeri77

Mehmet Resul Kaçar, “Kimsenin Hakkı’dan Haberi Yok-3 / Nobody Knows About Hakkı-3”, 2023, Tuval üzerine yağlıboya / Oil on canvas, 190x150 cm
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Ankara’nın ve ülkenin en önemli 
ve köklü kültür mekanlarından 
biri olan Siyah Beyaz Galeri 40 
yaşında! Siyah Beyaz’ın hikayesini 
geçtiğimiz yıllarda kaybettiğimiz 
kurucu Faruk Sade’nin eşi ve 
yoldaşı Fulya Sade ve  ikinci nesil 
yöneticisi kızları Sera Sade ile 
konuştuk.

ŞEBNEM KIRMACI 
sebnem@artdogistanbul.com

40 yıldır var Siyah Beyaz. Başkentte. 
Bu kırk yıl bir ömür gibi mi geçti 
yoksa çabuk mu? Hani göz açıp 
kapayana kadar mı diye sorayım. 
Fulya Sade: Bu sene Cumhuriyet’in 100. Yılı. 
Bizim kırkıncı yılımız. Bir galeri için kırk yıl 
bir şey değil. Düşünsenize Batı’da adamların 
kaç yıllık galerileri var? Böyle güzel bir ülkede, 
böyle şahane özgürlüklerin olduğu bir ülkede 
kırk yıldır var olmanın ben bu sene farkına 
vardım. Yüz yılın kırk yılına tanıklık etmişim. 
Ama çabuk geçti. 

Batı’da evet ama bu coğrafyada 
kırk yıl varolmak bambaşka bir şey 
değil mi?  Her şeye rağmen
F.S: Her şeye rağmen evet burada her şeye 
rağmen bunu yapıyorsun. Tabii. Hani burada-
ki kelime bu aslında. Önünü göremediğim bir 
ülkede kırk yıl. Bir köfteci bile olsan önünü gö-
remezsin. Üç ay sonrayı bilemezken iki yıllık 
sergi programı yapıyorsun. Yapıyoruz. 

O sırada neler neler oluyor. Son bir 
senede bile deprem, seçim derken …
F.S: Hep diyoruz ki bir duralım. Bir bekleyelim. 
Ama devam ediyoruz. 

40 yıl ama bir adanmışlık ister değil mi?
F.S: Evet ama imkansız değil. Sizde dergi yapı-
yorsunuz bunca emekle ama  belki birileri der-
ginin sayfalarıyla cam siliyor, paket yapıyor, 
atıyor… Memleket böyle.   

Ankara’da olmak sizi nasıl şekillendirdi? 
Kimliğinizin ayrılmaz parçası değil mi?
F.S: Ben İzmir’liyim. Ama artık Ankara’lı old-
um. Ankara’ya hep gri derler ya. Memur şeh-
ri, bilmem ne, şu, bu. Ama bir de seksenlere 
gidelim. 81-82 yıllarına. Ankara hep toparlan-
ma yeridir. Bir şey olur. Ankara’da toparlanılır. 
Yazarı, çizeri, düşünürü, komünisti, Ankara’da 
toplanmıştır, toplanır.  

Ankara’da saklanır mı? 
Sera Sade: Hep Annemden Babamdan duymu-
şumdur. Burası bir toplanma,  buluşma, tartış-
ma yeri olmuş. Buradaki sergiler bu buluşma-
lardan çıkmış hatta.  Burada aslında buradaki 
o siyah beyazın temelini atmış bu insanlar, bu 
buluşmalar.  Belki Ankara’da çok fazla yapacak 
bir şey olmadığı için bir araya geliyorlar, bulu-
şup konuşuyorlar.  Şehir insanı engellemiyor. 

Bir yaşam kültürü diyelim. Siyah 
Beyazın bir barı da var. 
Fulya Sade: En büyük sponsoru O. 

Ben bir Ankaralıyım ve biz çok gelirdik 
bu bara. Ve böyle kimbilir kaç nesil var. 
Şimdilerde sergilerin uzantısı olarak zorlama 
partiler “event”ler yapılmaya çalışılıyor. 
Hatta önce event kurgulanıyor arkasına sanat 
fon oluyor gibi bir durumlar yaşanıyor. Oysa 
burada yıllar önceden beri zaten bir yaşama 
kültürü vardı bar ve galeri ayrılmaz bir 
bütün olarak adeta. İlk günden bugüne zaten 
organik olarak içiçeydi bu galeri ve bir yaşama 
kültürünü barındıran aynı isimli bar değil mi?
F.S: Kendiliğinden tabii. Barla galeri içiçe ol-
ması, Faruk’un (Sade) varlığı, vizyonu , onun 
mimar çevresinin gelmesi… Sadece bu da değil. 
Biz Bodrum’da 2000’li yıllarda sürekli ev sergi-
leri yaptık. 

Sekiz yıl kadar sürdü. Yahşi’de ODTÜ 
Mimarlıktan arkadaşlar zamanında bir arazi al-
mış, herkes kendi evini yaptı.
S.S: Çoğu mimar bir grup arkadaş herkes kendi 
evini yapmış. Babamda bizim evi yapıyor ve 
her yılın Ağustos ayında ev sergileri yapılır-
dı. Evdeki tüm eşyalar kalkardı, ev bir ser-
gi alanı olurdu. Aynı zamanda bir parti alanı. 
Yarımadada kim var kim yok gelirdi. Aklınıza 

gelebilecek herkes geliyor. Resmen evde iki yüz 
elli, üç yüz kişi. Müzik, sergi, insanlar bir ara-
da yiyip içerlerdi. O zamanlar içki şirketle-
ri böyle gecelere sponsor falan olmuyordu. Ama 
bunu niye yapıyorduk? Çok keyifliydi çünkü. 
Yemekleri Annem elleriyle yapıyordu.

F.S: Benim en sevdiğim şey yemek yapmak-
tır. Pazara gidiyorduk, taptaze sebzeler alırdık. 
Masaya koyardık yemekleri, tabakları sıralar-
dık. Şimdi Bodrum’da bir çok “event” oluyor. 
Birine bile katılmadım. 

Şimdilerde şöyle sanki. Bir “event” 
yapalım içine sanat da koyalım…
F.S: Aynen 

Niye sanat koyalım? Birileri 
sınıf atlasın diye mi?
 F.S: Evet. Çok güzel. Maalesef öyle.  Ya sanatı 
sokmasalar “event”lerine keşke. Yapsınlar par-
tilerini, “event”lerini. Büyük inşaat şirketisin, 
boş alanın var. Ya oraya da sanatı sokma sen 
işte. Bakın, sanat herşeyi masumlaştırır hatta 
meşrulaştırır. Ama sanat arka planda olmaz. 

Ya eskiden Tepebaşı’ndaki fuarlarda sa-
nat tartışılırdı. Şimdi hiç sanatın tartışıldığını 
duyuyor musunuz? “Bu kaç para?” “O iş ne ka-
dar?” Konuşulan bu.   

Instagram arka fonu olarak sanat… 
F.S: Tartışmak, eleştirmek, bilgiyle olan bir şey 
bence. Evet. Yani eleştirel bir yazı yazmak çok 
zor bir şeydir. Çok. Bilmen lazım. Yani eleştiri 
çok önemli ve bizde yok. Yok. Olamıyor. Giderek 
de daha tehlikeli yani hiç olamayacak gibi geli-
yor bana artık. 

Mevcut iklimden dolayı mı?
F.S: İklimden hiç konuşmayalım. 

Siyah Beyaz’ın dönüm noktaları 
nelerdir size göre?
F.S: Evvela kurulması. Kenan Evren dönemiydi. 
Faruk (Sade) Paris’ten dönmüştü. 

ODTÜ’ler zaten devlette çalışmayı ter-
cih etmediler. Hepsi kendi rüyasını gerçekleş-
tirdi. Faruk’un rüyası da galeriydi. Öyle kurul-
du. Ondan Bilkent’in kuruluşu. Vasıf Kortun, 
Erdağ Aksel gibi isimler buradaydı. Haluk 
Akakçe Bilkent’te öğrenci. Michael Morris, 
Hüseyin Bahri Atlptekin. Bedri Baykam’ın atöl-
yesi buradaydı. Kaan -Ardıç Gürsel. Sıtkı köse-
men. Kimler kimler şu an unuttuklarım vardır. 
Sonrasında Ankara’dan İstanbul’a göç verdik. 
Biz kaldık. Haldun’lar öyle gitti. Ekonomik kriz 
dönemleri oldu. Malum 2000’ler. Ve Sera’nın 
gelişi tabii bir dönem. 

Siz hiç düşünmediniz mi gitmeyi?
F.S: Bir ara bir düşündük ama yatırımı 
İstanbul’a yapacağımıza Ankara’ya yapalım 
dedik. Paris’te bir yer açmayı düşündük esaslı 
olarak aslında bir ara. 

Galeri adı neden siyah beyaz?
F.S: İnşaat zamanı burada hep partiler 
veriyorduk. Siyah şömine vardı. Gelenler si-
yahbeyaz şömineli yere gidelim diyorlar. Kendi 
adını kendi koyuyor aslında. 

Sizde her şey organik gelişmiş galiba. 
F.S: Öyle. Bir araya gelmeye, tartışmaya bayı-
lırdık biz… Bizim işimiz oydu. Faruk’un ilk gün 
yaptığı halini hala korur burası. 

Hikayesi olan köklü yerleri 
önemsiyorum bu yüzden soruyorum. 
F.S: Siyah Beyaz’ın en büyük şansı Sera’dır. 
(Sera Sade) Yani en büyük şansımız. 

O olmasa devam eder miydiniz?
F.S: İşimi çok seviyorum. Hayatım bu. Kapıyı 
çekince bitmiyor ki. Ben  bankacı değilim. 
Aslında Sera’ya hiç baskı yapmadık. Ne ister-

sen yap dedik. 

Sen kaç doğumlusun Sera?
85. 

Seradan ikinci nesil diye söz ettiniz. Faruk 
Sade kurucu dediniz ama kendinizden hiç 
söz etmediniz. Bu kırlk yıl içinde kendinizi 
hangi noktada değelendiriyorsunuz? 
F.S.: Bunu en güzel Nevzat Sayın özetledi ga-
liba. O hep, Faruk Faruktur, Fulya biraz Faruk 
biraz Fulyadır derdi. Galiba benim kırk yılda-
ki Siyah Beyaz hayatımın en net tespiti bu. Her 
şeyi Faruktan öğrendim ben.

Sera senin Siyah Beyaz’da çalışmaya 
karar vermen nasıl oldu? 
S.S: Karar olduğunu bile bilmiyordum. Fark et-
medim yani doğalı burayla olmamdı.  
F.S:  Biz karışmadık. Tek şartımız Üniversite’yi 
Türkiye’de okumasıydı. Bilkent’te Grafik oku-
du zaten. Sonra Londra’da “book art” yüksek 
lisans yaptı. 

Peki nasıl oldu burada aktif 
olarak çalışmaya başlamak?
S.S: Buraya başladığımda Babam hep bana hep 
“Kendin yap.” dedi. Kendi hatalarımı yapma-
ma izin verdi. Bende çok kontrolü seven biri ol-
duğum için en başta hata yapmak fikri bana bir 
acayip geldi ama kendi yolumu açtılar bana o 
anlamda. Özgür bıraktılar.

Kaç yıldır çalışıyorsun burada?
S.S: 12 yıl oldu. 

Galeri çok uzun zamandır çalıştığı 
sanatçılarıyla hiç yollarını ayırmadı değil mi?
F.S: Bazıları kuruluşundan beri burada. Tabi 40 
yıldır çalıştığımız sanatçılar var. 

Çok eşiklerden geçtiniz. Kırk yılın da 
tanığısınız. Örneğin bir dönem terör 
saldırıları vardı. Nasıl yansıdı size?
F.S: Açılışların boş geçtiği günler oldu. Burada 
bomba patlayacağı ihbarları geldi. 

Korktunuz mu hiç?
F.S: Bombadan mı korkacağız? Bombalarla 
okuduk. 

30 yılı anlatan bir kitap yaptınız?
F.S: Evet ve istedik ki bu hikayenin parçası olan 
herkes olsun orada. Bir tek Rabia Çapa eksiktir 
o kitapta, o dönem rahatsızdı.  

Faruk Sade Sanat Fonu var değil mi?
S.S: Evet. Mimari, sanat tarihi gibi farklı disip-
linlerden gelen sanatçıları desteklemek, onla-
rın rüyalarını gerçekleştirmek için yaptığımız 
bir şey bu. Her yıl 35 yaş altı genç yetenekle-
re destek veriyoruz. Desteklediğimiz ilk pro-
je Ali Şentürk’ün 2013 yılında ortaya çıkardığı 
Operasyon Kamusal Alan enstalasyonunun ki-
taba dönüştürülmüş halidir. Şentürk’ün 
2000- 2018 yılları arasını kapsayan araştır-
ması; Türkiye’de sanatçının radarına takılmış 
kamusal alandaki heykellerin başına gelenleri 
listeliyor. 

90’lı yıllarda bir artist residence 
projeniz oldu değil mi?
F.S: Sultanahmet’te üç katlı bir yerimiz var-
dı. 90-2003 yılları arasında artist residen-
cy olarak kullanıldı orası. Uluslararası bir pro-
jeydi. Fransızlarda vardı işin içinde. Önemliydi. 
Türkiye’den sanatçılar yurtdışına gidip, 
yabancı sanatçılar da buraya gelip çalışıyordu. 

Bu sezon kırkıncı yılınız ve özel 
sergiler yapacaksınız?
S.S: Öyle. En başından beri bizimle olan sanat-
çılardan tutun da yeni katılan genç sanatçıla-
ra, sanatçılarımız ikili eşleşmelerle çalışacak ve 
üretecek. 

Sera’nın gelişi Siyah Beyaz’ın 
nasıl bir dönemidir?
F.S: Bir hantallık vardı üzerimizde. Sera 
onu aldı üzerimizden. Dönem deyince birde 
Faruk’un gidişi var tabii. 

Sare eşinle beraber iki sene evvel 
ön tarafa birde pizzacı açtınız?
S.S: Evet. Yeterince köklendiğimizi düşünüyo-
rum. Babam 28 yaşında galeriyi kurmuş, bana 
ben 28 yaşımdayken devretti. Ben galeriden 
1 yaş küçüğüm. Benim oğlumla pizzacı yaşıt. 
Büyüyoruz, ekleniyoruz, bir taraftan tüm bun-
ları korumaya çalışıyorum. 

40 yıl boyunca hiç vazgeçmeyi 
düşünmediniz mi siz ?
F.S: Ben bir ara yeter dedim. Faruk (Sade) hiç 
demedi. Arnavut tarafı vardı onun. 

40.YIL 
Sinan Logie & Hayri Şengün 22 Eylül 
– 21 Ekim 2023
Ebru Döşekçi & Seçkin Pirim 27 Ekim 
– 25 Kasım 2023
Yılmaz Aysan& Ela Cindoruk 1 Aralık 
– 30 Aralık 2023
Alev Ermiş Mavitan&Bihrat Mavitan 
5 Ocak – 3 Şubat 2024
Günnur Özsoy& Nevzat Sayın 9 Şubat 
– 2 Mart 2024
Ardan Özmenoğlu&Gökhan Tüfekçi 
22 Mart – 27 Nisan 2024
Ali Kotan&Murathan Özbek 3 Mayıs 
– 1 Haziran 2024

Her Şeye Rağmen 
Siyah Beyaz 40 Yaşında 

Siyah Beyaz, 1993

Günnur Özsoy Siyah Beyaz, 2022

Fulya ve Faruk Sade, Suha Özkan ile sanatçının “Biçim ve Bağlam” sergisi 
sırasında. Siyah Beyaz, Ankara, 1990.

53-Murathan Özbek’in objektifinden 
30. yıl röportaj fotoğrafı.

Siyah Beyaz, 1988

Siyah Beyaz, 1995

#iga_omm_artdog.pdf   1   23.08.2023   13:24
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Hayat Çok Güzel! isimli serginiz 
ironik bir adla yaşamı keskin 
çizgilerle tanımlamak yerine çeşitli 
ihtimaller sunuyor. Bu bağlamda 
sergiyi nasıl bir yaklaşımla ele 
aldığınızı anlatır mısınız?
Aslında bu hikâye şöyle başladı; sergi-
nin çıktığını noktayı anlatayım. Paris’te 
yaşıyorum, gidip görenler fark etmiş-
tir. Birçok evsiz var; sokakta yaşayan 
bir yığın insan. Ve ilginç bir şekilde her 
yerde de yatak var. Sokaklarda dolaş-
tığında nereden geldiğini anlamadı-
ğın bir sürü yatak görürsün. Sonra kay-
boluyorlar o yataklar ve tekrar birileri 
yeni yataklar bulup getiriyor. Günlük 
alışverişlerimi yaptığım marketin he-
men yakınında evsiz bir adam var. 
Adamla bir göz ilişkisine girdik önce, 
selamlaştık birkaç kez. Sürekli yatağını 
değiştirir. Marketten alışveriş yaparken 
ona da yiyecek bir şeyler almaya başla-
dım.  Süreçte arkadaş olduk. O evsiz ar-
kadaşımla ve yatağıyla ilgili bir iş yap-
mak istedim. Beton yatak fikri oradan 
çıktı. Büyük aşkların mekânı, dünya-
nın en romantik şehri Paris’in bendeki 
hikâyesi. Paris çok güzel! Hayatın çok 
güzel olduğu gibi. 

Genel olarak ne yapıyorum, niye üre-
tiyorum diye sorarım hep kendime? Bunu 
cevaplamak güç aslında. Sürekli dertle-
rim var. Dertsiz hayat istiyorum ama sü-
rekli dert üreten de bir yapım var. Dert 
edinince de ister istemez dertlerini pay-
laşmak istiyorsun, söze/göze getirmek 
istiyorsun. Dertlenince arkadaşlarınla 
konuşmak ihtiyaçtır ya, öyle bir şey san-
ki. Son zamanlarda kendimle ilgili iş-
ler yapmaya başladım. Özellikle Fransa ve 
İstanbul’da yaptığım Beni Terk Etme ser-
gileri benim için önemli. 7 yıldır Paris’te 
yaşıyorum ve gönüllü bir asimilasyon sü-
recinden geçiyorum. Dillerini ve kültür-
lerini öğreniyorum. Başka bir hayat ya-
şamak, hayatımı değiştirmek kararıyla 
yapılan gönüllü bir durum. Bu asimi-
lasyon sürecinde bütün geçmişimi unu-
tacakmışım gibi hissetmeye başladım. 
Belleğimizin bir kapasitesi var ve yeni 
şeyler eklemlemek için azaltmak, bir 
başka deyişle unutmak lazım. Bu benim 
için bir problemdi. Bu yüzden hatıralarım 
üstüne, günlük yazarcasına işler yapma-
ya karar verdim. 

Kendime ait problemlerime cevaplar 
bulmaya çalışıyorum diyelim. O evsiz ar-
kadaşımın hikâyesini kendime dert edip  
çözümler geliştirme çabam gibi. 

Orada o kişiyle bir özdeşleşme 
durumu mu var?
Evet, benim hâlâ evim yok. Bir eve 
yerleşemedim. Bütün bu Hayat Çok 
Güzel!‘in çıkma hikâyesi budur. Tabii 
retorik bir şekilde. Bir arkadaşım-
la konuşuyordum, “Niye yapıyor-
sun bu işi?” diye dedi, anlattım. “Bunu 
İstanbul’da mı sergileyeceksin?” diye 
sordu. “Ama bu Fransa’nın hikâye-
si, Paris’te mi sergilesen” dedi. Bir ay 

sonra deprem oldu. Dolayısıyla oradan 
başlayan hikâye başka bir hâl aldı. Şiir 
yazıyor gibi hissediyorum, şiir de se-
verim açıkçası. Mesela Nâzım Hikmet, 
Piraye’ye şiir yazmış ama biz o şii-
ri okuyunca Piraye’yi değil başka bi-
rini görürüz. Başka insanlarla, başka 
hikâyelerle birleşen bir tarafı var. Öyle 
de yapmaya çalışıyorum. Şimdi hikâye 
oradan başlıyor. Sonra cam kırma iş-
leri geldi. 1 Mayıs eylemlerinde kırılan 
lüks mağazaların camları.  Daha önce 
de yapmıştım bir taş deseni ile birlik-
te. Bu sefer taşın kendisini kullandım. 
Yaşadıklarımız bizi bazen depresyo-
na sokuyor. Bir şeyler yaşıyoruz ve ha-
yatımızı sorgulamaya gidiyoruz, sıkın-
tılı bir durum. Ancak çıkmak için acele 
ediyormuşuz gibi geliyor bana. Ateş ya-
nar. Sönmesi için iyice közlenmesi ge-
rekir ya. Biz közlenmesini bekleme-
den üzerine su dökmeyi tercih ediyoruz 
sanki. Demem o ki, tam yanmayan ateş 
sönmez. Çok fazla sorgulama süreci-
nin hakkını vermiyoruz. Herkes böyle-
dir diyemem burada kendi hikâyemden 
anlatıyorum. Dolayısıyla bazı durumla-
rın yeterince hakkını vermediğimi dü-
şünüyorum, o yüzden de sönmüyor. 
Her şeye rağmen hayat güzeldir fik-
ri bizi tepki vermekten alıkoyuyor, ale-
lacele sıradan hayata geri dönüyoruz. 
Çıldırayım istiyorum. Kapıyı bacayı kır-
mak istiyorum. Amma velakin, ateşin 
üstüne suyu dök, devam et. Hayat  çok 
güzel çünkü.

Örgütlenmeye teşvik eden 
bir yanı da var sanki? 
Evet ama kişisel bir şeyden bahsediyo-
rum. İsyan etmiyoruz, kendi kendimi-
ze. O kırma hikâyesi de isyan. 

Sergide yer alan işlerde, 
nesnelerin işleyişini ve kullanım 
biçimlerini özünden kopararak 
yorumluyorsunuz. Düşüncelerinizin 
pratiğe aktarımı, malzeme 
seçimi ve kurgu açısından nasıl 
birleştiğinden bahsedebilir misiniz?  
Benim için malzeme çok önemli. Bir 
işin camdan, betondan, seramikten, 
kağıttan yada kumaştan  olmasının 
arasında büyük farklar var. Şimdi o ya-
tağı görüyorsun, mecburen polyester 
ama beton olması lazım. Betonu taşı-
yamayız diye polyesterden döküp beton 
gibi boyadım. Ama işin aslı betondan 
olmalı. İş o zaman bitmiş olur. 

Pi Artworks’te Beni Terk Etme isimli 
bir önceki kişisel serginizde ivme 
kazanan anılarınıza dair çağrışımlar 
devamlılığını koruyor mu? Hayat 
Çok Güzel! isimli sergiye de ismini 
veren serinizde cam ve taş gibi 
malzemelerin kullanımıyla, hayata 
dair kırılganlıkları ve zedelenmeleri 
çerçeveleyerek sunuyorsunuz. Bu 
seriyi biraz anlatabilir misiniz?
Bu kadar romantik bakmıyorum. Bir 

önceki sergide, geçmişi unutaca-
ğım korkusu benim için bir sorun-
du. Dolayısıyla parça parça sergideki 
her bir işin hikâyesi var. Günlüğe yaz-
mak yerine yerleştirmelerimle yaz-
dım. O sergide oynayan eller vardı. 
Çocukluğum Mersin’de bir kıyı köyün-
de geçti. 5, 6 yaşındaydım, karavan-
la geçen turistlere el sallardık. Bir gün 
arkadaşıma jelibon vermişler. O paket-
ten birer tane bize vermişti. Hayatımız 
boyunca öyle güzel bir şey yememiştik. 
Ondan sonra her yaz bütün gün boyun-
ca denize giderken el salladık turist-
lere ki bize jelibon versinler. Sallanan 
ellerin hikâyesi böyle. Babam üstü-
ne yaptığım bir iş var. Aynada bir yan-
sıma (fotoğraf) var ama babamın evi-
nin yansıması. Aynı zamanda babamın 
vesikalık fotoğrafını koydum ayna çer-
çevenin kenarına. Babam köy ensti-
tüsünde okurken, güzel sanatlara de-
vam etmek istiyor. Akademiden kabul 
aldığı halde parasızlıktan gidemiyor. 
Sanatçı olmakmış isteği ve en çok ya-
şamak istediği yer de Paris’miş. Aslına 
bakarsan onun hayallerini gerçekleş-
tirdim o işle. Hayat Çok Güzel! ise başka 
bir dertten yola çıkıyor. Hep hayatı gü-
zel görmek bana saçma gelmeye başla-
dı. Kapitalizmin getirilerinden biri. Her 
zaman çok mutlu olmamız gereklili-
ği de stres yaratıyor. Biraz da acı çeke-
lim. Ne olur ki?

Anonim ve kanıksanmış değerlere ço-
mak sokasım geliyor. Özellikle bir neon 
serisi var. 2010’da bütün fuarlarda neon 
sergileniyordu bir akım olarak. Neon 
yapmıyorum o zaman, hayal de etmiyo-
rum ama kendimi eksik hissediyorum. 
Eğer yapmazsam sanatçı olmayacakmı-
şım gibi bir hissiyata kapıldım. Kendime 
de gıcık oldum. Sanatçıları ve kendimi 
eleştiren Every Contemporary Artist Should 
Have At Least One Neon Artwork çıktı or-
taya. Böyle yani, çomak sokasım geliyor. 
Çerçevelere gıcık oluyorum, ahşap, ince, 
içine ne koyarsan çağdaş sanat oluyor. 
Bir defasında çerçeve yapıyordum.  İçine 
ne koyacağımı bilmediğim bir çerçeve. 
Camı kırıldı, ondan sonra o çerçevenin 
kırık halinin fotoğrafını çektim, aynı çer-
çevenin içine koydum: Memory Photo Of a 
Frame. Hikâyesini onun içine koydum. 

Sergide, inşaat malzemesi 
kullanılarak üretilen bitki görünümlü 
demirler ve üzerinde yer aldığı 
betonarme hissiyatı uyandıran 
büyük ölçekli yatak, Beton Yatak 
yerleştirmeniz dikkat çekiyor. Yatak, 
yumuşak dokusuyla bir anlamda uyku 
halini (teslimiyeti) ve konfor alanını 
simgeler. Burada seyirciye nasıl bir 
etki alanı sunulmak isteniyor?
Bütün bu yaptığım işlerle bir başkasına 
değil kendime mesaj veriyorum. Şiirsel 
taraflarını seviyorum. Öyle bir iş oldu ki 
ben bile depremden bağımsız göremi-
yorum o işi. Ama öyle yapmadım tabii. 
Sokakta yaşayan bir adamla olan iliş-

kimden, evsizlik üzerine yapmıştım. 
Dolayısıyla bende işin başladığı ve bit-
tiği yer farklı. Aynı şiiri farklı zaman-
larda okurken farklı algıladığımız gibi. 
Çünkü biz değişmişizdir. İzleyen kişi 
ne düşünür, ne algılar onun hikâyesiy-
le ilgili. 

Genellikle mekân algısıyla oynayan ve 
mekânı da serginin parçası haline getiren 
bir sanatçısınız. Bu sergideki işleriniz ise 
mekânda kendine uygun bir yere konum-
lanmış gibi gözüküyor. Tıpkı bir eve yer-
leşmek gibi... Mekânın statüsünün değiş-
tiğini düşünebilir miyiz?
İşin koyduğum yerle ilişkisini sorgu-
luyorum hep. Gözyaşı isimli iş galeri-
nin bir bölümünde duruyor, orayı ya-
tak odasına dönüştürmek istiyorum. 
Yatağın oraya kırılan camları, taşla-
rı, denizi yerleştirerek benim yatak 
odam hâline getirmeye çalışacağım. 
Benim kurgumda orası benim odam. 
İstanbul’da olması da önemli, bu işle-
ri Paris’te veya İngiltere’de bir galeride 
sergilemek istemezdim. Türkiye kökle-
rimin olduğu yer. 

Gözyaşı isimli otobiyografik 
çalışmanızdan biraz daha 
detaylı bahsedebilir misiniz?
Suyla ilgili aslında. Ben Paris’te sudan 
yola çıkarak bir sergi yaptım. Mekânı, 
alışveriş merkezini sel basmış gibi yap-
tım. Vitrinleri suyla doldurdum, buz-
dağları eriyormuş gibi yaptım. Ayrıca 
bir kâğıt gemi vardı ve onun içine gi-
rince denizin içine giriyorsun. Suyu 
malzeme olarak birçok işimde kullan-
dım. Bazen deniz, bazen gözyaşı ba-
zen suyun kendisi oluyor. Ağlamışım 
ve gözüme kadar gözyaşı dolmuş gibi. 
Nasıl bir depresyondaysam o an de-
mek ki. Ama orada kullandığım malze-
me cam. 2016 – 2017 yılına dair bir iş, 
hiç sergilenmedi. İlk kez burada sergi-
leniyor.

Ufuk Çizgisi (Horizon) seriniz 
2013 yılından itibaren çeşitli 
biçimlerde mekânı algılamaya 
dair çözümlemelerle gerçeği 
boyutlandırarak, çarpıtarak, sınırları 
genişleterek ufuk çizgisine ve 
ötesine odaklanarak devamlılığını 
koruyan bir seri. Peki bu sergide 
nasıl bir rol üstleniyor?
Ufuk çizgisi (Horizon) serisinde kul-
landığım fotoğraf köyümden (Yenikaş 
Köyü, Mersin)  Kıbrıs’a bakarken çekil-
miş  bir fotoğraf. Hepsi aynı fotoğraf. 
İlk yaptığımda çerçevenin açısını de-
ğiştirdim. Karşıda Kıbrıs var. Bazen gö-
rüyorsun, hava nemli ise göremiyor-
sun. İster istemez oraya bakıyorsun ya 
görürsem diye. Bilinçli/siz oraya ba-
kıyorsun. 2019’da yaptığım seride ço-
cukluğuma referans vererek kullandım. 
O iş benim çocukluğumun görselidir. 
Sanki onu unutuyormuşum gibi, düş-
müş gibi yaptım.

Les Sculptures Anonymes (Anonim 
Heykeller) serisi de bildiğim kadarıyla 
çocukluğunuzdan günümüze 
taşınan anıları barındırıyor. Bu 
serinin hikâyesi nedir? Ayrıca, 
araba lastiği gibi malzeme 
seçimlerinin bu seriyle kurduğu 
ilişkiden de bahsedebilir misiniz?
Ben yüzmeyi iç lastik sayesinde öğ-
renmiştim, onsuz boğuluyordum çün-
kü. İç lastik benim için cankurtarandı. 
Bizim köyde çok kullanılan bir şeydir. 
Anonim heykellerde sakızlar var, te-
kerler var. Sakızları anlatayım: OSTİM 
organize sanayi bölgesinde çalışıyor-
dum. İster istemez büyük işler yaptı-
ğım zaman başkalarıyla da çalışıyorum. 
Çalıştığım ustalar “Ne kolay şeyler ya-
pıyorsun” diyorlardı, ben de haklı ol-
duklarını söyledim. “Bunları herkes 
yapabilir” dediler. “Benim zaten her-
kesin yapamayacağı bir şeyi yapasım 
da yok” dedim. 3-4 kişiyiz, “Hadi si-
zinle heykel yapalım” dedim. Herkes 
için bir sakız aldım, çiğnedik ve ara-
larından birkaç tane seçip büyüttük. O 
ara bizi masada oturup sakız çiğner-
ken gören ve ne yaptığımızı soranla-
ra da, “Rahat bırakın sanat yapıyoruz” 
diye cevap veriyorduk. Bu kadar sahi-
binin ben olmadığı bir şey. Dolayısıyla 
oradaki işçiler yaptı, formunu da on-
lar verdi. Lastiklerin özel bir tarafı var 
benim için. Lastiğin havası inince for-
munun bedene referans eden bir tara-
fı var. Lastiğe bakınca canlı bir şey gö-
rüyorum. Sergide ise eğer yapabilirsem 
o alanın fotoğrafını da çekip koyaca-
ğım. 10 binlerce lastik var; üst üste du-
ruyorlar hurdacılarda. İnanılmaz etkili 
duruyor, üst üste yatmış insanlar gibi. 
Onların arasından seçiyoruz. Bende 
şöyle bir okuması var bu işin. Dört tane 
iç lastik, siyahtan beyaza kadar, beyaz 
ayrı duruyor duvarda. Kademeli olarak 
sıradan bir nesnenin yapıt haline gel-
mesinin hikâyesi gibi. 

Önümüzdeki günlerde 
gerçekleştireceğiniz başka 
projeleriniz var mı?
Uzun zamandan sonra Türkiye’de bir-
biriyle bağlantılı peş peşe iki ser-
gi gerçekleştireceğim. 23 Eylül’de Pi 
Artworks İstanbul’da, Hayat Çok Güzel!, 
15 Eylül’de Fransız Büyük Elçiliği, 
Ankara bahçesinde Batık /  Coulé yer-
leştirmesi açılacak. Burada zaman – 
mekân kolajı yapmak istiyorum. Orada 
kullandığım şeyler batmış kâğıt kayık-
lar, boyutları yaklaşık 3 metreye ka-
dar çıkacak. Bu kâğıt kayıkların aslın-
da çocukluğa referans veren noktaları 
var. Ayrıca mekânsal bir kolaj. Hedefim 
bahçeyi su hâline getirmek, su gibi ol-
sun istiyorum orası. 

* Sergi, 23 Eylül – 17 Kasım 2023 tarihleri arasında Pi 
Artworks İstanbul’da görülebilir.

Evsiz 
Adamın 
Yatağı
Mehmet Ali Uysal’ın Pi Artworks Istanbul’da 
açılan Hayat Çok Güzel! isimli sergisi 
sanatçının son dönemde kendinden yola 
çıkarak ürettiği işler üzerinden hayata dair 
kırılganlıkları ve kusurları ele alıyor. Uysal’ın 
yerleştirmeleri üzerinden mekân algısıyla 
oynayan tavrı bu sergide izleyicilerle daha 
dinamik ve performatif bir diyaloğa kapı 
aralıyor. Uysal ile irdelediği meseleleri ve 
sergide yer alan işlerini konuştuk.   

IŞIL AYDEMIR
isil.aydemir@yandex.com

Mehmet Ali Uysal, Le lit en béton, 2022, karışık teknik, 200 x 145 x 160 cm

Çağdaş sanat eserleri  artnivo.com iş birliğiyle SanatBurada’da!
Teknoloji yardımıyla, sanatçıların ve eserlerinin erişilebilirliğini artırarak sanatın demokratikleşmesine katkı sağlamak için yola çıkan 

SanatBurada, sanatın daha fazla insana ulaşması yoluyla toplumsal gelişim ve refah düzeyinin artmasına katkıda bulunuyor. Bu 
çerçevede Çağdaş Sanat Platformu Artnivo.com ile işbirliği başlatan SanatBurada, çağdaş sanatı kitlelere yaymayı hedefliyor. 

Çağdaş Sanat Platformu artnivo.com sanatçılarından Damla Karadere, Belmin Pilevneli, Juneyt Elgun, C.M. Kösemen, Samed Arda Selim, Doğukan Çiğdem 
ve birçok sanatçının eserleri SanatBurada platformunda tüm sanatseverleri bekliyor.

Çağdaş Sanat Platformu artnivo.
com sanatçılarından Damla Karadere, Belmin 
Pilevneli, Juneyt Elgun, C.M. Kösemen, Samed 
Arda Selim, Doğukan Çiğdem ve birçok 
sanatçının eserleri SanatBurada platformunda 
tüm sanatseverleri bekliyor.

C.M. Kösemen: İzleyicinin kendi hikayesini 
kurgulayabileceği eserler
C.M. Kösemen, yapıtlarında hayal dünyasındaki çeşitli varlıkları 
resmediyor. Bu süreci hem kendi korkuları ile yüzleşme, hem 
de toplumun bilinçaltında yapılmış doğa bilimci benzeri bir 
keşif gezisi olarak nitelendiriyor. Büyük boyutlu kağıtların 
üzerine deneme yapmadan, tek defada boyadığı tablolarında 
Kösemen, anlaşılmaz hareketlerde bulunan karma varlıklar ve 
cezbedici kadın formlarını resmediyor. Sanatçı, evrim, korku ve 
cinselliğe değinen kurgusal bir dünya oluşturuyor.

Türkiye›nin 
çağdaş 
sanatçılarını 
ve eserlerin 
SanatBurada 
üzerinden 
takip 
edebilirsiniz.

Samed Arda Selim: Farklı kent estetikleri kolajı
Farklı coğrafyalardaki kent estetiğinin geliştirdiği kent 
kültürüne ve bu kültürün bireyler üzerindeki etkisine 
yoğunlaşan Samed Arda Selim,  farklı kent estetiklerini 
kolajlayarak yeni bir algı ve kent estetiği üretmeyi 
amaçlamaktadır. İstanbul, Ankara ve Eskişehir’de olmak 
üzere dört adet kişisel sergi açan sanatçı, aralarında Paris, 
Köstence, İstanbul, İzmir, Ankara ve Eskişehir’de yer alan pek 
çok karma sergiye de katılmıştır.  

Doğukan Çiğdem: Varoluş ve medeniyet araştırmalarının 
günümüz sanatsal formları
Görsel ve deneysel bir yeni medya sanatçısı olan Doğukan 
Çiğdem, özgün çizimleriyle birçok prestijli mizah dergisinde 
yer aldı. Varoluş ve medeniyet araştırmalarını yeni nesil görsel 
araçlarla günümüz sanatsal formlarında uygulamakta olan 
sanatçı, çizim ve görsel hikayeler yaratmaya olan eğilimini, 
Mehmet Aksoy’dan aldığı heykel eğitimi ile perçinlendi. 
Doğukan Çiğdem, çocukluk yıllarına dayanan elektronik 
merakı ve bu alanda çeşitli firmalarda edindiği AR-GE 
deneyimini fikri çalışmalarını somutlaştırmak üzere görsel 
sanatla harmanlayarak üretimler yapıyor.

C.M. Kösemen, Broken Flute

24 x 23,5 cm 150 x 200 cm
Güneşe Dönmeden Evvel

Damla Karadere: Strüktürün mimari ve sanatsal bağlamı

 

Pilevneli: Yeni yaşam döngüleri ve naif alternatif dünyalar
Eserleri uluslararası alanda ve yayında yer almış, önemli 
galeri ve fuarlarda sergilenmiş Belmin Pilevneli , kağıt atıkları 
ve geleneksel baskı makineleri ile gofraj isimli özgün baskı 
tekniği ile kabarttığı kağıtlar ile çalışıyor. Tuval üzeri akrilik, 
mürekkep ve dijital kolaj gibi diğer teknikleri ve malzemeleri de 
kullanarak sıvı şekiller ve formlar çiziyor ve karmaşık dairesel 
kompozisyonlarla yeni yaşam döngüleri ve naif alternatif 
dünyalar keşfediyor. Duygulara, çağdaş romantik ilişkilere, 
doğaya bakış açımıza ve kültürler arasındaki çeşitliliğe 
göndermelerde bulunuyor. Resimlerini sıklıkla Türk, Doğu 
kültürel öğeleri çağdaş Batı etkileriyle harmanlanlıyor.

Juneyt Elgun: Geometrik ve organik formların renk, 
doku ve derinlik efektleri 
Çalışmalarını, mimari ve iç mimari öğelerden yola çıkarak, 
doğada algılanan birçok doku ve renklere, çeşitli derinlik ve 
boyut kazandırma yöntemleriyle sunmaktadır. İşleri geometrik 
ve organik formların renk, doku ve derinlik efektleriyle insanlarda 
heyecanlı ve coşkulu duygular uyandırmasını hedeflemektedir. 
Yarattığı eserlerin, bulundukları mekanın atmosferini olumlu 
bir şekilde değiştirmesi, çevresindeki diğer öğelerle ve mekanı 
kullanan kişilerle bir harmoni içinde olması Juneyt’in eserlerinde 
başarmak istediği önemli unsurlardan biridir. 

Damla Karadere, KLOSTROFOBI, 2021
Baskı

70 x 105 cm
Baskı

21 x 29,7 cm

Juneyt Elgun, Saman Yolu 1 

50 x 50 cm
Baskı

21 x 29,7 cm

Juneyt Elgun, Yıl 1965

50 x 50 cm

Damla Karadere, Arka Bahçe

35 x 50 cm

Guaj 
30 x 46 cm
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Tarihi Nevali Çori’nin sular 
altında kalan alanları 
karşısında bulunan 3 ada, 
Karakuş Tümülüsü, Cendere 
Köprüsü ve Nemrut zirvesi’nde 
23 Eylül’de başlayan bir 
Arazi&Nehir Sanatı Bienali 
yapılacak. Nihat Özdal 
ile Türkiye’de pek hakkı 
verilmeyen bir tür olan Arazi 
Sanatı’nı konuştuk.  

ŞEBNEM KIRMACI 
sebnem@artdogistanbul.com

Türkiye’nin ilk Land ve River Art 
Bienali, Commagene LAR “Bir 
Metaforun Değeri” Temasıyla 

Adıyaman’da gerçekleşiyor. Geçen sene ilk 
defa düzenlenen Kommagene Bienal’in ar-
dından Commagene LAR (Land and River 
Art) olarak yeni bir aralık yaratmaya ça-
lışacak. Commagene Land and River Art, 
bu yıl ilk defa düzenleniyor. Manchester 
Üniversitesi’nden Prof. ismail Ertürk’ün 
yazdığı “Bir Metaforun Değeri” metnin-
den yola çıkarak bu başlıktaki temayla 
dünyadan ve ülkemizden bu alanın önemli 
sanatçıları ile Fırat Nehri üzerindeki ada-
larda gerçekleşecek. Bienal, 23 Eylül’den 
23 Aralık 2023 tarihine kadar sanatsever-
lerin ziyaretine açık olacak. 

Land Art (Arazi sanatı) Türkiye’de geniş 
kitleler tarafından bilinen bir tür değil. 
Bu alanda yola çıkmaya nasıl karar 
verdiniz ve süreç nasıl şekillendi?
Haritalara merakım ilk okul yıllarından 
başladı. Gözüm kapalı haritalar çiziyor-
dum. Anadolu’nun görkemli yüksekliği-
nin, benim o çok sevdiğim bozkır renkleri 
ile gösterilmesi ayrı bir bağ… Resim ders-
lerinde bir klasik “doğa ile ilgili bir re-
sim yapın”, çoğunluk için doğa ağaçlar or-
manlarken benim için hep kısa boylu otlar 
oldu. Baharda yeşeren sonra uzunca sara-
ran, upuzun bir sarılıkta kalan kuru otlar. 
Bozkır kendi içinde pek çok canlıyı barın-
dırır, sırtlanlar, çöl varanları, kum kek-
likleri, kelaynaklar… Kuru otlar size ge-
niş bir ufuk verir, bu ufuk hem bakışlar 
hem de düşünceler için bir özgürlük alanı-
dır. Ormanlar ise hem ufku hem düşünceyi 
küçültür. Bu ilişki sofralardan, halk dans-
larına kendini gösterir. Kuru otların ol-
duğu coğrafyalarda uzunca halay halka-
ları vardır, batıya doğru efeler kollarını ve 
adımlarını açar. Ormanlar ise dar alanlar-
da oynanan oyunlara sıkışmıştır. Bu öz-

gürlük alanı sanatsal üretimlere dönüşmek 
için neden kullanılmasın fikri ile yola çık-
tık. Geçen sene Kommagene Bienal’de ara-
zi sanatı ile uğraşan sanatçıların geri dö-
nüşleri çok verimli olmuştu. Bienali ikiye 
bölelim bir sene bu alanda devam edelim 
dedik. 

Arazi Sanatı ve Nehir Sanatı başlığıyla 
Adıyaman’da düzenlenecek Bienal 
aslında nehir’i de içine kattığı için 
bir ilki gerçekleştiriyor değil mi? Bu 
anlamda bu bienalle literatüre bir 
nehir teması mı katılmış olacak?
İklim krizi suları daha çok konuşmamıza 
neden oldu. Belki de çok daha önce 
bunları konuşmamız gerekiyordu. 
Barajlarla boyunları bükülen nehirlerle 
dolu coğrafyamız. Son yıllarda daha çok 
sanatçı bu krizi kendine dert etmeye 
başladı. Anadolu’dan kuş bakışı geçerken, 
şanslıysanız uçuşlarda bir cam kenarında, 
nehirlerin kara parçaları üstünde 
oluşturdukları muhteşem şekillerde 
kalırsınız. Tek başına bu görüntüler bile 
eşsizdir. Bir sanatçı olarak da nehirlere 
çalışan, nehirlerde çalışan biriyim. Hem 
doğduğum nehir Fırat hem dünyada 
karşıma çıkan başka nehirlerle işbirliğin-
de eserler üretiyorum. Nehirlerin hakları 
var. Yeni Zelanda Meclisi’nin Whanganui 
Nehri’ne tanıdığı insan statüsü önemli bir 
adım oldu. Tarihi başlatan Fırat ve Dicle 
Nehirlerine bu hak neden tanınmasın! 
Nehir sanatı, nehirlerle yapılan bir işbirli-
ğinin sanatı, onlarla ortak neler üretebili-
riz bu bienalde biraz da buna kafa yorduk. 

İklim krizi, pandemi, Ukrayna Rusya 
savaşı, dünyada artan faşist eğilimler, 
gelir ve adalet dağılımda bozukluk ve 
hatta yapay zeka tehdidiyle karşı karşıya 
olan gezegende ağırlıklı olarak doğadaki 
malzemelerle yapılan Arazi Sanatı’nın 
öneminin arttığını düşünüyor musunuz?
Doğaya, kırlara, gerçek yeryüzüne dönme-
yi konuşuyoruz. Bu felaketler asıl değer-
li olanın ne olduğu sorusunu da beraberin-

de getirdi. 

Bu yıl tema Bir Metaforun Değeri 
olarak duyuruldu. Bu tema hakkında 
biraz daha bilgi verir misiniz?
İngiltere merkezli FutureEverything’in 
para ve çevre konulu uzun soluklu otu-
rumlarını yakından takip ettim. Bu sene 
bienalin açılış panelinde de uzun-
ca konuşacağımız bir konu. Manchester 
Üniversitesi’nden İsmail Ertürk’ün bu ko-
nuda yazdığı makale bizim için yol göste-
rici oldu. 

Geçen sene ilk defa yapılan Kommagene 
Bienali nasıl bir iz bıraktı?
Hayali Bir Uygarlık kurma fikri ile buluş-
muştuk geçen yıl. Pek çok uygarlığın ge-
lip geçtiği, halen çok kültürlüğün renk-
li bir şekilde kendini gösterdiği eski 
Kommagene toprakları, medeni olanın ne 
olduğu sorusunu tartışmaya açmıştı. Bu 
eserlerin önemli bir bölümü duruyor ve 
bienaller aracılığı ile oluşan bu birikimle, 
dünyada bir ilk olacak Müze Ada kurmayı 
hedefliyoruz. 

Çok hakkı verilmeyen bir coğrafyada 
gerçekleşecek bienal ana mekanları 
hakkında bilgi verir misiniz?
Bienalin merkezi tarihi Nevali Çori’nin su-
lar altında kalan alanları karşısında bulu-
nan 3 ada, bu adalarda herhangi bir yer-
leşim bulunmuyor, tarım yapılmıyor. 
Şimdilerde sadece sanat odağında kulla-
nılıyor. Diğer mekanlar ise bölge arkeolo-
jisi ve tarihi için çok önemli olan, Karakuş 
Tümülüsü, Cendere Köprüsü ve Nemrut 
zirvesi. 

Bienal boyunca yapılacak konuşmalar 
ve yan etkinlikler var değil mi?
Sürdürülebilirlik, Ekonomi ve Çevre Paneli 
bienalin açılışında gerçekleşecek. İsmail 
Ertürk’ün yöneteceği bu panelde Betül 
Bildik, Fatma Çolakoğlu, Burak Delier, 
Sabahnur Erdemli, Bahadır Kaleağası 
ve Argun Okumuşoğlu yer alacak. Para 
ve Çevre başlığında Irini Papadimitrio, 
Antroposen Çağı ve Doğayla İlişkimiz başlı-
ğında Sophy King, Sanat ve Ekoloji İlişkileri 
başlığında Becky Lyon’un konuşmala-
rı olacak. 

Bizleri neler bekliyor?
Çok kıymetli sanatçılar bu bienalde 
bizlerle olacak, eserlerin tamamı bölgede, 
burada yaşayan demirci, marangoz, duvar 
ustası, camcı gibi zanaatkârlar ile beraber 
üretiliyor. Hem bölgede bize destek 
olan sayamayacağım kadar çok kıymetli 
arkadaşa hem de sanatçılarımız Shirin 
Abedinirad, Odmaa Uranchimeg, Zaid 
Saad, Mariko Hori, Lotta Petronella, Ana 
Laura Contera, Yalda Jamali, Kim İncheol, 
Elica Masuya, Sinem Dişli, Meltem Şahin, 
Cengiz Tekin, Murat Cem Baytok, Jon 
Foreman ve Vahap Avşar’a çok teşekkür 
ediyorum. 

Nemrut’un  Zirvesinde

Land & River Art Bienali 

LAR COMMAGENE 
Adıyaman’da düzenlenen Türkiye’nin 
ilk Land ve River Art Bienali 
Commagene LAR, “Bir Metaforun 
Değeri” temasıyla Adıyaman’da 
Fırat Nehri üzerindeki adalarda 
sanatseverlerle buluşacak. Nemrut 
zirvesi, Karakuş Tümülüsü ve 
Cendere Köprüsü diğer bienal 
mekanlarından. Türkiye’nin önde 
gelen sanatçıları ve uluslararası 
katılımcıların eserlerinin 
sergileneceği bienal, 23 Eylül’den 23 
Aralık 2023 tarihine kadar ziyaret 
edilebilecek.

Bir Metaforun Değeri 
PROF. ISMAIL ERTÜRK 

“Finans sistemlerinin globalizas-
yonu ile küresel seviyede bir birikim 
hesabının oluşturulabilme ihtimali-
ne bir cevap niteliğinde olan İsmail 
Ertürk’ün projesi ‘’Para ve Çevre’’ 
savunduğu bu küresel çapta biri-
kim hesabı ile ekoloji, iklim ve top-
lum gibi konuların çıkarlarını gö-
zetmektedir.

2007 yılında tarihin en büyük 
krizlerinden birisine neden olan fi-
nansallaşmış kapitalizm, etik bir 
güç görünümünün arkasına sığına-
rak insanlık için kendisini yeniden 
şekillendirmeye çalışıyor.

Modern finansın gücü, neolibe-
ralizm altında gelirlerinin büyük bir 
kısmını hep ertelenen emeklilikle-
ri için biriktiren ve günü kurtarmak 
için büyük miktarda borçlanan sıra-
dan insanların artan ekonomik is-
tikrarsızlığından çelişkili bir şekilde 
beslenmektedir. Bunun arkasın-
da tarihsel bir fenomen haline ge-
len büyüklüğü ve her şeyi kapsayan 
mantığı bulunmaktadır.

Bu nedenle, finans sektörü ve 
mali düzenleyiciler iklim riskiy-
le mücadele ve ekonomiyi yeşil-
lendirme taahhütlerini açıkladık-
larında -eski bir merkez bankacısı 
Mark Carney liderliğindeki özel fi-
nans kuruluşlarının Glasgow’daki 
son COP26’da bu amaçla devasa 130 
trilyon ABD Doları açıklayarak yap-
tığı gibi- başarının aksiyomu olarak 
işin içine dahil olan finansın boyu-
tunu ve büyük finans kurumlarının 
sayısını sunuyorlar.

Paranın çevresel anlatısının gü-
venilirliği, niceliksel özelliklerine 
eşittir. Bu boyut, o halde, toplumun 
içe dönük niceliksel risk ve getiri al-
goritmaları tarafından belirli eko-
lojik ve sosyal hedefler için biçim-
lendirilmesi ve nüanslandırılması 
ile oluşur; genellikle krizlere ve sos-
yo-ekonomik yıkıma neden olan bir 
bilgi ve değer sistemine ise göbek 
bağı ile bağlıdır. 

Bu bağlamda, İklim ve Ekolojik 
acil durumlar karşısında, Para ve 
Çevre Projesi, insan temelli finans ve 
ekonomi bilgisi ile küresel seviyede 
paylaşılan ve yaratılan sosyal değer-
lerin iş dünyasındaki muhtemel ye-
rini keşfetmeyi hedeflemektedir.

Son zamanlarda finansal med-
yanın sayfalarını süsleyen ve iş 
dünyasında yaşanan yeşil yıka-
ma (greenwashing *sahte çevre-
cilik) vakalarındaki artış, HSBC ve 
Blackrock gibi dünyanın en büyük 
ekonomilerinin kat kat üzerinde pa-
rayı yöneten iki dev finansal kuru-
luşun çevresel konulardaki uzun va-
deli toplumsal ihtiyaçları göz ardı 
ederek kısa vadeli çıkarlarını açıkça 
kabul etmesi, çevre konularında acil 
toplumsal katılımı gerektiriyor. Bu 
katılım, iklim ve çevre ile ilgili de-
ğerler, bilgi, risk, getiri, ortak iyilik 
gibi bir dizi konuda finansal dünya 
ile toplumsal olarak etkileşim kur-
mayı zorunlu kılıyor.

“Para ve Çevre: Bir Metaforun 
Değeri” etkinliği, “Para ve Çevre” 
projesinin bir kolu olarak kabul edi-
lir ve Yukarı Mezopotamya’da uzun 
vadeli bir kültürel hedefin parçasıdır. 
Bu bölgede Fırat ve Dicle nehirleri, 
kıyılarındaki topraklara hayat verir. 
Bu etkinlik, sanat dünyası, akade-
misyenler, sivil toplum kuruluşla-
rı, aktivistler, finansal ve iş dünya-
sı arasında etkileşim ve diyalogların 
benzersiz bir kolaylaştırıcısı olma-
yı amaçlar. 

Yeni bir dil ve değerler ile ilgi-
li farklı bir mantık, kültürel, top-
lumsal, ekonomik ve bilimsel top-
luluklar tarafından kolektif olarak 
hayal edilmelidir. Çevre, etik ve bi-
lim konularında geniş kapsamlı ça-

lışmalar yapan Fransız filozof Michel 
Serres, iklim ve çevresel risklerin ko-
lektif yönünü keskin bir şekilde ifa-
de etmiştir.

Michel Serres, Francisco Goya’nın 
Bataklıkta Düello (1823) adlı tablo-
sunu kullanarak, rakiplerinin hızla 
tükenecek olan bir bataklıkta savaş-
tığı bir mücadelenin kazananının ol-
madığını vurgulamak için sanattan 
yararlandı. Bataklık, mücadele sona 
ermeden önce hem galibi hem de 
mağlubu yutacaktır. Bu nedenle, acil 
bir şekilde, tıpkı bu bataklıkla olduğu 
gibi çevre bozulmasıyla kolektif ola-
rak mücadele etmeye ve küresel or-
tak iyilik için yerel önceliklerimizi, 
değerlerimizi ve bilgilerimizi yeni-
den düşünmeye ihtiyacımız vardır.

Alman film yapımcısı Wim 
Wenders, Brezilyalı sosyal fotoğraf-
çı ve ekonomist Sebastião Salgado 
hakkındaki belgesel filmi “The Salt 
of the Earth” aracılığıyla, bataklık-
la mücadelede elde edilen başarı-
yı dikkatimize getirdi. Salgado, saf 
kar amacı güden ekonomik faaliyet-
lerin neden olduğu insan kaynak-
lı çevresel felaketlerin sosyal sonuç-
larına yönelik etkili fotoğraf ifadeleri 
ortaya koymuştur. Onun fotoğrafla-
rı, bu tür faaliyetlerin toplum ve çev-
re üzerindeki yıkıcı etkilerini etkile-
yici bir şekilde gözler önüne sererek, 
kar amacı güden ekonomik faaliyet-
lerin insan yapımı çevresel felaket-
lere yol açtığına dair farkındalık ya-
ratmaktadır.

Salgado ve eşi Lélia, o zaman-
larda çevresel hasarın bir kısmı-
nı tersine çevirme fırsatı buldu-
lar. Salgado’nun sığır yetiştiriciliği 
yapan ebeveynleri tarafından tahrip 
edilen 1,754 dönümlük bir Atlantik 
Ormanı›nı yeniden canlandırdılar. 
Bu büyük arazinin biyoçeşitliliği-
ni tamamen yeniden oluşturmak için 
iki milyon ağaç dikmek; Brezilya’nın 
kötü şöhretli madencilik şirketi 
Vale’in yenilenme mühendislerini ve 
kaynaklarını kullanmak ve yirmi yıl 
sürecek bir çaba gerektirecekti.

Finans sektörü ve işletmeler, çev-
resel sorunlarla uğraşmaya çalışır-
ken şüpheci nicel risk modellerini, 
kısa vadeli maddi getirilere yönelik 
dürtüleri ve yüksek yönetici ücretle-
rine yönelik sürekli arayışla kısıtla-
nan bilgi ve değer kabarcıklarını bı-
rakmalıdır.

Sanatçılar, sosyal bilimler uz-
manları ve aktivistlerle yapılan ko-
nuşmalar ve diyaloglar, finans ve 
işletmelerin çevresel, sosyal ve yö-
netişim (ESG) raporlama, Sorumlu 
Yatırım İlkeleri (PRI) hedefleri, bor-
sa sürdürülebilirlik endeksleri, en-
düstrilerin yeşil sınıflandırmala-
rı gibi kurumsal çerçeveler etrafında 
örgütlenmeleri kadar önemlidir. 

Ancak aynı derecede önem-
li olan, toplumun para yöneticileri 
ile etkileşimde bulunarak birikim-
lerinin çevresel ve sosyal amaç-
lar için kullanımında alternatif 
ekonomik değerler ve bilgiler öner-
mesidir. “Para ve Çevre: bir me-
taforun değeri” gibi sanat etkinlik-
leri, bu tür diyalogları ve keşifleri 
üst Mezopotamya ve Kommagene 
Krallığı’nın eski topraklarında ko-
laylaştırabilir. Kommagene Krallığı, 
Pers ve Yunan medeniyetlerinin 
uyumlu bir şekilde harmanlandığı 
benzersiz bir estetik ve değerler sis-
temi oluşturmuştur.

Biz, sanatçıları Fırat nehrinin 
kıyısındaki Mezopotamya’da tari-
hin bu meydan okumasına yüksel-
meye davet ediyoruz; burada para, 
insanlığın doğayla barış içinde ol-
duğu bir geleceği hayal etmek için 
topraklara, nehirlere ve topluma 
hizmet eder.”
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Serginin ismi oldukça şiirsel. Serginin 
kavramsal kökleri nasıl belirginleşti?
Evet Galeri Nev İstanbul’da ilk kişisel ser-
gim.  Göçmenlik-göçebelik, sınırlar, savaş 
gibi konular etrafında dolaşan bir sergi oldu. 
Göçler, mülteci hareketleri, bunları üreten 
koşullar üzerine okumalar yapıyordum; bir-
çok düşünürün göçü, ulusal-kolonyal ay-
rıcalıkların krizine işaret eden modernliğin 
değişmezlerini kuşkulu hale getiren bir olgu 
olarak ele almaları dikkatimi çekmişti.  Ben 
bu doğrultuyu temel alarak kolonyalizm, 
ulus devlet oluşumu, sınırlar, kimlikler üze-
rine eşelenirken; bir yer kurma, bir yapma, 
bozma ve yeniden yapma yolu olarak göçe-
beliği de hatırlayarak yeni işler tasarlamaya 
başlamıştım. Tasarladıklarım, göçmen kar-
deşler İsmail ve Can ile tanıştıktan sonra ana 
hat aynı kalmakla birlikte farklılaştı değiş-
ti, dönüştü. Can’ın yaptığı bir keşiş yenge-
ci resminden ilhamla oluştu bu sergi diyebi-
lirim, adını da ondan aldı. Onun için de Can’a 
ithaf etmek istedim.

Serginin ismine dönersek, sergideki 
bağlamlar ile tuhaf dünyamızın 
çeşitli durumları dolaylı bir imge 
bağlantısı kuruyor. Bu noktada 
sergi ismini nasıl aldı?
Can, bir atık kâğıt işçisi olan İsmail’in kar-
deşi. 4-5 yaşlarında. Kâğıt toplama araba-
sında atık defterlere, kâğıtlara resim yapar-
ken tanıştık, uzunca bir süre birlikte çalıştık. 
Resimlerde, aralarda dolaşan keşiş yenge-
ci ona ait. İsmail bir kitapta okumuş ve ma-
sal gibi anlatmış kardeşine keşiş yengeçle-
rini: Keşiş yengeçleri kabuk üretemedikleri 
için korunmak üzere boş buldukları kabuk-
lara yerleşirler ve büyüyüp kabukları dar 
geldiğinde eski kabuklarını bırakarak yeni 
bir kabuk ararlar kendilerine sığınmak üze-
re. En zayıf oldukları anlar o anlardır; yumu-
şak ve çıplak karınlarıyla kolayca av olurlar. 
Öldüklerinde verdikleri bir sinyal kabuğun 
boşaldığını diğerlerine duyurur, birinin bı-
raktığı kabuk ardından gelene yuva olur. 
Benim de ilk kez İsmail’den duyduğum ke-
şiş yengeçleri ve atık arabasında kartonların 
arasında otururken gözüme artık bir keşiş 
yengeci olarak görünen Can bu serginin çıkış 
noktasında duruyor.

Bahsettiğiniz gibi günlük sayılabilecek 
içten bir hikâyenin vücut bulmuş hali 
bu sergi. İsmail ve Can ile kesişen yollar 
ve iletişimlerden söz edelim isterim.
İsmail ile arada karşılaştıkça selamlaşır bir 
iki laf ederdik. Can’la tanıştıktan sonra resim 
aracılığıyla kurduğumuz ilişki muhabbeti-
mizi artırdı. Can durmaksızın resim yapıyor-
du. Hiçbir şey yapmasa karalıyordu kâğıtları. 
Abisinin belki de işini yaparken oyalanması 
için önüne koyduğu kâğıt ve kalemler Can’ın 
uzantısı olmuş gibiydi. Ben ‘ressam abla’ 
olarak tanıştırıldım İsmail tarafından Can’la. 
Benimle hiç konuşmadı. Sağır-dilsiz olabi-
leceğini düşündüm önce ama abisi dışında 

pek kimseyle konuşmadığını anladım sonra. 
İsmail aracılığıyla iletişim kurduk başlarda 
sonra resimlerle devam ettik. O bir resim ya-
pıp bana uzatıyor yanına bir ekleme yapma-
mı istiyordu zaman zaman; bir kuş, bir fare 
vs. Bu resimlerden bazıları sergide yer alıyor. 
Birlikte aynı anda karaladıklarımız, çiziktir-
melerimiz de var.   

Keşiş Yengecinin Evi serginiz bu 
hikâyeyi bilmeden birçok kişi için yine 
birden fazla anlama gelebilir. Ancak 
yıllardır birlikte yaşadığımız mülteci 
komşularımızla kurulan diyaloglar, 
kabul görme çabaları, dil bariyerleri ve 
ötekileştirme belki de en nezaket dolu 
yaklaşımla kendiliğinden kurulan bir 
duruma dönüşmüş. Sergide izlediğimiz 
eserlerinizde Can ile kurduğunuz 
karşılıklı iletişim nasıl yansıtılıyor?
Masa başı çalışmalarımız, okumalarımız, 
kafa yormalarımız ancak hakiki dokunuş-
larla anlam kazanabiliyor, tamamlanabili-
yor ya da yeni yollar açılabiliyor önümüze. 
En azından bende böyle işliyor bu süreç.Can 
da İsmail de benim hayatımda ciddi izler bı-
raktılar. Resimlerde de bu izler var sanırım. 
Can’ın resimleri ve ortak yaptığımız resim-
lerle birlikte yan yana daha iyi okunabile-
cekler sanırım.

Neredeyse gerçeküstü bir masal gibi İsmail 
ve Can ile kurduğunuz iletişim. Karşılıklı 
oluşturduğunuz iletişimde ise dil, kimlik 
ve kendin olma/kendini bulma, hayat ve 
korkular gibi birçok konu örtük biçimde 
kendiliğinden gelişmiş. Yapıtlarınıza 
yansımasında ise üretimlerinizde çoğu 
zaman kullandığınız kâğıt burada da 
ana malzemeyi oluşturuyor. İmgeler 
ise bazen bir deniz botu, ev ve dağlar, 
çeşitli hayvanlar ya da çiçekler olarak 
karşımıza çıkıyor. Bu imgelerin 
yapıtlarınıza nasıl dahil olduklarından 
ve anlamlarından söz edebilir misiniz? 
Zaman zaman sergilerimde dolaşan hayvan 
ve bitki türleri bu sergide de varlar. Geçmişin 
hayaletleri olarak bugünde sessiz bir tanık 
olarak sürekli bize bakıyor, kayıplara, gö-
rünmesi istenmeyene, reddedilene dair işa-

retler veriyorlar ve yaşananlara dair sürek-
liliğe, dahası gelecekte ‘olabilecek olan’a  da 
işaret ediyorlar. Geçmişte olanlarla yüzleşe-
mediğimiz, hesaplaşmadığımız için bugün 
bütün yaşadıklarımız olumsuzluklar. 

Hafıza, hatırlama, unutma üzerine idi 
bundan önceki iki sergim. Neyi görüp gör-
meyeceğimizi, ne kadarını ve nasıl göreceği-
mizi ayarlayan iktidar düzenekleri üzerine. 
Bu görme düzeneğinin dışında, gösterilenle 
silinen arasında, görmekle görmemek ara-
sında bir belirsizlik alanı oluşturmaya çalış-
mıştım, aynı şey bu sergi için de geçerli.

Küçük seslerle, basit şeylerle sokakta, 
duvarlarda, farklı mekânlarda çalışıyordum 
bir süredir. Şimdi bir galerideyim ve mekân-
la kurulan ilişki de farklı tabii. Galeri mekanı 
esasen nötr bir alan. Duvarına bir resim yer-
leştirdiğinizde duvarı değil, resmin içerdi-
ği renk, çizgi ya da formu görmeniz istenir. 
Nerede olduğunuzu ve mekânın genel hava-
sını unutup yerleştirilen nesneyi yerleştiril-
diği yerden yalıtarak görürsünüz çoğunluk-
la. Nev’in mekânı düşünülerek düzenlendi 
bu sergi toplamda ama daha önce kullandı-
ğım mekânlardaki boşluk burada resimle-
rin içinde.  Böyle ağır bir meselenin etrafında 
dolaşırken en büyük kaygım o boşluğu ken-
dimle doldurmaktı. Arada çok ince bir çiz-
gi var çünkü hemen öte tarafa düşebilirsi-
niz. Can’dan gelenler ve geçmişin hayaletleri 
şimdi burada yan yana bir belirsizlik alanı 
oluştursunlar istedim. Can’la yaptığımız re-
simler, mülteci çocukların yaptıklarına bak-
mak çok yardımcı oldu, elimi onlara bırak-
tım diyebilirim.

Ben zaten basit malzemelerle çalışırım. 
“Kalem kâğıt yetebilir” diye düşünürüm ço-
ğunlukla. Kâğıt, ‘eser yaratma’ gayretin-
den özgürleştirir, hayal gücüne, tesadüflere, 
karşılaşmalara, etkilere, değişip dönüşmeye 
açık bir alan. Yavaşlığa çağırır, dokunmaya 
ayartır. Çizikler, kesikler, lekeler, izler olası-
lıkları harekete geçirir. Belirsizlik, duyusal-
lık, vazgeçme, tutarsızlık, kısmilik, katmanlı 
olarak görünür kâğıtta. Kolaylıkla yer değiş-
tirebilir, tersyüz edilebilir ya da birbirine ek-
lenebilir, üst üste konabilir ve en önemli-
si her an elinin altındadır, elle ilişki kurar. 

Burada da kâğıt kalem, füzen gibi malzeme-
ler, özellikle etrafında dolaştığım meseley-
le örtüşen bir dil kurmamı sağladı diye dü-
şünüyorum. 

İnsanın, mülteci, savaş ve göç, ulus 
ve kolonyalizm gibi büyük yıkımlarnı 
altında ezildiği zamanlarda kâğıt 
toplayarak hayatta kalan, ismi ise 
Türkiye’ye özgü isimlerden olan 
İsmail ve Can ile kurduğunuz iletişim 
şu anda da devam etmekte midir?
Can bir göçmen çocuk, adının bir kabul 
görme dileğiyle verildiğini düşünüyorum. 
Tarlabaşı’nda sokak işleri yaparken karşı-
laştığım Suriyeli göçmen çocuklarda rast-
lamış olduğum gibi. Birsen’di bir çocuğun 
adı mesela. Çok üzgünüm ki izlerini kay-
bettim. Belki ülkelerine dönmüşlerdir, öyle 
diyorlar. Haber bıraktım birçok yere bel-
ki diyerek. Umutla bekliyorum, sergiye da-
vet etmek üzere. Biraz daha büyümüştür 
şimdi ve umarım kendine uygun kabuğu-
nu bulmuştur.

Bu denli kişisel bir iletişimi kavramsal 
olarak üretimlerinize yansıttığınız 
noktada güvenlik, ev, göç, kimlik 
ve aidiyet, kültür ve dil gibi çok 
parçalı konulara bakışınız nasıl daha 
da katmanlı bir hale dönüştü?
Keşiş yengeçleri ve Can’la karşılaşma ve ya-
şanan ortak deneyimden basit ve azla ye-
tinen bir dil çıktı ortaya.  Hep varmak iste-
diğim, basit ve azla yetinen bir dil.  Her şey 
yeterince, gerektiği kadar.  Bütüncül bir an-
latı yok. Bitmemiş ve kapanmamış, sanki 
sürekli yapım sürecinde değişen ve dönüşen 
bir mekânda belki mırıltılar uğultular ha-
linde daha çok duygulara alan açan.

“Herkesin ve hiç kimsenin olmayan 
evler mekânlar, başka yaşam pratikle-
ri nasıl kurulabilir” sorusu aklıma takılıdır 
hep. Özellikle son yaşadığımız depremden 
sonra daha da anlamlı hale geldiğini düşü-
nüyorum. Her toprak parçasını kâr üreten, 
alınıp satılan, el konularak inşaat yapıla-
cak arazi olarak gören piyasa-devlet ikiliği 
dışında düşünen, örgütlenen ve kendi yap-
ma etme biçimlerini yaratan girişimler, 
ağlar var. Kapitalizmin ekonomik, top-
lumsal ve ekolojik yıkımına karşı, serma-
ye süreçlerinden muaf bir toplumsal ilişki 
biçimi olarak ‘müşterekler fikri’ var mese-
la; hayatta kalmak için olduğu kadar, ortak 
iyi bir hayatı birlikte kurmak için de iyi bir 
başlangıç sunuyor bence.

Çocukken bir yuva olarak yaptığımız 
bir kapı, iki pencere ve çatıdan oluşan dik-
dörtgen o basit ev de yanı başındaki ağaç 
da yok artık. Ev içinde yaşayanlarıyla bir-
likte bir seri üretim ürününe ya da çeşitli 
tüketim imgeleriyle karmaşık bir tasarım 
problemine dönüştü sanki birçok şey gibi. 
Ama göçmen çocuklar o evi çizmeye de-
vam ediyorlar. Keşiş yengeçleri de yeni ka-
buklarına doğru yolculuklarına.

Bir Keşiş Yengecinin Yolculuğu
Sevinç Altan’ın Galeri Nev Istanbul’daki ilk kişisel sergisi Keşiş 
Yengecinin Evi, Galeri Nev Istanbul’da. Sergi, Sevinç Altan’ın bir 
kâğıt toplayıcısı olan Ismail’in 5 yaş civarındaki kardeşi Can’ın 
yaptığı kırmızı bir keşiş yengeci (hermit) resminden ilham alarak 
oluşturulmuş, ev, yuva ve aidiyet, güvence, göçmenlik-göçebelik, 
savaş ve sınırlar gibi kavramlar çerçevesinde şekilleniyor. 21 Ekim’e 
kadar süren sergi vesilesiyle Sevinç Altan ile bir araya geldik.

MELIKE BAYIK
melike.bayik@gmail.com

TAMAMEN ELEKTRİKLİ   
YENİ BMW i5,  TÜRKİYE’DE İLK KEZ 
 CONTEMPORARY ISTANBUL’DA.
İkonik BMW 5 Serisi’nin yenilenen tasarımına sahip  ve 
ilk tamamen elektrikli modeli Yeni BMW i5,  26 Eylül-1 Ekim tarihleri arasında  
Contemporary Istanbul’da sergileniyor.
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Birkaç farklı tarih anlatısı üzerinden 
yapılan birden çok İstanbul tarifi var. 
Bu sergideki nizamın dışında, tekinsiz 
bir İstanbul. İstanbul tekinsizlerin 
kenti mi? Sergiyi gezerken kente 
dair aklınızdan neler geçti?    
Bu ‘tekin’ ve ‘tekinsizlik’ mevzusu bizim o 
zamana dair yaptığımız hikayeleştirmenin 
bugünkü tezahürü. O güne gittiğimizde tekin 
olmayarak bahsettiğimizi bugün muhteme-
len çok daha güvenli bulabiliriz. O zamanki 
söyleme biçimi, kendi retoriği onu tekin-siz 
kılıyor. Ama bizim bugünkü tekin tarifimizle 
o günkü arasında bir fark var. Dolayısıyla ben 
tekin olmamasıyla değil de, daha çok gün-
delik ve ortalıkta yaşanan, mahrem olma-
yan hayatların bir tasviri olarak görüyorum 
Koçu’nun yazdıklarını. 

Burada “Tekin olmayan insanlar mı 
mekân mı?” sorusu var. Bizim gibi mima-
ri ve fiziki çevreyle uğraşanlar özneyi fizi-
ki mekân, yapı üzerinden kurgulayıp ondan 
sonra onun sosyolojik açılımlarına bakmaya 
gayret eder, yapı veya çevre üzerinden insan 
açması yapmaya çalışırlar. Ama Koçu’nun 
burada bize tarif ettiği, bizim anlamaya ça-
lıştığımız ve bugün de daha tersinden bak-
mamız gereken durum toplumsal ve sosyal 
yapının fiziki tezahürü. Koçu’yu o bölgele-
re çeken insan hikayeleri ve vakalar. İstanbul 
Ansiklopedisi bir fiziki bir mekan tarif edi-
yor, halbuki vakadan ve gündelik hayattan, 
Cerrahpaşa’daki köpekten veya falanca yer-
deki ağaçtan yola çıkarak insanları tarif edi-
yor. Burada bir ters okuma var ve bu dönemin 
dışında da bir bakış açısı. 

Dönem itibariyle bakınca bu İstanbul ve 
memleket için de modern eşiğinde bir döne-
me tekabül ediyor. 1975’teki vefatına kadar, 
etkisi itibariyle 19. yüzyılın sonundan ge-
len bir İstanbul profilinde bir ‘flaneur’ mev-
zusu çiziyor aslında. Yazdıkları sistemli ve 
akademik değil. Hatta sırf bu yüzden akade-
mik çevre tarafından kabul edilmiyor, öyle 
bir yazın içerisinde değil. Ama bir o kadar da 
kıymetli. Yürüdüğü, gördüğü ve izini sür-
düğü gibi yazıyor zaten. Ne -alfabeyi say-
mazsak- ansiklopedi sistematik hazırlanmış 
ne de kendi yazma macerası öyle. (Walter) 
Benjamin’de gördüğümüz ‘flaneur’lüğe,  sis-
temi olmayan gezinti mevzusuna eklenen iz 
süren bir hal, bir hafiyelik var. 

Bu toplumda, İstanbul gibi bir yerde 
mahrem denilen şey mühim. Diğer bazı top-
lumlardaki kamusala açılmaya müsaade eden 
hareketler bizde yok. Bizde bir kamu, ka-
musal alan korkaklığı var malum. Bu hâlâ 
da var ve Gezi gibi bir sürü şey de bunun te-
zahürü. Bu ürkekliği, korkaklığı bir şekil-
de kamusala açan yegane şey de 19. yüzyıl-
da biraz başlayan roman geleneği. O dönem 
İstanbul romanlarına baktığımız zaman hep-
sinde mahrem edebiyatla açılıyor. Evlerin içi-
ne romanla girdik. Koçu bunun dışına çıkıyor, 
bunu yırtıyor, gündelik hayatı ve özneyi itek-
liyor. Bence tarifi itibariyle birey ve kişi ya-
rılması enteresan. Koçu’nun niye özne olma-
yanlarla bu kadar uğraştığını bütüne bakınca 
görüyor insan.

Tabii burada ciddi de bir melankoli de var. 
Bu modernizm, melankoli gibi bir takım te-
rimlerin çarpışmasıyla ilgili. Modernizm, 
melankoli, birey mevzusu çok trajik ve tarif-
li bir şey. Yapıya dair değil, tamamen kendini 
kaybetmek, o belleği yitirmek, boşluğa düş-
mekle ve yok olmakla ilgili bir şey. Bu onun 
getirdiği bir melankoli. Ve o dönemlerde bu 
melankoliyi modern şehirde, metropol yarı-

sı veya metropol diyebileceğimiz bir çok kent 
parçasında görüyoruz. 

Küratöryel seçkinin önemli 
odaklarından biri Galata ve çevresi. 
Galata ve Beyoğlu, o dönem ve bugün 
neyi temsil ediyor ya da yaşatıyor? 
İçeriğini ve yapımını üstlendiğiniz ve 
sunduğunuz HEY! Beyoğlu programı 
üzerinden sizin için nasıl bir yere 
oturduğunu da sormak isterim.
Yarımadayı dışarıda tutarsak burası hep 
kenarda ve ‘karşı’ taraf. Ötelenen bir yer-
de. Saray Mevlevihane’yi bile karşı tarafa 
atıyor, yanında istemiyor. Eminönü’nden 
başlayıp Balat’a doğru giden o bölgede-
ki Venedik Mahallesi’ni saymazsak, daha 
sonraki yerleşimler ve yarımadada ol-
mayacak bütün yerler karşıya yerleşi-
yor. Cenevizlilerin de yerleşimleri burası, 
Mevlevihane de, daha sonra bütün elçilik-
ler de burada. Galata dolayısıyla hem kritik 
hem de gerilimli bir nokta. Çünkü yarıma-
danın dışında daha kamusal, bir taraftan 
da yalnız yaşayan bir yer. Bir kere bir tica-
ri liman. Koçu’nun da bahsettiği bütün be-
kar evleri de karşıda Haliç kıyısında. Bütün 
meyhaneler, gemicilerin yerleri, kerha-
neler Galata’da. Dolayısıyla ‘tekinsiz’lerin 
hepsi burada.. Eğlence ve vaka da burada. 

Ayrıca Galata, Taksim’e doğru gi-
den bugün İstiklal dediğimiz Beyoğlu’nun 
hepsi zaten gerek işgal İstanbul’unda, ge-
rek öncesinde ve sonrasında Batı’ya dö-
nen, yeniliklerin ortaya çıktığı, haya-
ta geçtiği nokta olarak beliriyor. Bu benim 
için başka bir bakış açısıyla burayı kıymetli 
yapıyor. Çünkü bu bölgeyi okumak aslında 
sadece İstanbul’u okumak değil, etkileşim 
içerisinde bütün memleketi okumakla aynı 
şey. Bir taraftan bizim hep söyleyegeldiği-
miz Batılılaşma, Doğulu toplum gibi dina-
miklerin hepsini aslında çok iyi bir şekilde 
burada deşifre edebiliyoruz. Koçu da bütün 
bu eğlenceyi burada buluyor. Burası onun 
için debdebeli, enteresan ve bereketli bir 
yer. Boşuna buralarda adımlamıyor. Burası 
bir yazar için de kıymetli bir yer. Onun dö-
nemi itibariyle, Peyami Safa gibi daha tu-
tucu yazarları düşünürsek, onlar karşı ta-
raftan bakarak burayı anlamaya çalışan 
ama bir yandan da bedenlerini o taraf-
tan ayırmayan bir kuşak. Koçu biraz daha 
cesur. Yaşama tarzı da öyle. Arkadaşları, 
daha sonraki tanışıklıkları hep oraları me-
kan tutmuş insanlardan. 

Beyoğlu da benim bu yüzden ilgimi çe-
kiyor. HEY! Beyoğlu’nda da baştan beri 
yapmaya çalıştığım, başta konuştuğumuz 
sosyal ve sosyolojik durumun mekânsal 
hikayesi. Toplulukların, insanların, gün-
delik hayatın, meşgalelerin üzerinden 
çevreyi algılamaya çalışmak. Yoksa daha 
üslupsal bir yerden veya daha akademik 
tarafıyla anlatmaya başlayabilirsin ama 
tersinden yapmak benim daha çok hoşuma 
gidiyor. Koçu’nun da yaptığı gibi... 

Sergiyle ilgili şöyle bir anlatımız da var: 
İstanbul’un geleneksel mahalle düzeninin 
dışında, görece daha ‘serbest’ yaşayanların 
arşivdeki izlerini takip eder. Bu anlatımdan 
hareketle, ‘mahalle’ yaşamının ve 
anlatıya dahil olan ‘serbest’ yaşayanların, 
‘tekinsiz’ unsurların kenti ve kent 
mimarisini ayrı ayrı nasıl şekillendirdiği 
konusunda neler söylersiniz? 
Mevcutta mahalle demek bir aile formü-
lünü çağrıştırıyor. Evli olacaksın, an-

nen-baban, çocuğun olacak... Bunun içe-
risine başka birisinin ziyaret etmesini o 
toplum zaten istemiyor. Dolayısıyla be-
karlar dışarı atılıyor. Onlar da geldiklerin-
de oraya girmek istemiyorlar. Bu durumda 
metropolün tarifini de bu açıdan irdeleye-
biliriz. Şehrin nişlerini tutan belli bölge-
ler var. Bekarlar da belli yerler tutuyorlar 
buna göre. Bu Haliç’te de var Beşiktaş’ta 
da var. Beşiktaş Meydanı’nda Hayrettin 
Türbesi’nin olduğu yerin arka tarafın-
da iskeleye doğru 40lardaki sahil yolları-
nın genişlediği yıkımdan evvel bekar ev-
leri var. İnsanlar, Köyiçi’nde yaşayan 
aileler korkuyorlar, o tarafa geçemiyor-
lar. Beşiktaş hiçbir zaman Fatih, Aksaray 
gibi meskenleşmemiş gerçi ama yine de 
yaşayanlar var. Ve bu insanlar bekarlar 
orada barınmasın diye her şeyi yıkıyor-
lar. Bu şehrin bekarlar veya ismi her ney-
se onlarla imtihanı da böyle bir şey. Onlar 
bir niş buluyorlar ve bununla baş edeme-
yince orası fiziki olarak yıkılıp, yok edi-
lip, alınıyor. Dünyanın pek çok yerinde bu 
böyle oluyor. Buralarda da başka türlü bir 
eğlence olduğu için Koçu’nun o yüzden il-
gisini çekiyor.

Koçu, 1957-1958 Eminönü Balıkpazarı 
yıkımları ve ‘60’lardaki değişim sonrası 
iyice inşaat, imar, yıkım konularına 
odaklanıyor. Memnuniyetsizliği 
yıkım yüzünden kentin hiçbir zaman 
birikememesiyle de ilgili. Yıkımlar 
kentten neyi götürür?  Bunun, o 
birikimi daha anlamlı bir dönüşüm 
olarak yapılma ihtimali yok mu?
Bugüne dair bir şey soruyorsun sanırım... 
Elbette var. Yapının fiziki olarak kent-
te yer alması başka, hafızası, hikâyesi baş-
ka... Fiziki olarak birçok yapı belli bir süre 
sonra devamlılığını sağlamakta güçlük çe-
ker. Sonrasında onu devam ettirmek güç, 
dönüştürmek lazım. Bu ince bir denge ve 
hem akademik olarak hem pratikte kendi 
başına bir uzmanlık. Ama elbette hafızası-
nı güncellemek, en azından muhafaza et-
mek gerek. 

Önemli olan insanların aklında kalan. 
Hafıza ilişkisi doğrudan çalışmıyor, çok 
dolaylı çalışıyor. Mekânsal hafıza da öyle, 
bir bağlamla tarifli. Yanındaki, yönü, yolu 
gibi bir şey olması gerekiyor. Yapıyı o bağ-
lamın içinde değerlendirmekte kıymet var. 
Genelde yapılan koruma yanlışı onu obje-
leştirmekle ilgili. Bunun çok kötü sonuç-
ları da olabiliyor. Korumaya çalışırken ya-
bancılaştırma mevzusu da böyle.. 

Balıkpazarı üzerinden örnekleme ya-
pacak olursak; şehrin zaman içinde bazı 
ihtiyaçları doğuyor ve o ihtiyaçlar da bazı 
kararları taşıyor yanında. O kararların 
yanlışlığını, doğruluğunu değerlendirmek 
de zamanında mümkün olamayabiliyor. 
Geriye dönük olarak o zaman fayda dedi-
ğin şey bugün zarar olarak önüne gelebili-
yor. ‘60 yıkımlarının içinde Vatan Caddesi, 
Kennedy Caddesi, Barbaros Bulvarı gibi 
birçok şey var. Mesela Barbaros ile, sonra-
sında Levent ile şehri büyütmek, Kennedy 
Caddesi ile deniz surlarını deniz suru ol-
maktan çıkarıp bir yol suru haline getir-
mek fikirlerinin arkasında çok fazla insan 
vardı. Bugün olsa ne düşünürüz bilemiyo-
rum. Değişebilir miydi? Elbette bambaşka 
bir şey haline de gelebilirdi. 

Genel olarak ben değil böyle yapısal 
şeyler, derme çatma semt pazarlarının bile 

çok önemli olduğunu ve yerlerinden oy-
namaması gerektiğini düşünenlerdenim. 
Çünkü o bahsettiğimiz çoklu belleğin, et-
kileşimin içerisindeki en kıymetli şeyler-
den biri çadır beziyle haftada bir kurulan 
pazarlar misali kentte ve hafızada kapla-
dığı alanı ve kurcaladığı zamanı önemsi-
yorum. 

Koçu’nun sergide mimarlara yazdığı 
mektuplar var ve mimarlar da 
ona yazarken yalnızca bilgi/ belge 
istemiyor, aynı zamanda görüş 
ve önerilerine de danışıyorlar. Bu 
ilişkiyle ilgili ne düşünüyorsunuz?
Çok güzel ve enteresan bir ilişki. Birtakım 
veriler istendiğini duymuştum ama me-
sela Sedad Hakkı Eldem’in yardım et-
mek maksadıyla kendi antetli kağıdıy-
la yazdığını ilk defa sergide gördüm. Sedad 
Hakkı Eldem, “Kuruçeşme’deki Ethem 
Paşa Yalısı ile ilgili yazmışsınız, onunla il-
gili herhangi bir şey isterseniz bende var” 
diyor. Çünkü o sırada Sedad Hoca da ya-
lıları, Boğaz’ı çalışıyor, Akademi’de der-
sini veriyor ve Koçu’yu da takip ediyor. 
Diğer taraftan Cihat Burak da yardım is-
tiyor. Cihat Burak kıymetli bir ressam ol-
makla beraber Akademi mimarlarından ve 
o da bir korumayla, restorasyonla uğra-
şıyor. Restorasyon ve eski eserlerde res-
titüsyon aşaması dertli bir şey. Karar ver-
mek, bir dönem tercihi yapmak gerekir. 
Yapılarda tarihi korumada böyle ince bir 
çizgi vardır. Burak da bir yapı ile ilgili te-
reddütte kalmış, “Ne düşünürsünüz?” 
diye sorup yardım istiyor. Bu inanılmaz bir 
sacayağı.  Yapı meselelerinde mimar sorar 
mı diye düşünülür ama herkesin bir uz-
manlığı var. Kentle, tarihi bölgeyle ilgi-
lenen mimar sayısı şimdiki gibi o zaman 
da çok az. Kaynak da yok... Dolayısıyla bu-
radaki işbirliği çok güzel. Bugün de bizim 
dolaylı olarak yapmaya çalıştığımız şey bu. 
Ancak o kıt zamanlarda  belgesizlik, çare-
sizlik var. O yüzden bu belgeler de çok kıy-
metli. 

Bu ansiklopediyi bugün yazsak nereleri 
ekleriz? Ve bir hayal kurarsak, Koçu 
sizden bu ansiklopedi için bir katkı 
isteseydi, ne eklemeyi isterdiniz? 
Ben bu ansiklopedinin varlığını 1980’le-
rin sonunda Mimar Sinan’da öğrenciy-
ken öğrendim. Tarih Vakfı’nın İstanbul 
Ansiklopedisi’nin maddelerinden birinin 
yazarı da benim. Yedikule, Hasanpaşa ve 
yerinde olmayan Kuzguncuk gazhaneleri-
ni yazdım. O zamanlar, ‘90’ların başında 
endüstri arkeolojisine meraklıydım. Bilgi 
Üniversitesi henüz yokken, orası elekt-
rik santrali iken gidip fotoğraflar çekip çi-
zim yapardım. O zaman Haliç›teki fabri-
kaların çoğu parça parça duruyordu. Ben 
de öğrenciyken gidip oraların envanteri-
ni yapardım. Benden ansiklopedi için gaz-
haneleri yazmamı istediler. Yine öyle bir 
şey yazardım. Ya da Koçu’nun güzergahı-
na yakışır şekilde ‘bir meczup’ yazardım. 
Benim bildiğim ‘90’lar ile 2000 başları dö-
nemine tanık olmuşların hatırlayabilece-
ği, onu bunu ‘po’ diye korkutan, sonradan 
fırınlara un çuvalı taşıdığı için olduğu-
nu öğrendiğimiz yüzü gözü beyaza boya-
lı dolaşan, güleç, neşeli bir meczup vardı 
Beyoğlu’nda. Veya Aksaray Gedikpaşa ta-
raflarında önünden geçtiğim tarafında bir 
yorgancı vardı, sobasının başında yorga-
nını dikerdi. Onları yazmak isterdim.

Tekin olmayan 
insanlar mı 
mekân mı? 
Salt’ta 29 Ekim’e kadar gezilebilen Başka Kayda 
Rastlanmadı: Reşad Ekrem Koçu ve İstanbul 
Ansiklopedisi Arşivi sergisi, tarihçi ve romancı Reşad 
Ekrem Koçu’nun ömrünün büyük kısmını adadığı Istanbul 
Ansiklopedisi’nin yayımlanmamış bölümlerine ışık tutuyor. 
Koçu’nun anlatısı, Istanbul Ansiklopedisi ve sergi üzerinden 
kent ve mimarlık çerçevesinde bir okuma yapmak için 
mimar Cem Sorguç ile konuştuk. 

BAHAR TURKAY
bahar.turkay@gmail.com

1958 yıkımları sırasında Karaköy Meydanı Salt Araştırma, Fotoğraf ve Kartpostal Arşivi
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dostları bir araya getirişi ile 
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2007 yılında kaybettiğimiz 
Hüseyin Bahri Alptekin 

uluslararası çağdaş sanat arenasında 
da tanınan bir sanatçıydı. Küresel çap-
ta aktif ve ulusal boyutta etkili oldu-
ğu düşünülen Türk sanatçıların ilk ku-
şağına ait Alptekin, vaatler ve bunların 
sıradan gerçeklikleri arasındaki farka 
hayrandı. Bu vaatler, uzak bir yer de-
neyimi sunan ucuz bir otelin adında 
veya pek de inandırıcı olmaksızın, lüks 
ya da egzotikmiş gibi sunulan seri üre-
tim ürünlerinin markalaştırılma biçi-
minde bulunabilirdi. Alptekin, küresel 
kapitalizmin Sovyet Birliği sonrası dö-
nemde gündelik hayat üzerindeki derin 
etkilerini fark eden, insanlar ve nesne-
lerin coğrafyalar arasındaki hareket-
liliğini gözlemleyen bir sanatçı; Batı 
modernizmini çevreleyen sınırlarda 
katı kapitalizmin farklı biçimlerde va-
roluşunu inceleyen bir gezgin. Alptekin 
2007’de 52. Uluslararası Venedik 
Bienali’nde Don’t Complain isimli yer-
leştirmesiyle Türkiye’yi temsil ettik-
ten sonra Londra’da Tate Modern’de 
düzenlenen Global Cities adlı sergi-
de yer aldı. 2000-2004 yılları arasın-

da, kar amacı gütmeyen Sea Elephant 
Travel Agency adlı sanatçı kolektifi-
ni hayata geçirdi. Alptekin beraber ça-
lışma ve kolektif üretimlerle ilgileni-
yordu; M.D. Morris’le kurduğu işbirliği, 
Grip-in’le yürüttüğü kolektif çalış-
malar, LOFT toplantıları, the Bunker 
Research Group ve Barn Research 
Group gibi birçok kolektif ve ortak ça-
lışma ile konunun, konumun ve mü-
ellifin önemsizleştiği amorf ortalıklar 
oluşturdu. Avrupa’daki retrospek-
tif sergisi Democratic Luxury, M HKA, 
2015; sergilenen eserlere dair sanatçı 
arşivinden çalışmalar, desenler ve not-
lar da dahil edilerek Alptekin’in düşün-
ce süreci ve bilinç akışına dair derinle-
mesine bir yaklaşım sundu. 

11 Eylül’de Galerist’te açılacak ve 28 
Ekim’e kadar devam edecek olan Dostlar 
Arasında: Uzun bir Hikayeden Kesitler adlı 
sergi gündelik hayattan beslenen, orta-
ya çıkan eserden daha çok onu meydana 
getiren sürece önem veren bir sanatçı-
nın hayatı yaşayış şekli, eserleri, hocalı-
ğı, seyahatleri, diğer sanatçılarla iş bir-
likleri, dostları bir araya getirişi ile tüm 
bunların etkileri üzerine kurgulanıyor.  

Beraber çalışma ve kolektif üretimler-
le ilgilenen Alptekin, yıllar içinde birden 
çok sanatçı kolektifinin kurulmasına da 
öncülük etti. Bu sergide yer alan eserle-
rin bir çoğu o dönemi farklı noktalardan 
bugüne taşıyor. Bu fikirden yola çıkan 
sergide, Hüseyin Bahri Alptekin’in yanı 
sıra Can Altay, Thomas Büsch, Tunç Ali 
Çam, Grip-in (Ali Cindoruk, Eray Makal, 
Erhan Muratoğlu), Ayhan Hacıfazlıoğlu, 
Minna Henriksson & Staffan Jofjell, 
Şirin İskit, Emre Koyuncuoğlu, Michael 
Morris, Serkan Özkaya, Camila Rocha, 
Vahit Tuna ve Nalan Yırtmaç’ın eser-
leri bir araya geliyor. Serginin küratör-
lüğünü üstlenen Pelin Uran’ın deyişiy-

le; Sanat hayatının tamamında yaptığı 
işleri felsefi temele oturtmuş, herkesin 
hayatının bir döneminde felsefe oku-
ması gerektiğine inanan Alptekin’in, 
hayatta bırakacağı izi de düşünmüş 
olması; ürettiği her işte, düşündü-
ğü her kavramda iz bırakma arzusu-
nun tesiri hissediliyor. Sergi, sanat-
çının ölümünden 15 yıl sonra bu izleri 
takip etmek açısından da önemli. Emre 
Koyuncuğlu’nun 11 Eylül, Pazartesi 
günü gerçekleştireceği performans ile 
açılacak olan Dostlar Arasında: Uzun 
Bir Hikâyeden Kesitler başlıklı sergi, 28 
Ekim 2023 tarihine kadar Galerist’te  zi-
yaret edilebilecek. 

Hüseyin Bahri Alptekin Anısına 
Dostlar Arasında

Nihat Özdal uzun yıllardır 
kültür sanat alanına yaz-
dığı kitaplarla, yaptığı et-

kinliklerle, küratörlüğünü üst-
lendiği sergilerle katkıda bulunan 
bir isim. Bunu da bas bas ba-
ğırarak, alışılanın aksine ken-
di reklamını yapmaktan kaçına-
rak yapıyor olması eline aldığı 
her işin katma değer bırakmasını 
önceliklediğinden. Halfeti’de do-
ğan Özdal  çağdaş sanat, gastro-
nomi, edebiyat, kokular, müzik, 
müzecilik alanlarında disiplin-
ler arası çalışmalar yapıyor.  Özdal 
bu sene yine aynı pazarlamadan 
uzak çizgisiyle İzmir’de uluslara-
rası bir Tekstil Bienali düzeniyor. 
Küratörlüğünü üstelendiği tekstil 
bienali zor bir alanda çok fazla iş 
barından kapsamlı bir sergi. 

Kumaş gibi doğduğumuzda 
ve hayata veda ederken bizi sar-
malayan, günlük hayatımızın çok 
önemli bir parçası olan bu malze-
menin kullanım alanları o kadar 
çeşitli ki bu kadar yaygın kulla-
nımda olan bir malzemeyi sanat-
la buluşturan üretimleri ele almak 
oldukça zahmetli bir çaba. 

Türkiye’de ilk kez düzenlenen 
Uluslararası Tekstil Bienali’ne ev 
sahipliğini İzmir Enternasyonal 
Fuarı yapıyor. 4 Eylül’de açılan 
sergi Atlas Pavyonu’nda görü-
lebiliyor. Yazar, sanatçı Nihat 
Özdal’ın küratörlüğünde, 17 farklı 
ülkeden 57 katılımcının yer aldığı 
Tekstil Bienali; 24 Kasım’a kadar 
sürecek. 

Dünyanın ilk Cittaslow met-
ropolü olan İzmir’in hem sanat 

hem de tekstil alanında verece-
ği mesajlarla ilişkili olarak biena-
lin teması olarak “Yavaş Kumaş” 
seçildi. Türkiye Tekstil Bienali: 
İzmir’de gerçekleşecek ilk bie-
nal olmasının yanı sıra odağında 
tekstil olan Türkiye’de ilk bienal 
olma özelliği taşıyor. Tekstil üze-
rine çalışan sanatçılar ile malze-
me olarak tekstili kullanan sanat-
çılar, İzmir’de buluşuyor. 

Her alanda olduğu gibi teks-
til alanında da hız ciddi bir çev-
re kirliliği yaratıyor. Bienalin bu 
alanlarda mesajları olduğu gibi 
bir metafor olarak da hayatımı-
zın ayrılmaz parçası olan kuma-
şa farklı bakış açıları geliştirecek. 
Şehrin Kemeraltı gibi UNESCO 
Dünya mirasına aday yerleşimin-
de bulunan pek çok tarihi yapı, 
sanatçıların kumaş yerleştirmele-
ri ile bezeniyor. 

Türkiye dışında, Arjantin, 
ABD, Güney Kore, Hollanda, 
İspanya, Yunanistan, Sırbistan, 
İtalya, İngiltere, Macaristan, 
Almanya, Irak, Kıbrıs, Ukrayna, 
Suriye, İran, İrlanda’dan 57 sa-
natçı bienale katılıyor. 

İzmir, arkelolojik verilere göre 
de dokuma alanında 7 bin yıllık 
bir geçmişe sahip. İzmir, önem-
li tekstil firmaları, marka hali-
ne gelmiş moda ve tekstil fuarları 
ile Türkiye’nin bu alanda istih-
dam edilen kişi sayısının da en 
fazla olduğu şehirlerden. Eserler 
Kültürpark’taki Atlas Pavyonu ve 
Pakistan Pavyonu, Agora Antik 
Kenti, Etz Hayim Sinagogu, Alga 
Çikolata Fabrikası’nda sergileni-
yor.   

Küratör Nihat Özdal, Bienal 
mekanlarına dağılacak şekilde 
sergiyi 3 tema altında toparladık-
larını ifade ediyor. Özdal, Bienal 
ile ilgili “Yavaşlık ve Zaman”, 
“Dokunuş ve Duygu”, “Bağlantı 
ve Sürdürülebilirlik” çatısı altın-
da eserleri ziyaretçilerle buluştu-
racağız. İzmir’de Ulucak Höyük’te 
bulunan 8 bin yıllık dokuma mal-
zemeleri, şehrin tarihte en eski 
tekstil merkezi olduğu yönün-
de güçlü kalıntılara işaret ediyor. 
Kumaşlar, toplumların yaşayı-
şından sanatına, mitolojilerin-
den inanç sistemine pek çok bilgi-
yi barındırır. Bir kumaşa sarılarak 
dünya ile buluşan insan yine bir 
kumaşa sarılarak öteki dünyaya 
yolcu edilir. Doğumda ve ölüm-
de yanımızda olan tek malzeme 
kumaştır. Arkeolojik olarak teks-
til tarihinde güçlü bir imajı olan 
İzmir, bugün de hem fuarları, 
hem bu alanda faaliyet gösteren 
firmaları ile önemli bir merkez 

olmaya devam ediyor” diyor. 
Uluslararası Tekstil Bienali, 

tekstil sanatının yavaşlık, doku-
nuş ve bağlantı temalarını keş-
fetmek için bir platform sunacak. 
Yavaş tekstil hareketi ise günü-
müzde hızla yayılan bir felsefe. Bu 
Bienal, tekstil sanatının yavaş-
lık ve bağlantı temasını keşfetmek 
ve izleyicilere tekstilin gücünü ve 
derinliğini deneyimlemek için bir 
fırsat sunuyor. Temasının “Yavaş 
Kumaş” sloganının ise “Yavaşla, 
Dokunuşa Odaklan!” olduğu 
Bienal’de sanatçıların el emeği ve 
özenle yaratılan eserleri, izleyici-
lere tekstilin gücünü ve anlamını 
yeniden hatırlatacak. 

İnsanlara, çevreye, hayvanlara 
saygılı bir kumaş şehri bizleri 
yalnız “yavaşlayarak” sarabi-
lir.” diyen Özdal’ın bu çerçevede 
bir araya getirdiği seçkide Vahap 
Avşar’dan Neriman Polat’a bu 
alanda üretim yapan çoğu sanat-
çının işi var. 

Türkiye 
Tekstil Bienali 
İzmir’de

Gül Ilgaz, Geriye Kalanlar, Kumaş, 2023

Vahap Avşar, Binbir Gece Masalları, 180x250cm

KATILAN SANATÇILAR 
Carmen Imbach    
Meghan Shimek 
Rachel Hayes 
Şakir Gökçebağ 
Hye Ryung 
Taewon Oh 
Şükrü Karakuş  
Marina Velisioti  
Ana Vujovic  
Tatiana Villani  
Mustafa Boğa 
Eros Istvan 
Gea Van Eck 
Sedef Nur Merve Özbek 
Tolga Akmermer 
Sevil Duru 
Gül Ilgaz  
Nazan Azeri 
Tuba Geçgel  
Tuba Büyükdoğan 
Gülçin Aksoy 
Suzan Batu 
Berna İleri   
Pelda Aytaş  
Hediye Usta 
Meltem Şahin   
Vahap Avşar  
Jochen Proehl 
Tasnim Salihi 
Maria Sezer 
Nancy Atakan 
Neriman Polat   
Sibel Gök 
Gülden Ataman  
Onur Fendoğlu 

Serap Kanay 
Nur Aydın Evrensel 
Jovita Sakalaskaute 
Ozan Alp (The Letter 
Atelier)
Nadide Acar Karaca 
Elvan Özkavruk Adanır  
Fehmiye Dilek Himam 
Duygu Ebru Ongen  
Corsini 
Doğunun Cadıları Kolektifi 
(Şölen Kipöz
Melis Baloğlu
Derya Irkdaş Doğu
Dilek Himam
Elif Tekcan
Filiz Özbengi)
Özlem Kalmaz 
Ekinakis
Yekatryna Grygrenko
Yelis Özeryüksel  
Rami Alhajali 
Watfaa Wahb 
Nasrin Yousefi   
Angela Burns 
Jörn Fröchlıch 
Ebru Ceylan 
Kubilay Kiray 
Ayfer Güleç 
Hatice Gökçe 
Shıva Khaıyat   
Feghhı
Burcu Teoman
Zehra Duyurucu
Zeynep Balıkçı

MEKANLAR
Agora Ören Yeri 
Atlas Pavyonu 
Namazgah Hamamı 
Vakıflar Konağı 

Ets Hayim Sinagogu 
Sabetay Sevi Evi 
Alga Çikolata 
Fabrikası

Tatiana Villani, Tohum, Seramik, suni kürkler, poliüretan köpükler, ahşap, 
18x33x27cm 2023

Yazar, sanatçı Nihat Özdal’ın 
küratörlüğünde, 17 farklı ülkeden 57 
katılımcının yer aldığı Tekstil Bienali; 24 
Kasım’a kadar Izmir’de görülebilir. 

ŞEBNEM KIRMACI 
sebnem@artdogistanbul.com

mailto:bahar.turkay@gmail.com
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OMM’nin kurucusu Erol 
Tabanca Koleksiyonu’ndan bir 
seçki ile hazırlanan serginin 
kavramsal yönünden ve formal 
yaklaşımından söz eder misiniz?
İki Güneş Altında sergi ismi olarak hem 
insanlığın derin tarihinden gelen mi-
tolojik anlatıları canlandıran hem ik-
lim krizi etrafında bugün içinden geç-
mekte olduğumuz çağın aciliyetlerine 
dair bir söylemi; yerkürenin koşullarını 
ve kaynaklarını zorlarken gelecek var-
sayımlarımızın öte gezegenlere taşın-
masına dair spekülatif ufuklar açan bir 
imge. Bu çerçevenin şekillenmesinde 
rol oynayan ilki unsur OMM binasının 
mimarisi ve sunduğu optik ve beden-
sel deneyim. Güneş ışığı ile kademeli 
ve kesintili bir ilişki sunan binanın 
yüzeyindeki yatay ahşap blokların 
yarattığı çoklu gölgeler, yansımalar 
ve ışık kırılmaları ile sanki mimari 
güneşi kendi içine süzerek alıp bölüyor, 
çoğaltıyor, çoklu yansımalar yaratıyor. 
Güneşin kırılarak çoğalmasına dair bir 
düşünce burada başladı. İkincisi de, 
Erol Tabanca Koleksiyonu’nda yer alan 
eserler arasında resmin mecra ola-
rak ön plana çıkması ve aklımı, gözümü 
çelen ilk eser grubunda deniz kena-
rı, sahil, su kıyısı, suda hareket eden 
bedenler ve kumsal betimlemeleri-
nin ağırlıkta olduğu resimlerin bir ara-
ya gelmesi oldu. Resim mecrası söz ko-
nusu olduğunda, resmin ışıkla kurduğu 
temel ilişki ön plana çıkıyor. Aslında 
ütopik bir uğraş olarak güneşin yer-
yüzüne değişini taklit etmeye, yeniden 
üretmeye yönelik bir uğraş olarak ta-
nımlanabilir resim, sergideki tüm eser-
leri küçük güneşler olarak görebiliriz, 
binlerce güneşten bahsetmek mümkün. 

Serginin ismi nasıl bir anlatıya 
ev sahipliği yapıyor?
A.S.: Amaçladığım izleyicilerin katkı-
sıyla çoğalabilecek, çoklu anlatılar ça-
ğırabilecek güçte ve sadelikte, bel-
li bir açıklığa sahip, davetkar bir imge 
ve kavram önerebilmekti. Sergi metin-
lerinde de değindiğim birkaç kilit an-
latı var. Bunların ilki, serginin tümünü 
kapsayan, güneşle olan hem biyolo-
jik hem kültürel bağlarımız ve bunun 
bir ‘öykünme dürtüsü’ olarak ifade bu-
luşu. Burada ‘biz’ derken tüm yaşam 
formlarını içeriyorum. Biyolojik düzey-
de türlerin yaşaması ve evrimleşebil-
mesi için güneş ışığı temel enerji kay-
nağı. Evrim teorilerinin merkezinde, 
taklit ve direnç stratejileri içeren, bir-
birine veya çevreye öykünme/uyum-
lanma süreçleri bulunuyor.  Sadece in-
sanlığı ele alırsak ve kültür terimini en 
geniş anlamıyla düşünürsek, elektrik-
ten nükleer enerjiye, iPhone ekranla-
rından tuval üzerine yaptığımız resim-
lerde ve dillerimizde güneşe öykünen, 

onu taklit etmeye çalışan bir şeyler var, 
hem ısı hem ışık hem de yaşam enerji-
si kaynağı olarak. Burada antropolojik 
bir değişmez olarak teknik ve büyü iliş-
kisine dokunmak mümkün. Bedenden 
dile, tekniğe ve kültüre uzanan böy-
le bir spektrumda yer alıyor güneşe öy-
künme fikri, ve sanat ile kurduğumuz 
ilişkiyi doğa ve gerçeklik ile kurduğu-
muz ilişkiyle devamlılık içinde düşüne-
bilmeye olanak açıyor. 

Sergi, gökyüzünde iki güneş 
olasılığının mitolojik ve spekülatif 
varoluşu üzerinden çift yönlü bir 
dualite taşıyor. Bir madalyonun 
çift yönü gibi adlandırabileceğimiz 
anlatıyı nasıl kurguladınız?
Serginin mümkün olduğunca kaley-
doskopik biçimde, yeni imgelerin türe-
mesine olanak veren bir aygıt gibi iş-
lediğini umuyorum. Müzenin üç katı 
arasında dolaşırken ufak perspektif de-
ğişimleriyle sorunuzda bahsettiği-
niz ikiliklere birçok mercekten bakmak 
mümkün. Bir yandan küresel ısınma 
gündemi güneşin aydınlık ve karanlık 
yüzlerini birlikte gördüğümüz bir za-
mana işaret ediyor, diğer yandan tarih-
sel olarak moderniteyi tanımlayan iki-
liklerin temelinde yatan, insanlığın en 
büyük düşleri ile en derin korkularını 
temsil eden, mitolojik ve bilim-kurgu-
sal bir imge.

Aydınlık ve karanlık ikiliğinin ya-
nına bir başkasını daha koymak müm-
kün, gerçek güneş ile sahte güneş. Bu 
optik fenomenlerde karşılaşılan bir 
tekrar, kopya, taklit, yanılsama boyu-
tu içeriyor ve estetiğe geçiş sağlıyor. 
Gerçek ve kopya arasındaki ilişki sa-
nat tarihsel açıdan muazzam okuma-
ların yolunu açıyor. Özellikle araların-
daki hiyerarşiyi kaldırdığımızda, taklit 
ve öykünme süreçlerine hem biyolo-
jik hem kültürel yaratıcılığın temel un-
suru olarak hak ettiği yeri verdiğimiz-
de. Merceği değiştirip bir de şuradan 
bakmayı önereceğim: Moderniteyi ta-
nımlayan ikiliklerin merkezi konum-
da biricik bir güneşin etrafında dönen 
bu gezegendeki gece-gündüz ayrımı ile 
başladığını varsayabiliriz. Bir değil, iki 
güneş etrafında dönseydik yaşam ko-
şullarımız nasıl değişirdi? Eğer iki veya 
daha fazla güneş olsaydı tek tanrı-
lı dinlerin ve onlara öykünen siyasi bi-
çimlerin kaderi ne olurdu?

Erol Tabanca Koleksiyonu’ndan 
seçerek oluşturduğunuz seçkideki 
isimlerden, disiplinler arası 
yaklaşımlardan söz eder misiniz?
OMM binasının güneşle kurduğu ke-
sintili, geçirgen ilişkiden ve ışığı çoğal-
tarak, bölerek yansıtan özelliklerinden 
bahsetmiştim. Buradan yola çıkarak 
ışığın temel rol oynadığı bir dizi eser 

var. Bu bazen tuvalin veya kağıdın iki 
boyutlu alanında güneşin doğaya deği-
şini yakalamaya çalışan eserlerde ifade 
buluyor, Etel Adnan’ın doğa tasvirleri 
veya Komet’in manzara unsurları içe-
ren bazı tabloları gibi; Sabri Berkel’in 
ya da Ferruh Başağa’nın soyut çalış-
malarında izleyebildiğimiz örnekleri 
var. Bazen ise ışığın hareketiyle canla-
nan, etkileşime giren eserler var, Zoe 
Paul’ün resim ile heykel arasında ko-
numlandığını düşündüğüm, seramik 
boncuklardan oluşan, ışığın açısıy-
la çoğalan gölgeleriyle birlikte algıla-
nan eseri veya İlhan Koman’ın Gezinen 
İhtiyar heykeli. Kıyı Sahnesi başlığı al-
tında bir araya gelen eserler ise yüz-
yılı aşan bir döneme yayılıyor, bu-
rada disiplinler arası olduğu kadar 
trans-tarihsel diyebileceğim bir yak-
laşım benimsedim. Herhangi bir ese-
rin aynı zamanda dönemine dair bir 
belge, bir sanatçının jestlerinin kay-
dı ve bir sanat yapıtı olarak okunabil-
mesi bana ilginç geliyor. Örneğin Murat 
Akagündüz’ün 2020 tarihli Sivriada 
resmi ile Hoca Ali Rıza’nın 1911 tarihli 
İstanbul manzaraları böyle bir mercek-
ten birlikte değerlendirmek mümkün. 
Mehmet Güleryüz’ün müthiş hareket-
li, perspektif kaymalarıyla yüklü Aynı 
Rüzgar tablosu ile Ken Matsubara’nın 
Bardaktaki Fırtına yerleştirmesi birbi-
rine benzer bir denge kaybında bulu-
şabiliyor: Coşku dolu bir yelken tasvi-
riyle depremin getirdiği zemin kaybını 
bir arada duyumsatabilmeyi önemse-
dim, çünkü hayat da bunları yan yana 
koyuyor.

Sergide aynı zamanda iklim 
krizinden de söz ederek, geçen ay 
BM Genel Sekreteri Guterres’in de 
bahsettiği gibi küresel ısınma değil 
küresel kaynama gibi sıcaklığın 
yaşamsal tehditlerinden söz eden 
bir yaklaşım izleniyor mu?
Evet, ama tehditten bahsederken tam 
olarak kimin tehdit edildiğini anla-
mak, yeni evrim olasılıklarını ve ihti-
yaç duyulan siyasi yaratıcılığı da dü-
şünmek gerek. Bunu özellikle Kıyı 
Sahnesi adını verdiğim ikinci katta iz-
lemek mümkün. Bu sergiyi hazır-
larken 2023 yazının kayda geçen en 
sıcak yaz olacağını tahmin etmiyor-
dum, bazen gerçek kurmacayı geride 
bırakıyor. İki güneş fikrinin spekülatif 
açılımlarından biri, daha fazla sıcak 
ve daha fazla ışığın ne anlama geldi-
ğini düşünmek. Son yıllardaki oku-
malarım antroposen çağını eleştirel 
bir gözle anlamaya ve tanımlamaya 
çalışmakla ilgiliydi. Lynn Margulis’in 
evrim teorilerinden, endosimbiyoz 
kuramından, nesne yönelimli onto-
lojiden, Tim Morton’ın karanlık eko-
loji kavramından, Donna Haraway’in 

çoklu faillerinden, doğakültür bütün-
lüğünden ve Anna Tsing’in ‘üçüncü 
doğa’ kavramından yola çıkarak kur-
duğum bir bağlam var. Artan sıcak-
lık, artan friksiyon ve artan yoğunluk 
demek, temel fiziksel süreçler üze-
rinden hem estetik hem canlı biçim-
lerin sınırlarının muğlaklaştığı bir or-
tama işaret ediyor. Sergide yer alan 
İnci Eviner, Burcu Yağcıoğlu, Tayfun 
Erdoğmuş, Guido Casaretto ve Gizem 
Akkoyunoğlu gibi sanatçıların yapıt-
larını bu mercekten okuyabiliriz: ben 
ve öteki arasındaki sınırların eridiği, 
biçim ve ortamı arasındaki ayrışımın 
muğlaklaştığı, türler arası hızlı evrim 
olaylarının yaşandığı, belki insan için 
yaşanmaz hale gelen, ancak başka, 
yeni ve dirençli türler için uygun ya-
şam koşullarının bir araya geldiği, ge-
leceğe doğru uzandığını hayal ettiğim 
eserler. Muğlaklaşan sınırlardan bah-
settiğimizde buna tepkisel olarak ge-
lişen inkar söylemlerini – iklim de-
ğişikliği inkarcılığı gibi- ve yükselen 
şiddet siyasetini veya post-hakikat 
fenomenini, gerçek ile kurmaca ara-
sındaki ilişkinin karmaşıklaşma hal-
lerini de bu mercekten anlayabiliriz.

Işık ve güneşin çeşitli kültürlerde 
aydınlanma ve bilgelik olarak tasvir 
edildiği bilinir. Mitolojik bir yaklaşım 
ile böyle bir dönemde serginin aynı 
zamanda bir aydınlanma yaklaşımı 
sunduğundan söz edebilir miyiz?
Aydınlanma yerine bir ‘yeniden bü-
yülenme’ yaklaşımından bahset-
meyi tercih ederim. Bilim ve teknik-
le fethettiğimizi sandığımız doğa bize 
aslında hiç de dengeli, sabit, bilinebi-
lir bir şey olmadığını hatırlattığında 
statükoya tutunmak yerine doğanın 
büyüsünü yeniden keşfetmek müm-
kün. Sergi metnindeki kadim mitolo-
jiler bize bunu anlatıyor: Maya inanı-
şında gökyüzünde iki güneşin olduğu 
dönemler insanlık için ıstırap dolu, 
uykusuzluktan, açlık ve sıcaktan 
ölüp gittikleri bir zamanı tasvir 
ediyor; bugünden çok da uzak değil. 
Taussig’den okuduğum bir başka mi-
tolojide ise Ika yerlilerine göre gü-
neş henüz yokken dünya ateşböcek-
leriyle aydınlanırmış. Kısık, titreşen, 
hareketli ve sürekli bir alacakaran-
lık tasvir ediyor. Tek bir güneşin biri-
cik aydınlığı ve merkeziyetine karşıt 
olarak çoğulcu ve değişken bir alaca-
karanlık koşulu hayal edebilir miyiz? 
Bildiklerimizin-bilebileceklerimizin 
sınırını kabul edip daha alçak gönül-
lü bireylere ve toplumlara dönüşebilir 
miyiz? Bunların bugün ciddiye alma-
mız gereken sorular olduğunu düşü-
nüyorum, sanat da bizi doğa, güneş ve 
hatta ölüm karşısında yeniden büyü-
lenmenin yollarını aramaya çağırıyor. 

Kaleydoskopik Fenomenler
OMM - Odunpazarı Modern 
Müze, küratörlüğünü Aslı 
Seven’in üstlendiği Erol 
Tabanca Koleksiyonu’ndan 
bir seçki ile İki Güneş 
Altında adlı sergisini 
açtı. Sergide Türkiye’den 
ve uluslararası sanat 
ortamından 45 sanatçının 
disiplinlerarası eserleri 
tinsel ve mitsel bir anlatı 
çerçevesinde izleniyor. 
Gökyüzünde var olabilecek 
iki güneş olasılığının varoluş 
ve yaşam eksenindeki 
derinliğine odaklanan sergi, 
izleyiciyi kurgu ve gerçek 
arasında bir yolculuğa 
davet ediyor. Sergiyi Aslı 
Seven ile konuştuk.

MELIKE BAYIK
melike.bayik@gmail.com

Taner Ceylan, Turunç Citrus, 2002, Tuval üzerine akrilik Acrylic.

Galeri Nev’in kurucularından, 
yazar, mimar Ali Artun’un 
Hayalperest Mimarlık: Özgür 

Aletlerin Mimarlığı başlıklı kişisel 
sergisi 16 Eylül - 21 Ekim tarihleri 
arasında SODA’da izleyicilerle bu-
luşuyor. Artun’un yıllardır çalış-
tığı makas, pergel, kasnak, men-
gene, kum saati, şakül, plak gibi 
aletlere yer verdiği işler, bugün 
için gerek mimariye gerekse mi-
mari gereçlere atfettiği yeni an-
lam ve değerlerle ön plana çıkıyor. 

Sergiyle eş zamanlı olarak İletişim 
Yayınları’ndan çıkan aynı isimli ki-
tap ise ‘işlevlerinden arınarak öz-
gürleşen aletlerin yarattığı bir dizi 
mimarlık eserini ve onların arka-
sındaki hayalperest mimarlık ge-
leneğinin, özerklik geleneğinin 
tarihine ilişkin bir panoramayı içe-
riyor’. 

Mimari, asırlar öncesinden gü-
nümüze insan hayatının en önemli 
unsurlarından birisi olarak değer-
lendirilebilir. Gündelik yaşam-
dan iş hayatına, eğitimden sağlığa, 

hemen her şeyin kendi içerisin-
de bir mimarisi, bir bütünlüğü var-
dır. Bu anlamda mimari salt yapı-
sal değil, aynı zamanda anlamsal 
olarak da önemli bir unsur ola-
rak düşünülebilir, hayatın hemen 
her alanında kendisine geniş bir 
alan açtığı ifade edilebilir. Ali Artun 
da Hayalperest Mimarlık: Özgür 
Aletlerin Mimarlığı’nda bu durumun 
altını çiziyor. Mimari, malzemeyle 
içeriği, anlam ile formu birleştiren 
çok geniş bir başlıkla kuşatılıyor.  

Artun, sergisinde ‘mimar-

lık’ düşüncesinin peşinden gider-
ken ortaya sınırları zorlayan, gerek 
fiziksel gerekse düşünsel anlam-
da izleyiciye yeni kapılar açan bir 
yapı inşa etmeye özen gösteriyor. 
Malzeme olarak mimarlığın temel 
araç gereçlerini kullanan Artun, 
değerlendirdiği tüm bu unsurlar 
üzerinden ortaya âdeta yeni bir mi-
marı yapı çıkarıyor. Üst üste bin-
dirilen makaslar, plaklar, ipler, 
kelepçeler, matkap uçları, pergel-
ler ve daha birçok malzeme, ni-
hayetinde ortaya üç boyutlu eser-
ler çıkarırken mevcut denklemleri 
de alaşağı ediyor, izleyiciye yeni 
bir yoldan gidildiğini hatırlatıyor. 
Alışılageldik kalıplar tek tek yıkılır-
ken normal şartlarda bir araya gel-
meyen birçok unsur yan yana ge-
tiriliyor, yeni bir anlamsal örgü 
meydana çıkarılıyor.

Gündelik hayatın sınırları içeri-
sinde her biri temel bir amaca hiz-
met etmek ve insanoğlu için bir 
açığı gidermek, ölçü almak, hesap 
yapmak, birtakım işleri daha kolay 
hale getirmek gibi temel ihtiyaç-
lara hizmet eden pergeller, şişe-
ler, fanuslar, zincirler, çubuklar Ali 
Artun’un elinde mevcut bağlam-
larından koparılarak yeni bir amaç 
uğruna kullanılıyor. Artun, asıl iş-
levlerinden kopardığı tüm bu araç 
gereci bir tür özerkleşmeye tabi tu-
tuyor ve onları bir bütün olarak ele 
alıyor. Bir araya gelen tüm bu alet 
edevatın üstlendiği yeni özerk du-
rum, onları artık birer kullanım 
objesi olmaktan uzaklaştırıyor ve 
mimari üzerine, sanat üzerine, 
gündeliğin sanat ile ilişkisi üzerine 
yeni açılımlar geliştiriyor. Artun’un 
kendi sanat anlayışı üzerinden inşa 
ettiği bu yeni denklemler, ‘form’ 
düşüncesinin ne derece göreceli ve 
değişken olduğunu da açıkça orta-
ya koyuyor.

Anlam, anlamı aramak, bir an-
lam inşa etmek kadar mevcut an-
lamları/mânâları yıkarak yeni 
bir dünya tahayyül etmek de sa-
natın merkezinde yatan düşün-
celerden birisi olarak değerlen-
dirilebilir. Bugüne kadar sanatı 
ve sanat düşüncesini gerek teo-
rik gerekse pratik boyutlarıyla ele 
alan çalışmalar gerçekleştiren Ali 
Artun, Hayalperest Mimarlık: Özgür 

Aletlerin Mimarlığı’nda şiirsel, ha-
yalgücüne dayalı ve oldukça gizem-
li bir dünya inşa ediyor. Sınırları 
alabildiğine muğlak olan bu dün-
ya, bir yandan karanlıktan besle-
nirken bir diğer yandan aydınlık 
dünyanın tüm yapı unsurlarını içe-
risinde barındırıyor. Sözgelimi za-
manın nöbetçisi olan rengarenk 
kum saatleri, Artun’un elinde içe-
risinde kaosu da barındıran te-
kinsiz bir forma bürünüyor (Aion 
Döngüsel Zaman Robert Fludd’a at-
fen, 2022, kum saati, 23x25x52). 
Bir başka örnekte ise birbirlerine 
eklemlenmiş ahşap ayakkabı ka-
lıpları; çoğulluğun, çoğul olmanın 
her zaman güç demek olmadığını 
hatırlatıyor (Gezinti, 2023, ah-
şap ayakkabı kalıbı, 33x40x105). 
Artun böylelikle ele aldığı malzeme 
ve onları kullanma biçimi ile yeni 
anlamlar/mânâlar üretmeyi ba-
şarıyor ve böylece kendisine özgü, 
mimariden hareket eden ancak an-
lam dünyası giderek genişleyen bir 
yapı inşa ediyor.

Şiirsellik, hayal gücü ve gizem, 
Ali Artun’un yakın dönem işlerinin 
önemli bir parçası olarak ele alına-
bilir. Ortada hep bir arayış ve ara-
yışın peşinden gitme durumu söz 
konusu. İşlerdeki yoğunluk da, ek-
lemlenen her bir parçada deği-
şen formlar da, malzeme çeşitliliği 
de bu durumun göstergesi. Artun, 
inşa ettiği her bir asemblajda fark-
lı tip bir malzeme kullanırken her 
bir işin bir diğerinden daha fark-
lı olmasına ve biricikliğine de dik-
kat ediyor. Sözgelimi ne malzeme 
ne form ne de yapı hiçbir işte/du-
rumda tekrar etmiyor. Bir iş kum 
saatleri üzerine kuruluyken diğeri-
nin merkezinde plaklar yer alıyor, 
bir başka işte çıpa ön plana çıkar-
ken bir diğerinde alüminyum, tel ve 
cam üzerinden bir eser üretiyor. Bu 
tekrardan kaçınma hâli Artun’un 
işlerini hem keskin bir şekilde bir-
birinden ayırıyor hem de kendisi-
nin ne derece geniş bir malzeme 
skalasıyla çalışabileceğini ortaya 
koyuyor.

Ali Artun’un 2021-2023 arasın-
da ürettiği işleri bir araya getiren 
sergisi 21 Ekim tarihine kadar gö-
rülebilir.

Pergeller, 
Şişeler, 
Fanuslar, 
Zincirler

Uzun yıllardır politik mahpuslar ile 
dayanışan Görülmüştür Kolektifi 
ve objektiflerini sık sık sosyal so-

runlara çeviren Redfotoğraf Grubu’nun 
hazırladığı Karanlıkta Kahkaha başlık-
lı grup sergisi Karşı Sanat’ta izleyiciler-
le buluşuyor. Hapisteki ressam, yazar, 
şair ve mimarlar ile farklı coğrafyalarda 
yaşayan fotoğrafçıların imgelerini or-
tak bir payede buluşturan sergi, hayat 
ile sanatın ne derece iç içe geçebileceğini 
farklı noktalardan ön plana çıkarıyor.

Türkiye’de siyaset ile sanat, gün-
delik yaşam ile politika farklı dönem-
lerde farklı şekillerde iç içe geçmiş ve 
ortaya kimi zaman birbirlerine para-
lel gelişen kimi zaman ise birbirleriy-
le çatışan bir yapı çıkarmıştır. Günümüz 
Türkiye’sinde binlerce yazar, şair, res-
sam ve mimar, çeşitli politik nedenler-
le mahkûm olarak hapishanelerde tu-
tuluyor. Özgürlük, eşitlik, adalet ve adil 
yargılanma talepleri görmezden gelinen 
tüm bu mahkûmlar, içinde bulunduk-
ları olumsuz koşullar ve imkânsızlıkla-
ra rağmen yazmaya, çizmeye, üretme-
ye devam ediyor. Bir noktada bu tutku, 
tüm olumsuzluklara karşın üretme ar-
zusu onları ‘içerisi ile dışarısı’ arasında 
bir noktada diri tutuyor. Karşı Sanat’ta 
gerçekleşen Karanlıkta Kahkaha da işte 
gücünü tam olarak buradan, bu direnme 
arzusundan alıyor.

Karanlıkta Kahkaha, direnişe ismiy-
le başlayan, tüm olumsuzluklara rağ-
men mücadele azminden vazgeçmeyen; 
yapılan tüm kötülüklere, yaşatılan tüm 
sıkıntı ve zorbalıklara karşın boyun eğ-
memeyi öncüleyen bir sergi olarak ta-
hayyül edilebilir. Ortada alabildiğine 

genişleyen bir karanlık varken dahi kah-
kahanın altını çizen, mücadelenin tüm 
bu insanları bir araya getiren en önem-
li direnç noktası olduğunu haykıran bu 
başlık, serginin özünü de içerisinde ba-
rındırıyor. Zorlu hapishane koşulların-
da, kimi tecritte kimi koğuşta hayal et-
mesi dahi güç şartlar altında üretmeye 
çalışan ve sergide işleriyle yer alan bü-
tün isimler, dünyaya kendilerine özgü 
bir mesajla “Merhaba” diyor ve bir ha-
tırlatmada bulunuyor: İnsan, mücade-
lesinden hiçbir zaman vazgeçmez ve sa-
natçı, mücadelesini işiyle ölümsüz kılar, 
herkes için bir direnç kaynağı olur.

Sergi, Görülmüştür Kolektifi ile 
Redfotoğraf Grubu’nun geçtiğimiz yıl-
larda Karşı Sanat’ta gerçekleştirdi-
ği İçeride – Dışarıda ve Özgürlüğün Sesi 
başlıklı sergilerin yeni bir halkası olarak 
değerlendirilebilir. Büyük bir kararlılık-
la gerçekleştirilen, farklı coğrafyalar-
dan, kültür ve anlayışlardan mahkûmla-
rı bir direnç arayışı etrafında birleştiren 
bu sergiler, aynı zamanda unutulma-
yışın, bir farkında oluşun sembolü ola-
rak da düşünülebilir. Öyle ki söz konu-
su bu sergilerde hapishanelerde bulunan 
sanatçılardan kadınlara, çocuklardan 
emekçilere, mültecilerden LBGTİ+ bi-
reylere kimse unutulmaz. Bu zenginlik 
serginin anlamını derinleştirdiği gibi iş-
lere de farklı değerler katar.

İçerisi ile dışarısını ortak bir imge 
arayışı içerisinde bir araya getiren 
Karanlıkta Kahkaha, kişinin içerisin-
de bulunduğu durumu dışa vurmak için 
sembollerden ne derece güçlü bir şekilde 
yararlanabileceğini de açıkça ortaya ko-
yuyor. Bambaşka üretim pratikleri içe-

risinde iş üreten sanatçılar, yazar, res-
sam ve şairler, sergide yer alan işlerinde 
bir yandan uzun yıllardır içerisinde bu-
lundukları zorlukları dışa vururken di-
ğer yandan bunu evrensel normlar üze-
rinden ifade ederler. Böylece bir noktada 
kişisel olan ile evrensel olan iç içe ge-
çer, ortaya zamanı ve mekânı aşan bir 
durum çıkar. Oldukça geniş bir kap-
sam ile hareket eden Karşı Sanat, ga-
leri alanını salt ressam, mimar, fotoğ-
rafçı ve sanatçılara değil, aynı zamanda 
karikatürist, yazar ve şairlere açarak 
farklı disiplinlerin ortak bir amaç uğ-
runa bir araya gelmesine de zemin ha-
zırlar. Neredeyse tüm sınırları ortadan 
kaldıran bu arzu, sanatçılara zihinle-
rindeki düşünceleri dışa vurabilmeleri 
için alabildiğine özgür bir ortam sunar. 
Nihayetinde içerisi ile dışarısı arasında-
ki bu ilişki, Karşı Sanat’ın çağrı metnin-
de de açıkça kendisini hissettirir: “İşte 

böyle; içerisi ve dışarısı arasında ayrım 
bu kadar belirsizleşmişken sana yeniden 
seslenme gereği duyduk. Dünyadan sür-
gün edilmeye çalışılan insanların, her 
gün yenidünyalar açan yaşam bilgisine 
kulak vermek istiyoruz.” Görülmüştür 
Kolektifi ve Redfotoğraf Grubu’nun ha-
zırladığı, Karşı Sanat’ın ev sahipliğin-
de gerçekleştirilen Karanlıkta Kahkaha, 
mücadele azminden hiçbir zaman vaz-
geçmeyenlere seslenen, sınırların gi-
deren muğlaklaştığı bir ortamda bera-
ber hareket etme arzusunun altını çizen 
bir sergi olarak izleyicilerle buluşuyor. 
“Mahpusluğun, özlemin, yoksunluğun, 
mesafelerin, ağırlaşmış zamanın tüke-
temediklerini” görünür kılma amacıyla 
gerçekleştirilen sergi; herkes için adale-
te, gündelik hayata, yoksunluk, dışlan-
mışlık ve arayışa dair yeni perspektifler 
açmaktan da geri durmuyor.

21 Ekim’e kadar Karşı Sanat’ta.

Mahpusta Bile Direniş 
Görülmüştür Kolektifi ile 
Redfotoğraf Grubu’nun 
hazırladığı Karanlıkta 
Kahkaha adlı sergi 
içlerinde yazarların, şairlerin, 
ressamların, mimarların yer 
aldığı mahpuslar ile farklı 
coğrafyalarda yaşayan 
fotoğrafçıların çalışmalarını 
bir araya getiriyor. 

ABDULLAH EZIK
abdullahezik@gmail.com

Ali Artun’un yıllar içinde çalıştığı 
şakül, makas, mengene, pergel, kum 
saati gibi aletleri bir araya getirerek 
oluşturduğu asemblajlarını sunan 
sergisi Hayalperest Mimarlık: Özgür 
Aletlerin Mimarlığı SODA Galeri’de 
izleyiciyle buluşuyor. Serginin hemen 
öncesinde Iletişim Yayınları’ndan çıkan 
aynı adlı kitap ise işlevlerinden arınarak 
özgürleşen aletlerin yarattığı bir dizi 
mimarlık eserini içeriyor.

ABDULLAH EZIK
abdullahezik@gmail.com

Adem to Fransa, 2017

Makas, 40x25x55, 2021 
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Türkiye’nin son dönemde yaşadığı dep-
rem felaketleri, tüm toplumu her an-
lamda derinden etkileyen seçim ve so-

nuçları, süregelen ve daha da derinleşen 
ekonomik kriz, devam eden göçmen krizi ve 
yansımaları, bir de yadsınamayacak barın-
ma krizi ile birlikte ülkede var olan sorun-
lar ve belirsizlik içerisinde sonbahar geldi. 
Sonbahar kültür-sanat dünyası için hareket-
li bir sezon olarak bilinir. Alanında önemli 
isimlere kültür-sanat sezonunda yakın gele-
ceği yorumlamalarını istedik; tüm bu veriler 
ışığında nasıl bir resim çizdiklerini sorduk. 
Gelen cevaplardan ülkede yaşanan tüm bu 
olumsuzluklara rağmen iyimser olmak, mü-
cadeleden vazgeçmemek, örgütlenmek ve ne 
olursa olsun geleceğe umutla bakmak gerek-
tiği sonucuna ulaşıyoruz. 

“Ifade özgürlüğü 
problemi daimi” 
FIRAT ARAPOĞLU
Küratör, sanat tarihçi
Her şeyden önce genel seçimler, üst-belir-
leyen olarak siyasetin genel yaşamı nasıl di-
zayn edeceğinin belirlenmesi açısından ol-
dukça önemliydi ve elbette, majör ya da 
minör çağdaş sanat etkinliklerinin bundan 
bağımsız kalması düşünülemezdi. AKP’nin 
bir otoriter parti-devleti olduğunun ve mu-
halefeti sonuna kadar sindirmeye çalıştığı-
nın artık gizli bir ajanda maddesi olmadığı 
görülmüştür, sanırım. Öte yandan hükümet 
her daim söylediklerinin tam tersini yap-
makta oldukça mahir; nitekim başkanlık se-
çiminin ikinci turundan önce 19 Mayıs 2023 
tarihinde İstanbul Modern Sanat Müzesi’ne 
bir ziyaret gerçekleştiren Cumhurbaşkanı, 
“Sokaklarımızın ateşe verilmesinden, edep 
ve insanlık sınırını aşan hakaretlere varınca-
ya kadar her yola başvurdular. Farklı düşü-
nen sanatçılarımızı tehdit ettiler. Üzerlerine 
mahalle baskısı kurarak, bir korku iklimi 
oluşturarak bu insanları sindirmeye çalıştı-
lar. Ülkenin, milletin hatta doğrudan sanat-
çılarımızın hayrına olan işlerde bile maale-

sef bu hoyrat tavırlarından vazgeçmediler”, 
sözleriyle yarattığı gerilimdeki niyetini or-
taya koymaktan yine kaçınmamıştır. Bu zi-
yaretinde Mehmet Nuri Ersoy, Fahrettin 
Altun, İbrahim Kalın, Bülent Eczacıbaşı, 
Ferit Şahenk ve Serdar Bilgili de kendisine 
eşlik etmekteydi. 

Türkiye’de ifade özgürlüğünün bir prob-
lem olarak devam edeceği ve bunun ülke-
nin çağdaş sanat ortamı üzerinde caydırıcı 
bir etki yaratacağı gayet açıktır. Son dönem-
de böyle bir tartışma İstanbul Kültür Sanat 
Vakfı danışma kurulunun Defne Ayas’ı 2024 
edisyonun küratörü olarak önerdikleri ka-
rarı hiçe sayılarak, İstanbul Bienali’nin kü-
ratörü olarak Iwona Blazwick’in atanması-
na ilişkin tartışmalarda sürüyor. Bu tartışma 
esasen sansür ve sanatsal özgürlük iddi-
aları etrafında dönmektedir. Blazwick’in, 
Whitechapel Galeri direktörlüğü sırasında 
Wojciech Pędźich sergisini, potansiyel siyasi 
hassasiyetlere ilişkin endişeleri gerekçe gös-
tererek iptal ettiği iddia edilmişti. Bu ister 
istemez Blazwick’in İstanbul Bienali’nin kü-
ratörlüğünü yaparken sanatsal özgürlük ve 
bağımsızlık ilkelerini koruyup koruyamaya-
cağı konusunda endişelere yol açmıştır. 

Ayrıca, eleştirmenler Blazwick’in küra-
tör olarak atanmasını, İstanbul Bienali’nin 
–aslında son edisyonlarda her daim oldu-
ğu gibi– gittikçe daha muhafazakâr ve hü-
kümetle uyumlu bir yaklaşıma yönelme-
sinin bir devamı olduğuna inanmaktadır. 
Eleştiriler, siyasetle yakın çalışabilen bir kü-
ratörün seçilmesinin bienalin eleştirel ve 
ilerici sanat adına bir platform olarak iti-
barını zedelediği noktasında örtüşmekte-
dir. İKSV’den- ya da Türkiye’deki herhangi 
bir kurumdan- şeffaf olmasını beklemek-
se, içinde bulunduğumuz siyasal, ekono-
mik ve kültürel iklimde ancak bir ütopyadır. 
Bunun yanında önemli konulardan biri-
si de Türkiye’deki ekonomik kriz ve Türk 
Lirası’nın euro ve dolar karşısında sürek-
li değer kaybetmesinin 2023-2024 sezonu-
nu nasıl etkileyeceğidir. İnsanların alım gücü 
günbegün düşerken, sanat üretimi, dağıtı-
mı ve tüketimi de bundan doğrudan etkilen-
mektedir. Sergi alanlarının kiraları ve bakı-

mı, personel istihdamı ve en önemli kalem 
olarak sanat üretim malzemelerindeki mali-
yet artışı doğrudan etkenler arasındadır. Bu 
durumun büyük ölçekli etkinlikler düzenle-
meyi zorlaştıracağı açıktır. Nitekim son dö-
nemde müzelerin etkinliklerine ve etkinlik-
lerin ölçeklerine bakıldığında bu gayet net 
görülebilir. 

Bu durum aynı zamanda Türkiye’ye gelen 
uluslararası ziyaretçi sayısının azalmasıy-
la da etkilenecektir. Türkiye’deki ekonomik 
kriz ve siyasi istikrarsızlık, uzunca bir süre-
dir uluslararası ziyaretçileri ülkeye seyahat 
etmekten caydırmaktadır. Bunun bir diğer 
etkisi de Türkiye’de çağdaş sanata yöne-
lik fonların azalması ihtimalidir. Türkiye’de 
hükümetin zaten mali bir kriz olsun olma-
sın çağdaş sanata bakışı problemlidir. Ama 
aktüel durumda sanata yönelik fonlarda 
daha da çok kesintiye gitmesi muhtemeldir. 
Bunun yanına özel sektörün de seçici ola-
cağını eklersek, bu durum büyük ölçekli sa-
nat sergilerinin düzenlemesini daha da zor-
laştırabilir.

Bu ekonomik faktörlere ek olarak, 
Türkiye’deki siyasi iklim çağdaş sanat et-
kinliklerini doğrudan ekiliyor. Hükümet tüm 
toplumsal muhalefeti bastırmaktadır ve bu 
durum sanata da yansıyor. Hükümeti eleşti-
ren eserler üreten sanatçılar ya da düşünce 
beyan eden akademisyenler, eleştirmenler, 
yazarlar daima tutuklanma, takibata uğrama 
ya da linç edilme korkusu altında yaşamak-
tadır. Bu durum sanat dünyasında bir korku 
ve otosansür ortamı yaratmıştır.

“Sanat meydan okur”
CIHAT AŞKIN 
Keman virtüözü
Türkiye’nin son döneminde yaşadığı acı dolu 
deprem felaketleri, toplumun her kesimi-
ni derinden etkileyen karmaşık seçim süreç-
leri, derinleşen ekonomik kriz, bir zaman-
lar sağlam duran Türk parasının değer kaybı, 
yüreğimizi dağlayan göçmen krizi ve onun 
yansımaları, ardı arkası kesilmeyen barın-
ma sıkıntıları... Tüm bu zorluklarla boğuşur-

ken, sonbahar sessizce yaklaşıyor. Sonbahar, 
kültür ve sanat dünyası için hareketli ve ya-
ratıcı bir mevsim olarak bilinirken, bu sefer 
umutsuzluk bulutları altında karşılamak en-
dişe verici. Ancak, bu karanlık gökyüzünün 
ardında bile yıldızlar parlayabilir.

Kültür ve sanatın ışığı, karanlık dönem-
lerde bile sönmez. Belirsizlikler içinde bile, 
sanatın dokunuşuyla insanlar arasında bir 
köprü kurulur. Ben, sanatçı olarak, bu döne-
min zorluğunu ve hüznünü anlamakla yü-
kümlü hissediyorum. Ekonomik güçlük-
ler, büyük prodüksiyonları zorlaştırırken, 
umutsuzluğun hüküm sürdüğü bir ortam-
da nasıl ilerlemeliyiz? Ancak sanat, tüm bu 
zorluklara meydan okur. Sanatçılar, her dö-
nemde olduğu gibi, acıya ve belirsizliğe rağ-
men yaratıcılıklarını ortaya koymaktan asla 
vazgeçmez. Sanatın gücü, insanların kalbi-
ne dokunur, duygularını yansıtır ve umu-
du canlandırır. Toplumun çevresinde karan-
lık bulutlar dolaşsa da sanat sayesinde güneş 
tekrar parlayabilir. Benim umudum, kema-
nımın tellerinde gizli. Onun sesiyle duygula-
rımı ifade edebilir, insanların içindeki en de-
rin noktalara ulaşabilirim. Müzik, duvarları 
yıkabilir, kalpleri yumuşatabilir ve umudu 
yeniden canlandırabilir. Bu yüzden, tüm bu 
engellerle dolu dönemde bile, çalışmalarıma 
ve müziğime daha güçlü bir şekilde sarılıyo-
rum. Umutsuzluğun gölgesinde bile, müzi-
ğin aydınlığını taşıyan bir ışık olmak istiyo-
rum. Çünkü inanıyorum ki, sanatın gücüyle, 
kalbimizin derinliklerindeki umut filizle-
ri yeşerebilir.

“Hatay Akademi 
Orkestrası ve AKM”
AYÇA ATIKOĞLU 
Gazeteci
Kadim bir kültür şehri olan Hatay’ın kü-
nefe, babaganuş ile özdeşleştirilmesine is-
yan eden müzik öğretmeni Ali Uğur, üç yıl 
önce kurmuş Hatay Akademi Orkestrası’nı. 
Üyelerinin tümü konservatuar mezunu 
müzisyenler, öğretmenler ve öğrenciler-

den oluşuyor. Birbirlerine kan bağı ile de-
ğil can bağı ile bağlılar. Bu üç yılın bir bu-
çuğu pandemi ile geçmiş, son bir buçuk yıl 
doğru dürüst bir prova mekânı olmaması-
na rağmen inanılmaz iyi bir iş çıkarmışlar. 
İki kere Avrupa Birliği destekli proje gerçek-
leştirmişler. Repertuarlarında barok parça-
lar da var, Mozart ve Neşet Ertaş da. Arapça, 
Kürtçe türküler söylüyorlar ama hepsi sen-
fonik formda. Depremde üç üyelerini yitir-
diler, diğerleri de evsiz kaldıkları için çeşit-
li şehirlere dağıldılar. Depremden sonra ilk 
kez İBB’nin çağrısı ile CRR’de konser vermek 
için İstanbul’da bir araya geldiler, ilk gün 
ayakta duramazken notaların gücü ile gide-
rek iyileşmeye başladılar. Konser salonunda 
emanet enstrümanlarla bizim karşımıza çık-
tıklarında inanılmaz hüzünlü ama pırıl pırıl-
lardı. Hatay Akademi Orkestrası hiç sahip ol-
madıkları için yıkılmayan bir kültür merkezi 
hayal ediyor.

Senfonik müziğin Hatay’daki temsilcile-
rini yaşatmak için yurt içinden ve dışından 
yardım almaları gerekiyor. Müziğin susma-
ması, Hatay’ın ayağı çıplak mahzun bir ço-
cuk bırakılmaması gerekiyor.  

Temeli 1946’da Lütfi Kırdar dönemin-
de atılan, 1969’da açıldıktan bir yıl son-
ra yanan, 1978’de tekrar açılan AKM birçok 
İstanbullu’nun hayatında konserler, filmler, 
oyunlar, baleler ile unutulmaz anlar ve anı-
lar bıraktı. Rudolf Nureyev, Maurice Béjart 
gibi yüzyıla damga vuran sayısız sanat-
çı ağırladı AKM. 53 yıllık tarihi boyunca 21 yıl 
kapalı kalan kültür merkezi, 13 yılın ardın-
dan bu yıl 3. kez açıldı. Ama yeni AKM’de bir 
şey ihmal edilmiş: akustik. Akustik mese-
lesi yeni AKM’nin özeti gibi, her şey çok şık 
ama sanata yönelik değil. Eskiden her gru-
bun kendi prova salonu varken yeni bina-
ya opera ve senfoni için tek bir prova salonu 
konulmuş. Geçen yıl operacılar gelmemişti, 
bu sezon oradalar. Akşam resital var, sabah 
salonu kim kapacak? Aynı sorun tuvaletler 
için de geçerli, dev binada sanatçılara ayrı-
lan tuvalet sayısı bir tane. Saz açma meka-
nı kapkaranlık, notalar nasıl okunacak bel-
li değil. Özetle dev binanın aydınlık alanları 
büro, restoran gibi sanat dışı işlere, karan-
lık alanlar ise sanatçılara ayrılmış durum-
da.  Yeni sezondan beklentim Hatay Akademi 
Orkestrası’nın susmaması ve AKM’deki tüm 
bu eksikliklerin düzeltilmesi.

“Sanatın felaketi 
olacak” 
KEMAL AYDOĞAN 
Moda Sahnesi kurucularından, tiyatro 
yönetmeni
Ekonominin belirleyiciliğinin yanı sıra top-
lumsal dertler büyük bir depresyon vadedi-
yor tüm Türkiye toplumuna. Azla yetinme-
yi, aza kanaat etmeyi öğütleyen bir yönetim 
anlayışı sanat gibi ‘yararsız’ insan faaliyet-
lerine çok da iyi gözle bakmayacak, onu des-
teklemeyecektir. Ekonomiye katkısı olmayan 
her türlü faaliyeti ‘vebalı’ olarak damgala-
yan bu yönetim anlayışı ve onun sağdan ve 
liberal cepheden destekçilerinin sanatın fe-
laketi olacağını öngörmek mühim bir keha-
net olmasa gerek. Sanat tüketicisinin içine 
düştüğü ekonomik darboğazın kış aylarında 
daha da görünür etkilere sebep olacağı, sa-
natı izleyen kitlede sayısal bir düşüş yaşana-
cağı aşikâr. Sermayeye ait sanat işletmele-
ri arkalarındaki sermeye gücüyle yelkenleri 
şişikmiş gibi yol alma simülasyonuna sa-
nat çevresini inandırmaya çalışsalar da ge-
nel mutsuzluk belki ilk başta onları olumsuz 
etkileyecektir. Bu dönem sanatın sözüne sa-
hiden inanan, onunla varlık bulan sanatçıla-
rın ve sanat kurumlarının belirleyiciliğinde 
geçecektir. Dünyadan umudunu kesmemiş-
ler ile dünyadan umudumun kesilmesini is-
teyenler karşılaşacak bu müsabakada, öyle 
görünüyor.

“Geniş yelpazeden 
bakmak”
YAHŞI BARAZ 
Galeri Baraz’ın kurucusu
Günümüzde Türk resmi türlü sorunlar için-
dedir. Konuyu doğru değerlendirmek için 
geniş bir yelpazede yorum yapmak isterim. 
Öz eleştiri yapabilmenin, gelişimin ön şar-
tı olduğu gerçeğini akılda tutmakla birlikte 
sözlerime ülke gerçeklerine dikkat çekerek 
başlamam gerektiğini düşünüyorum. 

Her ne kadar konumuz sanatsal faaliyet-
lerin güncel durumu olsa da bir ülkenin ge-
lişimini asıl belirleyen şeyin, o ülkenin siyasi 
durumu ve sosyo-ekonomik verileri olduğu-
nu unutmamak gerektiği düşüncesindeyim. 
Bu veriler, ülkelerin dünya üzerindeki yerini 
de belirliyor. Bilim de sanat da aydın sınıfın 

yön verdiği şekilde gelişebilir. Öncelikle eko-
nomik yönden sorunlarını çözmeyi başaran 
toplumlar, daha sonra başka alanlarda da 
varlık göstermeyi gündeme getirebilir çün-
kü öncelik fiziksel varlığı sürdürebilmeye, 
temel ihtiyaçlara ve peprem vs. doğal afetler 
bile az gelişmişlik yüzünden büyük zarar-
lar yaratır; yaraların sarılamıyor olması yine 
yalnız ve yalnız az gelişmişlik ve ekonomik 
çöküntü nedeniyledir. İşte bu kısa özetle or-
taya koymaya çalıştığım ahvâl içinde sanatın 
geldiği noktayı öngörmek çok da zor olmasa 
gerek. Beklentim aydın kişilerin sanat aracı-
lığı ile tarihe iz bırakacak çalışmalar yapma-
ları ve aydınlanmaya destek olma sorumlu-
luklarını yerine getirebilmeleridir.

Kadın-erkek eşitliğinden tutun da sığın-
macıların gelecekte yaratacağı kaotik orta-
ma kadar her şey, dikkatle konu edilmelidir; 
çünkü yaşam bunların tamamıdır. Ülkemiz, 
içinde bulunduğu sorunlarla mücadele eder-
ken elbette ki Türk resim piyasası da payına 
düşen olumsuzluğu yaşıyor. Yaşanan ekono-
mik sıkışıklığın yanında kültürel yozlaşma-
nın da etkisiyle yeni koleksiyoncular oluş-
muyor, galeriler ‘ressam’ ile ‘resim yapan’ 
kavramlarını karıştırmış durumda. 

Peki karışmış bu kavramları kim yeri-
ne oturtmalı? Tabii ki öncelikli kişiler sanat 
eleştirmenleridir. Dostluk ilişkilerine kur-
ban giden yazılar yerine, salt gerçekliği ta-
rafsızca yazıp, söyleyebilen Batı tipi, pren-
sipli sanat eleştirmenleri olmadan objektif 
kriterlerle doğruyu net görmek mümkün gö-
rünmüyor ki bu bana göre ‘olmazsa olmaz’ 
diyebilirim. 

Tabii devamı da var: Açılan ‘zaten az sa-
yıdaki’ müzeler misyonlarını yerine getire-
miyor; sanatçıları eser satın alarak destek-
leyemiyor. Müzeler ya da sanat kurumları; 
dikkatleri resme çekebilmek için yurt dışın-
dan önemli sanatçılar davet etmiyor, dünya 
çapında başarı göstermiş kişilerin sergile-
ri açılmıyor oysa bu; zamanla, yabancı ko-
leksiyonerlerin dikkatini Türk ressamlara da 
yöneltecek bir girişim olabilir. Eskiden sa-
yıları otuza yakın sanat dergileri aktifken, 
bugün dergiler, bir elin parmaklarını geçe-
meyecek kadar azaldı. Şimdi öz eleştiri yani 
galericiliğin güncel durumuna gelebilirim: 
Son yıllarda galeriler ve müzayede organi-
zasyonları yapan işletmeler çok kalitesiz ça-
lışmaları ‘müzelik eser’ adı altında satmaya 
gayret ediyorlar. Özellikle 2006 yılında ilki 
gerçekleştirilen Contemporary İstanbul ile 
Batı’nın dikkati ülkemize yönelmişti. Devam 
eden yıllarda bu ilgi eksilmeye başladı. Yeni 
ve benzer kalitede organizasyonlarla sanat 
ortamı desteklenmedi. 2017 yılından itibaren 
ise ciddi bir kırılma yaşandı. Yabancı galeri-
ciler ülkemizde yapılan sanat fuarlarına ka-
tılım göstermemeye başladı. Bunun ilk ne-
deni beklediklerini bulamamış olmalarıdır. 
Oysa yabancı galerilerin Türkiye ile sürekli 
temasta olması bizi Batı sanat ortamına en-
tegre edebilirdi. Düzenlenen fuarlarda ser-
gilenmeye değer eserlerin azlığı ve hep aynı 
olması yabancı galericilerde deyim yerinde 
ise bir ‘bıkkınlık’ yarattı. Türk koleksiyon-
cular ve müzelerin alımlarının yetersizliği de 
bizim sanat fuarlarımıza olan ilgilerini kay-
betmelerine neden oldu.

İşin eğitim ayağına da değinmem ge-
rekiyor. Yukarıda saydığım olumsuzluk-
lar üniversitelere de yansıyor. Vizyon sahi-
bi ressamların yetişmesi için üniversitelere 
de büyük görevler düşüyor. Kültürel bilincin 
oluşumu üniversiteler bünyesinde düzenle-
necek etkinliklerle desteklenmelidir. Dikkat 
edersek; üniversitelerimizin mezun ettiği 
onlarca sanatçı adayı, kendisini sahipsiz his-
sediyor. Gerekli ortamı bulamadığı için sanat 
dünyasından ayrılmak zorunda kalıyor. 

Tecrübelerimi genç kuşaklarla paylaşa-
rak, önemli bir görevi yerine getirmeyi he-
defliyorum. Bunun için asıl mesleğim olan 
galericiliğin yanı sıra görsel ve yazılı arşiv 
çalışmaları yürütüyorum. İçinde bulundu-
ğumuz 2023 yılı, çok değerli ressam Burhan 
Doğançay’ın 10. ölüm yıldönümü. Buna it-
hafen bir kitap çalışması içindeyim. Kendisi 
ile uzun yıllara yayılan dostluğumuz kitabı 
yazmamda tabii ki çok etkili oldu ama onun; 
toplumun bakış açısını irdeleyip, ortaya ko-
yuşu belki tam da şimdi, yeniden dikkatlere 
sunulmalı. Gelecek, geçmişin hamuru ile yo-
ğurulur. Örnek olmasını dilerim.

“Hayattan   
kopma hali”
SARUHAN DOĞAN 
Koleksiyoner, ekonomist 
Ekonominin kötü gittiği dönemlerde sanat 
piyasasının olumsuz etkileneceği söylenir 
ama 2008 krizi bize bunun tersini kanıtladı. 
Sanat alıcısı gelir dağılımı piramidinin tepe-
sinde, dolayısıyla makro olumsuzluklar sa-
nat talebinde bir düşüşe yol açmıyor. Ben bu 

sezonda eser satışlarında bir düşme olmaya-
cağını düşünüyorum, umarım haklı çıkarım.

Sergiler oluyor, galeriler, müzeler, ku-
rumlar ellerinden geleni yapıyorlar ama 
sanki üstümüze ölü toprağı dökülmüş, bie-
nal bile bir canlılık getiremedi. Ben bunu ya-
şadığımız şartlara bağlıyorum. Buna siya-
set, deyin, ekonomik zorluklar deyin, ama 
bunların da ötesinde bir hayattan kopma hali 
var herkeste. Sanatla, yapılan işlerle ilgili bir 
eleştiri de değil bu. Esat Cavit Başak hayatını 
kaybetti; sanat çevresi dediğimiz şeyin –her 
ne ise– dışında tutmuştu kendisini. Bugün 
genç izleyicinin çok az, belki hiç bilmedi-
ği bir isim ve çok önemli bir kayıp ve bir-
kaç kişi dışında fark edilmeden, not düşül-
meden ayrıldı aramızdan. Ölü toprağı derken 
kastım bu. Bir yandan da güzel şeyler oluyor. 
Feshane’deki Ortadan Başlamak sergisi gün-
cel sanatı, ya da genelde sanatı, yaşama se-
vincimizi şeytanlaştırmaya çalışan bir ke-
simin tüm çabalarına rağmen halkın sanata 
ilgiyle takip ettiğini gösterdi.

Üzerinde düşünmemiz gereken bir baş-
ka konu da güncel sanatın geniş kitleler ta-
rafından okunması şeklindeki dönüşüm. 
Belki sosyal medyayla iyice hızlanan algı ka-
pasitemiz ve daralan sabrımızla müsem-
ma bir dikkat kısılması yaşanıyor. “Bana he-
men bir şey söyle, bana ne olduğunu hemen 
anlat, vurucu ol, yoksa seni beklemeyece-
ğim, bir sonraki işe geçeceğim” diyen bir iz-
leyici var sanki. Bu gözlemimi sanat eleştiri-
si ve yayıncılığındaki daralmaya bağlıyorum. 
Küratör ve eleştirmenlerin seslerini duyura-
cakları mecraların hızla azalması, bu mes-
lekleri icra ederek geçinmeye çalışmanın 
neredeyse ‘gülünesi bir hayalperestlik’ sayı-
lacağı bir ortamda sanatın gelişmesini bek-
lemek de doğru değil.

“Çabamız devam 
edecek”
AYDIN DORSAY 
Borusan Sanat Müdürü
Her alanda olduğu gibi kültür ve sanat ala-
nında da belirsizliklerle karşılaştığımız dö-
nemlerde, bizler de yaptığımız işin şekli-
ni, yaşadığımız zorluklar karşısında nasıl 
uyumlu ve iyileştirici hale getirebileceğimizi 
öğreniyoruz. Bir arada hareket ederek bu de-
ğişiklikler karşısında ilerleyebilmenin yeni 
yollarını arıyoruz. Bu anlamda, çalışmaları-
mızı geliştirmeye ve sürdürülebilir kılmaya 
özen gösteriyoruz. Değerlerini önemseyen 
bir kurum olarak bizler, Borusan Sanat çatısı 
altında yürüttüğümüz tüm çalışmalarımızda 
bu özveriyle hareket etmeye çalışıyoruz. 

Sezon başlangıcı olması sebebiyle sonba-
har, bizler için de hem hareketli hem de yeni 
sezonun heyecanını taşıdığımız bir dönem. 
Her yıl, yenilikçi, zaman zaman farklı duyu-
larımıza ve hislerimize hitap eden içerikle-
ri sunan programlar hazırlamaya özen gös-
teriyoruz. Yaptığımız çalışmalarda, müziğin 
sürdürülebilirliğini, iyileştirici ve birleştirici 
gücünü vurgulamaya önem veriyoruz. 

Kültür-sanat alanında, fırsat eşitliğini 
gözeten, birbirinden farklı, ama genel çer-
çevede birbirini tamamlayacak programla-
rın yakın gelecekte de verimli olacağını dü-
şünüyorum. Kendi alanında başarılı, yıldızı 
parlayan genç yeteneklere alan açmak, eser 
siparişleri vermek, ilk seslendirilişler ger-
çekleştirmek bu alan için son derece önem-
sediğimiz girişimler. Bu çabayı devam ettir-
diğimiz, klasik ve çağdaş müzik alanlarında 
dinleyicilere yeni müzikler sunabildiğimiz 
sürece, müziğin ve dolayısıyla kültür-sana-
tın devamlılığını koruyabileceğimizi düşü-
nüyorum.

“Elbet bir gün…”
CEM ERCIYES 
Doğan Kitap Yayın Direktörü
Kesinlikle tatsız bir sonbahara giriyoruz. 
İşin aslı, bir süredir Türkiye’de kültür sanat 
dünyasında hayat iyi gitmiyor. Bunun iki te-
mel sebebi var, biri ekonomik diğeri poli-
tik. Bunlara şubat ayında bir de doğal felake-
tin eklenmesiyle, durum iyice berbat bir hal 
aldı. Eylül ayında tabii ki yine yeni kitaplar 
basılacak, sergiler, perdeler açılacak, film-
ler gösterilip konserler verilecek ama hep bir 
şeyler eksik kalacak... 

O eksik kalacak ‘neşe’ ve ‘umudun’ se-
çim sonuçlarıyla telafi edileceğini düşünü-
yordum. Yani eğer seçimi muhalefetin ada-
yı kazansaydı, Türkiye’nin kültür sanat 
dünyası belki biraz da ayakları yerden ke-
sik bir neşeye kapılacaktı. Ekonomik ve po-
litik krizler bizi yıpratsa bile daha iyi daha 
özgür bir gelecek umudu tüm sanatçıla-
rı ve sanatseverleri motive edecekti. Böyle 
olmadı. Şimdi iktidar, Batılı yaşam biçi-

mi ve evrensel kültürü temsil eden her un-
sura dönük baskıyı artırarak varlığını sür-
dürüyor. Bunun bir sonucu olarak mesela 
yaz boyunca sayısız festival ve konser iptal 
edildi, engellendi. Eğlencenin önüne örü-
len duvar birkaç sıra daha yükseldi. Son yıl-
larda açılan en büyük sergilerden biri olan 
Feshane’deki etkinliğin önünde her gün bi-
rileri gösteri yapıyor, sergiyi basmaya çalı-
şıyor… Yazarlar aleyhinde davalar açılıyor, 
kitap toplatma kararları alınıyor. Bir yandan 
da döviz kuru rekorlar kırarken bilet ve ki-
tap fiyatları da artıyor. 

Ne yazık ki her şey Türkiye’nin eğitim-
li orta sınıflarının aleyhine gelişiyor. Bu ge-
lişmenin politik bir tercih olduğunu dü-
şünüyorum. Ülkemizde kültür ve sanatı 
talep eden de ayakta tutan da bu kesimdir. 
Dolayısıyla kültür sanatın en büyük destek-
çisi kötü durumda. Düşünce ve ifade özgür-
lüğünü kısıtlayan, festival yasaklayıp sergi 
basan siyasi atmosfer de ne yazık ki sanat-
sal üretimi olumsuz etkiliyor. Yani sonuç-
ta, kültür ve sanat dünyasında ne ‘arz’ ne de 
‘talep’ artacak gibi görünüyor. Önümüzdeki 
bir iki sene boyunca çok parlak ve neşeli bir 
kültür dünyamız olmayacağını söyleyebi-
lirim. Hele ki belediye seçimleri sonrasında 
İstanbul’u tekrar AK Parti yönetmeye baş-
larsa, kentin kültürel hayatında nefes aldı-
ğımız önemli kanallardan birinin daha tı-
kandığını göreceğiz. Ama tabii konu sanat 
olunca her zaman iyimseriz. Çünkü ortam, 
atmosfer, gündem ne olursa olsun sanatçı-
lar üretir, yazarlar yazar… Bunlar elbet bir 
gün gün yüzüne çıkar, bizimle buluşur. Yine 
öyle olacaktır.

“Ne gam baki    
ne dem baki…”
MUSTAFA HORASAN 
Ressam
Şimdiye kadar belki de sizin de belirttiği-
niz üzere bu topraklar en vahim zamanlarını 
yaşıyor. Hepsinin önceliği birbirinden beter 
durumda. Sanatçılar her halükârda çalışırlar. 
Elindeki malzeme neyse ya da bu bir hiçlikse 
onunla da mutlak bir şeyler üreteceklerdir. 
Ama bunu güzel bir şey diye söylemiyorum. 
Üreten insan ne kadar değer görür ve kendi-
ni her anlamda ne kadar geliştirebilirse ürün 
kalitesi de artar tabii ki. Bu ülkede sıkıntı-
lı zamanlar hiç bitmedi. Birçok sanatçı ha-
piste ya da sürgünde muhteşem eserler üret-
ti. Önemli olan bu üretimlere değer katacak 
bir sistemimiz olmaması. Ben hâlâ bir sa-
nat piyasasının oluşmadığı kanaatindeyim. 
Birçok genç sanatçımız yurt dışında yaşa-
mak için gayret içinde. Bu topraklarda gele-
cekte umut ve ümit olmayacağı duygusu çok 
yaygın. Evet ekim gibi sezon açılır. Ama nasıl 
açılır bilemiyorum. Galeriler ve sanat alan-
ları teker teker ya kapanıyor ya da ucuz pro-
düksiyonlu sergilere yer veriyor. Ya da finans 
gücü yerinde biraz amatör biraz yarı profes-
yonelleri görüyor olduk fazlasıyla. Yani tab-
lo iç açıcı değil. Ne yapılabilir sorusu bu za-
manda çok önemli. Prodüksiyonları küçültüp 
fikirleri büyüteceğimiz bir zamandayız. 
Kimseden şimdiye kadar olduğu gibi bir yar-
dım talebimiz yok. Hep kendi yağımızla kav-
rulduk. Sadece dileğim ucuz satılabilir moda 
işlerin bu fırsattan dolayı yaygınlaşmama-
sı. Uluslararası bağlantı daha da önem kaza-
nıyor. Her türlü girişim önemli. Tüm çalışan, 
üreten arkadaşların yolu açık olsun. Bazen 
her şerde bir hayır vardır deyip akışa bırakı-
yoruz. Son sergimin adından bahsedip kapa-
tayım: Ne gam baki ne dem baki…

“Derin yarıklar”
OSMAN NURI IYEM
Evin Sanat Galerisi yöneticisi, sanatçı
Bu sorunların ülke genelini derinden etki-
lediği yadsınamaz bir gerçek. Sanat dünyası 
özelinde ne yazık ki daha da derin yarıklar-
dan bahsedebiliriz. Aslında bunun en temel 
sebebinin toplumsal yapımızın sanatı bir ih-
tiyaç olarak görmemesi olduğunu düşünü-
yorum. Bir kısım keyif, lüks, prestij ve ya-
tırım olarak görürken, bir diğer kısım ise 
toplumu yozlaştıran bir güç olarak görüyor... 

Bu şartların ülkemiz sanat dünyasını is-
ter istemez daha stabil ekonomik ve sosyal 
koşullara sahip ülkelere nazaran daha zor 
duruma soktuğu aşikardır. Türkiye’de zaten 
bir kısım sanatçı ve kurum ne yazık ki geçi-
mine sanatın dışında bilumum yollarla katkı 
sağlamaya mecburdur ki bu da ancak sanat 
aşkı diyebileceğimiz bir güdü ile açıklana-
bilir. Tahminim; herkes daha ihtiyatlı dav-
ranacak, daha sıkı bütçeler ile yoluna devam 
edecektir. Bu zor zamanlarda yeni dayanış-
malar ve ticari iş birliklerinin artacağını gö-
receğiz diye düşünüyorum.

Nereye gidiyor bu gemi?

Türkiye’de son dönemde 
yaşanan felaketler, gittikçe 
büyüyen ekonomik kriz ve 
belirsizlik ortamı içerisinde 
kültür-sanat dünyasının 
en önemli sezonu olarak 
bilinen sonbahar geldi. 
Alanında uzman sanat 
profesyonellerine yeni 
sezona dair öngörülerini 
sorduk.

ŞILAN ÇETE
silan@artdogistanbul.com
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“Yüksek’ 
cehalet”
HASAN BÜLENT 
KAHRAMAN 
Küratör
Sonbaharlarda başlayan sanat et-
kinlikleri büyük ölçüde rutinlere 
dayanır: Sergiler, konserler, kon-
feranslar, gösteriler. Türkiye de 
bu gerçeğe uzak değil. Eylül ayıy-
la birlikte tüm bunlar gerçekleşe-
cek ve bir de fuarlar eklenecek on-
lara. Böylesi bir içerik karşısında 
söyleyeceklerim ve beklentilerim 
bellidir: Dünyanın her köşesinde 
sanat yüksek sanat ve popüler sa-
nat olarak ikiye ayrılır. Popüler sa-
natın da eğlendirmeye dönük bir 
boyutu var. İşte o sanat beni hiç 
ilgilendirmiyor. Fakat bir de fela-
ketle karşı karşıyayız: Tüm dünya-
da, egemen kapitalist ilişkiler cid-
di, düzeyli, sorumlu sanatın da ne 
yapıp edip eğlendirici veya kitlesel 
yanını buluyor. Bu itibarla da tüm 
dünyada yüksek sanat çok ağır, çok 
kısıtlayıcı bir krizle karşı karşı-
ya. Karnaval kavramının niteliği-
nin sandığımızdan çok farklı ol-
duğunu öğrendik, biliyoruz. Keza, 
festival kavramı da öyle, son dere-
cede değerli ve ‘sivil’ bir kavram. 
Ama panayır kavramı hâlâ öylesi 
bir içeriğe kazanmadı. Oysa özel-
likle Türkiye’de, içinde yaşadığı-
mız kültür ortamı, her şeyin kısa 
sürede sulanmasını, solmasını ve 
bir panayır unsuruna dönüşmesini 
neredeyse zorunlu kılıyor. 

Bahsettiğim çelişki öncelik-
le ne beklediğimi ortaya koyuyor. 
Soylu, ne söylediğimi biliyorum, 
dürüst, ciddi, sorumlu bir sanatın 
hakimiyetini istiyorum. Hangi alan 
olursa olsun oradaki üretim bu ni-
telikleri taşıyabilir. Sorun taşıma-
masındadır. Sorun o sanatın güç-
lenmemesidir. Yalnız bu eleştirimi 
bir özel dikkatle bütünleştireyim: 
Soylu veya yüksek veya dürüst sa-
natın hakimiyetinden söz ederken 
kesinlikle snobizmi söz konusu et-
miyorum. Burnu kalkık, küçüm-
seyici, ben bilirimci tavır öyle bir 
anlayışın dışındadır. Kesinlikle dı-
şındadır. Zaten o tutum ancak bir 
konuya gerçek manasında va-
kıf olmayan kişinin yaklaşımıdır. 
Yüksek sanat bir de o tutuma karşı 
olmak için ayaktadır.

Türkiye böyle bir ortamın hay-
li uzağında. Yerel yönetim diye be-
lediyelere bırakılmış ve asla bel-
li bir düzeyin üstüne çıkmayan bir 
sanat var. Öte yanda ise anti-de-
mokratik tutumlar sadece festival 
ve konser yasaklarıyla ortaya çık-
mıyor, hayatın tamamına sarkmış, 
sızmış ve onu zehirleyen çok ge-
nel bir anti-demokrasi söz konusu. 
En geniş anlamıyla hak ihlali diye-
lim bu anti-demokratik anlayışa ve 
uygulamaya: Söz ve ses hakkı ver-
memekten, olağanın çok üstü ve 
dışında cereyan eden bir hüküm-
ranlık da yine anti-demokratik tu-
tumdur. Kimsenin kimseye mikro 
ölçekte hak tanımadığı küçük bur-
juva radikalizmiyle herkesin her-
şeye öncelikle kendisinin sahip ol-
mayı istediği bir ortama katkıda 
bulunan herkes, iktidarın (en soyut 
ve somut anlamda iktidarın) uygu-
ladığı anti-demokratik ateşe ku-
caklarca odun taşımaktadır .Demek 
ki, sanatın bizatihi yani doğrudan 
varlığı demokrasinin mevcudiye-
tiyle irtibatlanmalıdır gelecek dö-
nemde. 

Üçüncü bir unsur var. Açık ko-
nuşalım. Eskiden bazı insanlar-
dan ‘çok kültürlü’ diye söz edi-
lirdi. Bildiğim yabancı dillerdeki 
gündelik konuşmalarda bu nite-
lendirme hâlâ geçerlidir. Bana kı-
lırsa belli bir düzeydeki insanın 
kültürlü olmak gibi bir zorunlulu-
ğu da var. Gelin görün ki, küçükten 
de küçük bir çevre dışında insan-
ların kültürle bir ilişkisi kalmadı. 
Çevrenizde kitap okuyan, okuyan 
kaç kişi var? Kendimiz okuyor mu-
yuz? Netflix’in ve dizilerin dünya-
sında okumak artık yitik bir edim. 
Üstüne üstlük, bu koşulun getirdi-
ği cehalet, evet, sözcükten kork-
mayalım, cehalet, Türkiye’de en iyi 

okullarda okumuş, Batılı, birkaç dil 
bilen, yüksek gelir grubuna men-
sup kişilerde hâkim. ‘Halk’tan, son 
on yılda büyük kentlere göçmüş 
12 milyon kırsal alan insanından 
da öncelikli beklentilerimiz var. 
Olmak zorunda. Ama asıl mese-
le o ‘yüksek’ çevrelerin benimse-
diği cehalet. Eğer sanatı ve kültürel 
ortamın etkinliklerini bilhassa bu 
kesimin izlediğini düşünürsek kar-
şılarına konan yapıta nasıl yakla-
şacağını da kolaylıkla kestirebiliriz. 
Sanat yapıtı ıraksaktır. İzledikçe 
çoğalır. O özelliğiyle de yaratıcısın-
dan bağımsızlaşır. Yapıtın izleni-
şini de bir tür ‘okuma’ diye tanım-
layalım. Genel planda okumayan 
toplum sanat yapıtını nasıl oku-
yacak? Sanat yapıtı ancak kültürle 
çoğaltılabilir. Çoğaltılmaksızın iz-
lenen yapıt ancak tüketim nesne-
sidir ki, içinde yaşadığımız ortam 
her şeyi tüketim nesnesine dönüş-
türmekte son derece mahir. İşte 
böyle bir sanat ortamı bekliyorum, 
daha doğrusu beklemiyorum.  

“Sanat 
dayanıklıdır”
YEKTA KOPAN 
Yazar
Sonda söyleyeceğimi başta söyle-
yeyim: Sanat üretimi, cesur, yeni-
likçi, esnek ve dayanıklıdır.  Bütün 
bunlar, sanatçının değişen koşul-
lara uyum sağlayabilme yeteneği 
anlamına da gelir. Buradan bakar-
sak, sanat üretiminin Türkiye’de 
ve dünyada nice zor zamandan, 
yeni cümlelerle çıkmayı başardığı-
nı söyleyebiliriz. Ama sadece bu-
radan bakmak, at gözlüğü takmak 
anlamına geliyor. Ne yazık ki için-
de bulunduğumuz durumu ‘sana-
tın gücü’ ile cevaplamak olanaksız. 
Bu yaz, çok sayıda sahne etkinli-
ği bütçe zorlukları nedeniyle ip-
tal edildi. Festivaller engellen-
di, yasaklandı. Kimi kitaplar muzır 
ilan edildi. Sanatçılar üstünde do-
laylı ya da doğrudan baskılar uy-
gulandı. Bu baskılar bir oto-san-
sür mekanizmasını devreye soktu. 
Dayanışmanın ve iş birliklerinin 
önü kesilmeye çalışıldı. Çoğulcu, 
çeşitliliğe açık, demokratik ve des-
tekleyici bir sanat ortamının ol-
maması, yakın gelecek için umutlu 
bir tablo çizmemize engel oluyor. 
Yayımcılık dünyasını ele alalım: 
Artan maliyetler, çığ gibi büyü-
yen kâğıt sorunu, çeviri kitaplar-
daki telif bedelleri, piyasa koşul-
larının giderek vahşileşmesi, vergi 
yükü gibi sorunlar çözüleceği-
ne yayımcılar ve yazarlar sansür-
le, toplatılan kitaplarla boğuşu-
yorlar. Benzer sorunlar, müzikten 
tiyatroya, sahne sanatlarından si-
nemaya bütün sanat dallarının üs-
tünde kara bulutlar dolaştırıyor. 
Giderek çoraklaşan kültürel dün-
yanın sosyolojik etkileri görülüyor 
zaten. Üstelik bu bir kısır döngü; 
daha çorak bir kültür dünyası daha 
derin toplumsal sorunları getire-
cek. Bu sorunlar büyüdükçe kolek-
tif hafıza zayıflayacak, kutuplaşma 
derinleşecek. Gelelim sonbahara. 

Üstelik Cumhuriyetimizin 100. yılı-
nı kutlayacağımız bir sonbahar bu. 
Elbette çok sayıda etkinlik yapıla-
cak, hatta görkemli projelere imza 
atılacak. Ama bu yapılanları, kül-
tür-sanat dünyasının keyfi yerin-
de diye tanımlarsak, gerçeklerin 
üstünü örtmüş oluruz. Bağımsız, 
ekonomik koşulları iyileştirilmiş 
ve özgür bir sanat ortamı olmadan, 
kalıcı çözümleri konuşmak müm-
kün olmayacaktır. Yine de başladı-
ğım gibi bitireyim: Sanat üretimi, 
cesur, yenilikçi, esnek ve dayanık-
lıdır.

“Acil 
örgütlenmeli”
BERAL MADRA 
Küratör
Sorunuzdaki en tedirgin edici konu 
‘yakın gelecek’! Yapay zekaya so-
ralım bu soruyu. Ve sordum, ama 
inandırıcı bir yanıt gelmedi. Bence, 
yaşadığımız küresel düzen için-
de yakın gelecek zamanın en küçük 
birimi olan planck zamanıdır, yani 
ışığın kendisi. Işık hızındaki bi-
limsel, teknolojik olaylar ve deği-
şiklikler, siyasal çatışkılar, eko-
nomik krizler her an geleceğimizi 
değiştiriyor; geçmiş de aynı hız-
da yitip gidiyor. Gelecek yakın veya 
uzak, artık tahminlerle yorumla-
mak zor; özellikle bizimki gibi ge-
lecekleri kısıtlanmış, demokrasisi 
hasarlı, ülkelerde yönetimleri tes-
lim ettiğimiz kesimin tahminlerine 
bağlıysak, işimiz daha zor. Bu ko-
şullarda bize kalan ‘umut ve umut-
suzluk’ arasındaki tekinsizliğin ve 
gerilimin varlığıdır. Yakın gelece-
ği düşünmeye başladığımızda bu 
tekinsizliğin ve gerilimin üstesin-
den gelmemiz gerekiyor. Yaratıcı, 
bilgili, bilinçli, uzgörülü insanların 
üretimleri bu sorunun çözümü için 
değerlidir.

20. yy’da yaşadığı Kolonyalizm, 
kitlesel savaşlar, nükleer tehlike, 
çevre kirliliği, ırk, din, çevre, top-
lumsal cinsiyet, sınıfsal eşitsiz-
lik gibi çözümlenemeyen sorunlar-
dan yorgun düşen, yılgınlaşan ve 
umutsuzlaşan insan, doğasında-
ki özellik gereği, 21. yüzyıla bu so-
runların çözüleceğine ilişkin bir 
iyimserlik ve umutla girdi. Ne ki 
bu yüzyılın ilk çeyreğindeki siya-
sal, ekonomik, kültürel, toplumsal 
olaylar ve gelişmeler yeni sorun-
sal biçimlerde küresel etkileriy-
le sürüyor. Umudu yitirmemek için 
özellikle sanatsal, bilimsel ve tek-
nolojik gelişmelerin sunduğu çö-
zümlere güvenerek büyük çaba 
gösterilmesine karşın bu tekin-
sizlik ve gerilimin bütün özellik-
lerini yaşamaya devam ediyor in-
san. Günümüz sanat üretiminin 
çok yönlülüğü siyasal, kültürel ve 
toplumsal tanımlamaları, toplum-
sal ve politik yıkımların yaşandı-
ğı dönemlerdeki yaşamsal öne-
mi açısından dikkat çekicidir. Umut 
kavramının ilişkisel estetik bağla-
mındaki sanat yapıtları aracılığıyla 
güçlü biçimde yansıtıldığının bilin-
cinde olan toplumlar sanat üreti-
mine önem veriyor ve neo-kapita-

list düzen içinde özgür, bağımsız 
ve etkin alanlar ve sistemler yara-
tıyor. Türkiye’de 51 devlet üniver-
sitesinde ve 25 özel üniversitede 
sanat ve tasarım fakültesi var; bu 
üniversitelerde ders veren ve üre-
tim yapan akademisyenlerin ve her 
yıl mezun olanların oluşturduğu 
yaratıcı insan kitlesinin gereksini-
mi olan kamusal ve özel kurum ve 
kuruluşların sistem ve işlevlerinin 
sürekli güncelleştirilmesi gereki-
yor. Devletin ve özel sektörün sanat 
ve kültür politikasının bu gerçe-
ği gündeme almasında gecikmeler 
var; buna karşın Türkiye’de pande-
mi döneminde bile sanat üretimi ve 
bu üretimin sürdürülebilir olmasını 
sağlayan özel ve kamusal girişim-
ler durmadı.  İstanbul, Çanakkale, 
Mardin, Sinop bienallerinin varlı-
ğı, İBB’nin Feshane’yi yeniden ku-
ruluş amacındaki işlevine döndür-
mesi ve 19 küratörün 400 sanat 
yapıtını üreten sanatçıları kitlenin 
bilincine sunması bu üretimi hiçbir 
gücün engelleyemeyeceğinin ka-
nıtıdır. Ülkenin tüm disiplinlerde 
üretim yapan sanatçılarının üre-
timleri günümüze özgü ve gelece-
ğe yönelik düşünsel, görsel, nes-
nel, işitsel, performatif sanat dilini 
kullanarak sürekli ‘resimler sunu-
yor’ toplumlara. Umarım, bu ha-
kikati din ve orta çağ gelenekleri 
bağlamında reddetmeye çalışanlar 
bu çabalarının anlamsızlığını bir an 
önce anlarlar. 

Türkiye’nin güncel siyasal, 
ekonomik, kültürel koşulları içinde 
sanat ve kültür ortamı için olumsuz 
bir yakın gelecek olduğunu düşü-
nen belirttiğim üretimi gerçekleş-
tiren sanatçılar, sanat uzmanları, 
galeriler, sanat merkez ve müzele-
ri, koleksiyoncular bir an önce  Chto 
Delat?, (What is to be done? = Ne 
yapılabilir?) diyerek örgütlenmeli 
ve var olan gücü kullanarak ve acil 
bir örgütlenme, dayanışma, direniş 
ile işi sürdürmelidir. Ekim ayında 
(Cumhuriyet’in yüzüncü yılı) bü-
yük bir uluslararası sanat ve kültür 
kongresinin yapılması bu örgüt-
lenmenin başlangıcı olabilir; mev-
cut STK’lar bu çalışmayı yaparsa 
çok iyi olur.

“Ütopyalar 
güzeldir”
FERIT ODMAN 
Müzisyen 
Tüm sektörler gibi maalesef kültür 
sanat hayatı da ekonomik zorluklar 
ile boğuşuyor. Bir müzisyen olarak 
2-3 ay ileri tarihli bir konser için 
verdiğim bütçe, konseri verdiğimiz 
tarihte % 30- % 40 erimiş oluyor. 
Türk Lirası bazında hiçbir şeyi he-
saplayamamaya başladık. Bir kon-
serin olması için gereken ulaşım ve 
konaklama, backline kiraları, ses 
ve ışık sistemi kiraları gibi bedeller 
o kadar arttı ki bence önümüzdeki 
dönemde “Hiç yapmasak daha iyi” 
diyebilecek çok organizasyon olur 
diye düşünüyorum. 

Herhangi bir ekonomik krizde 
ilk vazgeçilen sektör olmaya ma-
alesef alıştık. Zaten global sanat 

dünyasının pandemide aldığı yara-
ları yeni yeni sararken önümüzde-
ki dönemde Türkiye’de çok zorla-
nacağız gibi bir his var içimde. Caz 
kulüpleri veya festivallerin işi de 
çok zor gözüküyor. Küçük kulüpler 
son dönemde yurtdışından müzis-
yen getirememeye başlamıştı za-
ten ama önümüzdeki dönemde bu 
festivaller için de söz konusu ola-
cak gibi gözüküyor. Bu İstanbul’un 
global sanat dünyasından iyice 
uzaklaşmasına sebep olur. Biraz iç 
karartıcı oldu tüm bu yazdıklarım, 
ama umarım tüm bu söyledikle-
rimde umarım yanılırım ve her şey 
ekonomik ve sanatsal anlamda çok 
iyiye doğru gider. Çünkü ütopyalar 
güzeldir…

“Yılgınız, 
yorgunuz”
TILBE SARAN 
Oyuncu
Sorunuzun ilk kısmında içinde bu-
lunduğumuz koşulları o kadar net 
özetlemişsiniz ki! Üstelik yılgınız, 
yorgunuz! Memleketin her köşe-
sinde ayrı bir talan! Doğa geri dön-
dürülemeyecek biçimde sermaye-
ye açılmış… Geçmişimiz hatıralar, 
bellek yerle bir ediliyor… Su sorunu 
burnumuzun dibinde… Say saya-
bildiğin kadar! İşte tam da bu yüz-
den sanatın hepimizin atacağı çığ-
lık olup bizi şifalandıracağı fikrine 
sığınıyorum. Akıl ve vicdanın or-
taklığında sanatla buluşacağımıza, 
çoğalacağımıza inanıyorum.

“Sıkıntı bize 
sıradandır”
YUSUF TAKTAK 
Ressam
Güllük gülistanlık bir ortamda ya-
ratıcılık daha mı üst düzeydedir? 
Hiç sanmıyorum! Arkadaşlarla ko-
nuştuğumda, çoğu kez olanak-
sızlıklardan dem vurur, mekan ve 
malzeme sıkıntısı hakkında sıkın-
tılarını belirtirler. Parasızlık ola-
ğan bir durumdur sanatın herhangi 
bir dalında. Devletin desteklemedi-
ği, düzenli satış yapamayan sosyal 
güvenceleri sınırda olan ülkemiz 
sanatçıları için ‘sıkıntı’ kelime-
si sıradan bir tanımlamadır aslın-
da! Üstelik, müzayedeler ve TL’nin 
değer kaybı nedeniyle beş paraya el 
değiştiren ya da ‘kapatılan’ eser-
ler… Dünya sanat tarihinde adı ge-
çen çok önemli sanatçıların yok-
sulluk içinde geçen ömürlerini 
okumuşsunuzdur. Hatta ‘öldük-
ten sonra meşhur olmak’ diye bir 
avuntu da mevcuttur.

Sanat olarak bildiğimiz kao-
tik ortamda, ülkenin geçirdiği so-
runların yaratıcıya ne denli etki-
si olur? Belki de sanatçı yokluktan, 
sıkıntıdan beslenir desek çok bey-
lik laf etmiş olmayız. Nitekim, sal-
gın, ekonomik ve politik kriz, göç-
men istilası gibi toplumu derinden 
sarsan şeyler belki de ‘konu’ bul-
ma arayışında olan sanatçıya il-
ham vermiştir. Çünkü ülkemiz sa-
natçısı krizin her türünü zaten 
iliklerine dek solumaktadır, hat-
ta krizin etkilerini ilk hisseden sa-
natçılardır. Atölyemde kapalı bir 
hayat sürdürmekteyim, bu durum 
krizlerde ve salgında da devam et-
miştir. Elbette, çevrede olup bite-
ni sosyal medya aracılığıyla güncel 
olarak belleğime dahil ediyorum. 
Onlar, kuşkusuz yeri geldiğinde re-
simlerime ister istemez giriyorlar. 
Resmimde hikâye anlatmadığım 
sürece etkilerin dolaylı olarak sim-
gesel ve imgesel olarak sahne alı-
yorlar. Gerekçesi çok basit, bu top-
lumda yaşıyorum! Bu bağlamda, 
resmi şiire benzetirim.

Mustafa Kemal, Çanakkale 
Savaşı sırasında kimi yazar ve res-
samları cepheye davet edip vatan 
savunmasını yerinde izlemeleri-
ni istemiş. Düşünsenize; ülke yok-
sul, işgal edilmiş fakat o, sanatçı ve 
edebiyatçılardan belgelemelerini 
talep ediyor. Örneğin İbrahim Çallı, 
ki o da Çanakkale’ye davet edilen-
lerdendir, Topçular isimli başyapı-
tını savaş ilhamıyla yaratmıştır.

Feshane protestoları
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Ticari şirketler, çevresel yıkı-
ma neden olan faktörlerin ba-
şında geliyor. Bu şirketler sera 

gazı emisyonlarında, ormanlık arazi-
lerin kaybedilmesinde ve hava kirlili-
ğinde önemli bir kaybın sorumluları-
dır. Aynı zamanda onların faaliyetleri 
canlı türlerinin yok olmasına ve eko-
sistemlerin bozulmasına neden ol-
maktadır. Örneğin şirketler tarafın-
dan fosil yakıtların yakılması, tüm 
sera gazı emisyonlarının yaklaşık üçte 
ikisini kapsamaktadır. Bu emisyon-
lar iklim değişikliğine neden olmakta 
ve halihazırda, gezegen üzerinde yı-
kıcı bir etki yaratmaktadır. İklim de-

ğişikliği buzulları eritirken, deniz se-
viyelerini yükseltmektedir. Bu, ayrıca, 
tarımsal verimi bozmakta ve has-
talıkların yayılmasını arttırmakta-
dır. Büyük holdinglerin neden olduğu 
bir diğer önemli sorun da ormanla-
rın yok edilmesidir. Ormansızlaşma, 
bitki ve hayvanların yaşam alanları-
nı yok ederek türlerin yok olmasına 
neden olmaktadır. Bu holdingler ha-
vaya, suya ve toprağa kirletici mad-
deler salmakta, insanlar ve hayvanlar 
için sağlık sorunlarına neden olmak-
ta ve ekosistemlere zarar vermekte-
dir. Örneğin yakın tarihte BP ve Exxon 
Valdez’in neden olduğu petrol sızın-

tılarının deniz yaşamı üzerinde yıkı-
cı bir etkisi olduğu görülmüştü. Tabii 
ki, bu uluslararası şirketler yıkımla-
ra neden olan şirketlerden sadece bir-
kaçıdır. NRDC’nin “Toxic 100: The 
World’s Worst Corporate Polluters” 
raporuna bakılırsa, çevreyi en çok kir-
leten ilk 100 şirket görülebilir. Ayrıca 
RAN’in “Banking on Destruction: 
How Banks Finance Deforestation” 
isimli raporu da büyük bankaların 
dünyanın dört bir yanındaki orman-
sızlaştırma projelerini nasıl finanse 
ettiğini göstermektedir. 

Bu yazının konusu uluslarara-
sı çevre problemleri ve nedenleri de-

ğil, zira benim uzmanlığımın dışında bir 
konu. İlgilendiğim, şirketler ve sanatsal 
projelere destek olmalarının altında yatan 
çelişki. Şirketlerin çevresel yıkımlara ne-
den olması konunun sadece bir tarafıdır. 
Diğer tarafında ise şirketlerin söyledikle-
rinin tam aksini yaptıkları bir eylem ola-
rak “artwashing” şeklinde karşımızda du-
ruyor. Osman Erden’in politikyol.com’daki 
“İKSV’nin yarattığı kriz, sanatın zararsızlaş-
tırılması, sanatla aklama” yazısında Beral 
Madra’nın önerisini alıntılayarak “sanat-
la aklama” olarak not düştüğü bu eylem, 
şirketlerin zararlı faaliyetlerini sponsor-
luklar yoluyla gizleme çabasını gösteri-
yor. Yani, aslında, uzunca bir süredir çağ-
daş sanat alanını ilgilendiren bir konudur, 
bu. Ticari şirketlerin ekoloji-temelli ser-
gileri sponsor olarak desteklerken çevreyi 
tahrip eden projeleri sürdürmelerinin çe-
lişkisi, bu şirketlerin esasen iki zıt mesa-
jı vermelerine dayanıyor. Bir yandan, çev-
recilik ve sürdürülebilirlikle ilgili sergilere 
ve etkinliklere sponsor oluyorlar. Böyle bir 
girişim onların ilk başta çevre konusunda 
duyarlı olduklarını ve çevrenin korunma-
sına yardımcı olmak istediklerini göster-
mektedir. Öte yandan, kendi pratik uygu-
lamalarının bizatihi çevreye zarar vermesi 
de çevrecilik olgusuna gerçekten bağlı ol-
madıklarını ve sanatı, sadece imajlarını 
temizlemek için bir yol olarak kullandıkla-
rını göstermektedir.

İlgili çelişki, en net biçimde, ekolo-
ji-temelli sergilere sponsor olan şirketler 
söz konusu olduğunda belirgin olarak gö-
rünmektedir. Bu temadaki sergiler, genel-
likle, doğayı korumanın önemi ve sürdü-
rülebilirliğe duyulan ihtiyaçla ilgili olur. 
Ancak, bu tarz sergilere sponsor olan şir-
ketler, genellikle, çevresel yıkımdan so-
rumlu olan şirketlerin kendileridir. Aslında 
bu girişim sözcüğün tam anlamıyla iki-
yüzlülüktür ve bu şirketlerin çevre müca-
delesine karşı samimiyetleri konusunda 
ciddi soru işaretleri yaratmaktadır.

Çevreye zarar veren şirketlerin sanata 
sponsor olmalarına “green washing” (ye-
şil aklama) adı veriliyor. Yeşil aklama, bir 
şirketin kamuoyundaki imajını iyileştir-
mek için kendisini çevre dostu gibi gös-
termeye çalışması ama gerçekte faaliyet-
lerinin çevreye zararlı olmasıdır. Bu tip 
şirketler çevrecilikle ilgili sanatsal proje-
lere sponsor olarak, sürdürülebilirlik ko-
nusunda kararlı oldukları “yanılsamasını” 
yaratmaya çalışmaktadır. Ancak eylemle-
ri bambaşka bir noktaya işaret etmektedir. 
Özünde sanatın çevreye zararlı şirketler 
tarafından desteklenmesi ciddi bir sorun-
dur ve sanat dünyası bu çelişkinin farkında 
olarak, yeşille aklama yapan şirketleri dö-
nem dönem teşhir etmektedir. 

Yakın tarih, şirketlerin modern ve çağ-
daş sanat müzelerine veya sergilere spon-
sor olmalarının örnekleriyle doludur. Bu 
eğilim, eleştirmenler tarafından, olum-
lu bir kurumsal imajı teşvik eden sergi-
ler üretme yönünde bir baskı yarattığı ve 
sergilenen eserlerin niteliğinde bir düşüşe 
yol açtığı şeklinde değerlendirilmektedir. 
1980’li yıllarda Kamerun, Nijerya ve Yeni 
Zelanda’da birçok etkinliğe sponsor olan 
Mobil Oil, temelde, bu ülkelerdeki imajını 
desteklemeye çalışıyordu. Her zaman ol-
duğu gibi bazı eleştirmenler bu kirli oyunu 
görebilirken, diğer birçok isim sergilerin 
bu desteklerle yüksek kalitede gerçekleş-
tirilebildiğini ve Mobil’in sponsorluğu-
nun gösterilerin içeriğini etkilemediğini 
savunmuştu – Türkiye’de de sponsorluk-
ların sanatı etkilemediğini, festivaller-
de sponsorların logolarına bakmadan et-
kinliklerin izlenebileceğini savunan birçok 
önemli yazar ve sanatçı bulunmaktadır. 

Tate Modern, Los Angeles Sanat 
Müzesi (LACMA) ve Seul’de Ulusal Modern 
ve Çağdaş Sanat Müzesi’ndeki sergilere 
sponsor olan Hyundai de aynı eleştiriler-
den nasibini almıştır. Şirketin etkinlikle-
re sponsor olması Kore kültürü ve sanatına 
ilişkin farkındalığı arttırdığı için alkış-
lanırken, bazı isimler şirketin çevre ko-
nusundaki sicilini gündeme getirmiştir.  
Hyundai 2015 yılında Karbon Saydamlık 
Projesi’nde dünyayı en çok kirleten şirket-
ler olarak gösterilmiştir. 

Peki Türkiye’de durum farklı mıdır?
Bu soruya kocaman bir “Hiç de farklı de-
ğil!” cevabını verebiliriz. Madencilik ve 
petrol sondajı gibi çevreye zarar veren çe-
şitli projelerde yer alan Koç Holding bu-
nun en temel örnekleri arasında göste-
rilebilir. Şirket Arter’in yanında İstanbul 
Bienali gibi bir dizi sanatsal projeyi ve et-
kinliği desteklemektedir. Koç Holding’in 
kendi markasının sürdürülebilirliğini sağ-
lamak ve çevre sicilini aklamak için sana-
tı desteklemesi uzunca bir süredir bilinen 
bir gerçektir. İnşaat ve kömür madenci-

liği gibi çevreye zarar veren çeşitli pro-
jelerde yer alan bir diğer Türk holdin-
gi ise Sabancı Holding’dir. Onlar da Sakıp 
Sabancı Müzesi başta olmak üzere, bir dizi 
sanatsal etkinliği desteklemektedir.

Türkiye’de yakın tarihte gündem 
Akbelen Ormanı’ndaki eylemler üzerine 
yoğunlaştı. Muğla’nın Milas ilçesine bağ-
lı İkizköy’de yer alan ve 1.200 hektarlık bir 
alana yayılan Akbelen Ormanı çam, meşe, 
kızılağaç ve kestane gibi çeşitli ağaç tür-
lerini barındırırken; ayı, geyik, yaban do-
muzu, tilki ve tavşan gibi çeşitli hayvan 
türlerine de ev sahipliği yapıyor. 2021 yı-
lından bu yana kömür madeni açılma pla-
nı nedeniyle tehdit altında olan ormanın, 
eğer kömür madeni tamamen açılırsa or-
manın yaklaşık 400 hektarlık bir alanını ve 
binlerce ağacı kaybedeceği öngörülüyor. 
Ayrıca kömür madeninin ormandaki hay-
van türlerinin yaşam alanlarını yok ede-
rek, bölgenin iklimini değiştireceği de dü-
şünülüyor.

Kömür madeni projesi, İkizköy hal-
kı tarafından büyük bir tepkiyle karşılan-
mıştı. Köy halkı, projenin çevresel ve top-
lumsal etkileri konusundaki endişelerini 

dile getirmiş ve projenin durdurulması için 
imza kampanyaları düzenlemiş ve eylem-
ler yapmıştı. Bölge halkı ve çevreye du-
yarlı STK’lar ve çevre aktivistleri Limak 
Holding’in Akbelen Ormanı’nda kömür 
madeni açmak istemesine karşı eylemler 
yapmaya devam ediyor. Limak Holding ise 
kömür madeni projesinin çevreye ve insan 
sağlığına zarar vermeyeceğini savunur-
ken, bilindik “istihdam” ve “ekonomiye 
katkı” söylemlerini tekrarlıyor. Çevre mü-
cadelesinin başarıyla sonuçlanması en bü-
yük arzumuz. Peki Limak Holding Yönetim 
Kurulu Başkanı Ebru Özdemir’in profili bize 
ne gösteriyor?

Sanatsal projeleri destekleyen ve SAHA 
grubunun üyelerinden birisi olan Özdemir’in 
yukarıda uzun bir biçimde özetlediğimiz sa-
natla aklama konusundan ayrı düşünülme-
si olası mıdır? Elbette, hayır. Bunun yanında 
basına yansıyan çelişkilerden birisi de insan-
ları hayrete düşürmüştür. Limak Holding’in 
Yönetim Kurulu Başkanı Ebru Özdemir’in 
Doğal Hayatı Koruma Vakfı Türkiye şube-
sinin (WWF Türkiye) Mütevelli Heyeti üye-
si olduğu ortaya çıkmıştır. Bu tam anlamıy-
la bir fars olarak tanımlanabilir. Sanatsal 

projeleri destekleyen ve çevre dostu olan 
Özdemir’in şirketi ve IC Holding’in ortak iş-
tiraki YK Enerji’nin maden sahasını geniş-
letmek için ağaç kesimi günlerdir sürerken, 
ağaç katliamına engel olmak isteyen yöre 
halkına ise kolluk güçleri sert müdahalede 
bulunuyor. 

Koç, Sabancı ve Limak Türkiye’de sa-
natı desteklerken aynı zamanda çevre-
ye zarar veren projelerde yer alan şirket-
lerden sadece birkaç örnektir. Bunların 
yanına ülkede faaliyet gösteren birçok şir-
ket daha eklenebilir. Önemli olan bir konu, 
sanat dünyası olarak bu tip şirketlerin sa-
nata sponsor olmasına nasıl bir reaksiyon 
gösterileceğidir. Çevreye zarar veren şir-
ketlerin sanata sponsor olması uygun mu-
dur? Bu çelişki sanat dünyası tarafından 
görünür kılınacak mıdır yoksa görmezden 
mi gelinecektir? Sahi, bu şirketlerin sanat-
sal etkinliklere sponsor olmaları çevreyi 
tahrip etmelerine dair sicillerini aklar mı? 
Soruyu bir de ters çevirelim: Bu şirketler-
den sponsorluk kabul eden sanat kurum-
larının hiçbir sorumluluğu yok mudur? 
Mütevelli heyetlerine kimleri seçtikleri-
ni veya projelerine kimlerin destek olduk-
larını bilmediklerini kabul edebilir miyiz? 
Elbette kabul edilemeyeceğine göre, bu 
kurumlara karşı sanat dünyasının güveni 
sürecek midir?

Bu soruların cevaplarının kolay olmadı-
ğı ve girift sorular oldukları açıktır. Ancak, 
çevreye zarar veren şirketlerin sanatsal ve 
kültürel projelere sponsor olarak, amaçla-
dıklarının ne olduklarını ve yarattıkları po-
tansiyel sorunların farkında olmak bir sa-
nat izleyicisi için temel önemdedir.

Şirketlerin sanat sponsorluğu, kolay 
cevapları olmayan karmaşık bir konudur. 
Bir yandan, kurumsal sponsorluk müze-
ler ve sergiler için çok ihtiyaç duyulan mali 
desteği sağlayabilir. Öte yandan, çıkar ça-
tışmalarına ve her zaman en yüksek kali-
tede olmayan sanatın teşvik edilmesine de 
yol açabilir. Sanatın kurumsal sponsorluğu 
ile ilgili potansiyel sorunların farkında ol-
mak ve şirketlerin sponsor olduğu sergileri 
eleştirel bir gözle değerlendirmek önemli-
dir. İlgili ve zeki bir izleyici, sergi gezerken 
sponsor logolarına bakmalıdır; yoksa Gezi 
Parkı Direnişi de bunu öğretmedi mi? 

Bir Yok Oluşa Doğru
Sanat ve Ekoloji Ilişkisi Üzerine 

Çevreye zarar veren şirketler, çevrecilikle ilgili sanatsal 
projelere sponsor olarak, sürdürülebilirlik konusunda 

kararlı oldukları ‘yanılsamasını’ yaratmaya çalışıyor. Yakın 
tarih, şirketlerin modern ve çağdaş sanat müzelerine veya 

sergilere sponsor olmalarının örnekleriyle dolu. 

* DR. ÖĞR. ÜYESI FIRAT ARAPOĞLU

* Çevreye zarar veren şirketlerin sanata sponsor olması uygun mudur? 

* Bu çelişki sanat dünyası tarafından görünür kılınacak mıdır yoksa 
görmezden mi gelinecektir? 

* Bu şirketlerin sanatsal etkinliklere sponsor olmaları çevreyi tahrip 
etmelerine dair sicillerini aklar mı? 

* Bu şirketlerden sponsorluk kabul eden sanat kurumlarının hiçbir 
sorumluluğu yok mudur? 

* Bu kurumlara karşı sanat dünyasının güveni sürecek midir?

Olafur Eliasson ve Minik Rosing, Ice Watch, 2014. 12 adet buz bloğu, Place du Panthéon, Paris, 2015. Fotoğraf: Martin Argyroglo. Sanatçının neugerriemschneider ve  Tanya Bonakdar Gallery’nin izniyle.

Sanatçı Billie Grace Lynn 'ın şişme heykellerinden oluşan "White Elephants" serisinde yer alan şişme filleri gezegenin 
içinde bulunduğu duruma gönderme yapıyor.

Limak Holding’in Akbelen Ormanı’nda ağaçları katletmesine karşı birleşen yöre halkı ve STK'lar 
protestolarına devam ediyor.  Limak Holding Yönetim Kurulu Başkanı Ebru Özdemir bir çağdaş 

sanat koleksiyoneri olmasının yanı sıra SAHA'nın da üyesi.

Londra’da Tate Müzesi’nin sponsorlarından BP,  çok sert eylemlerle protesto edilmişti.
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Sarkis’e sorulmamış bir soru 
sormak çok zor. Özellikle de bu 
sohbeti yaparken sergileriniz 
henüz kurulmamış olduğu için 
ve sizin bütün sergilerinizde 
işlerinizi mekanla ilişkilendirirken 
üzerine detaylıca düşündüğünüzü 
bildiğimizden ve işlerinizin farklı 
mekanlara yolculuk ederken 
birtakım değişimler geçirdiklerini 
kavradığımızdan. Bu iki yeni 
serginiz hakkında konuşurken 
nereden başlamak istersiniz?
O zaman hikâyenin özü üzerine bir ko-
nuşma yapalım biz! Nasıl doğdu bu 
filmler, bu işler; ki çoğu kişi bilmez… 
1995’te Kopenhag’da Kunstforeningen 
diye bir yer vardı. Orada 1980’li yılların 
başında üç arkadaş bir sergi yapmış-
tık. Buranın 10 küsur yıl sonra müdiresi 
değişiyor ve benimle iletişime geçiyor. 
Kopenhag’da binanın içinde buluştuk, 
bana oradaki sergiyi gezdirdi, sebebini 
de söyledi: “Herkes için zor olabilecek 
sergiler düzenlemek istiyorum” dedi, 
“Yani, böyle bir sergi yapılır mı?”

Lars von Trier’e vermiş bütün 
mekânı -bunu ilk defa anlatıyorum- 
duvarda bir monitör var, monitörde bi-
nanın sergi alanının planı ve o planla-
rın üzerinde gezinen hakiki böcekler 
var. O böcekler tabii ki planın üzerinde 
olduklarını bilmiyorlar, oradan oraya 
gidiyorlar, mekanlara giriyorlar, çıkı-
yorlar. Sonra binadaki odalara geçiyor-
sun, orada da o monitörden var ve yine 
o hayvancıklar geziniyorlar. O girdi-
ğin odada iki-üç tane hakiki aktör var 
ve bir oyun oynuyorlar. Hareketleri o 
hayvanların hareketlerine yakın, fakat 
sözcükleri de var. Bazen şiddetli du-
rumlar da var -biliyorsunuz Trier’in 
çarpışmalı şeyleri sevdiğini- ve 10-15 
kadar oda var, dolayısıyla 45-50 aktör 
var… Müdire “Şimdiye kadar yapma-
dığınız bir projeyi bana anlatabilir mi-
siniz?” dedi. “Ne gibi?” dedim. “Yani, 
gördünüz… Buradaki programı bu-
nun üzerine kurmak istiyorum” dedi. 
Ben de o zamanlar, daha çok müzeler-
de yaptığım sergilerim, onların kaybol-
muşluğu üzerine bir yapıt üretmek is-
tiyordum. Arter’deki sergide de aslında 
bunu ima ediyorum. Mesele bu anlata-
cağım şeyden; birtakım sıkıntılardan, 
arzulardan, sıkışmışlıklardan geliyor. 
Bunun yanı sıra bir takım sanat yerle-
rine güven duymuyorsunuz, galeriler 
bunu yapamaz, müzelerin yapması ge-
rek, ama müzeler de bu düşünceye daha 
haiz değil çünkü bu cins yapıt veren 
sanatçılar daha 1960’lı yıllarda kendine 
gelmiş, geçmişleri yok, yerleştirme 
sanatının yaklaşık yirmi senelik 
geçmişi var. Bir yandan da bu gibi yer-
leştirme işleri yapan sanatçılar yavaş 
yavaş ölmeye başlıyor. Mesela Beuys 
yeni ölmüştü ve ondan sonraki sergileri 
ben hiç beğenmedim. Başka sanatçılar 
da ölmeye başladılar… Ben de şu soruyu 
sormaya başladım: “İşler hangi şekilde 
yaşayabilir?” Bunun üzerine büyük bir 
çalışmaya girdim. 

Bu arada Paris’te bir enstitü kur-
duk: Institut des hautes études en arts 
plastiques. Kurucu direktörü Centre 
Pompidou’nun ilk direktörü Pontus 
Hultén oldu. Oradaki hocalardan biri-

si bendim. Dünyadan 20 genç sanat-
çıyı talebe olarak seçiyorduk ve on-
ları 6 ay tartışmaya çağırıyorduk. 
Tartışmalarımız saat 09.30’da başlı-
yordu, kapıları kapatıyorduk. Bir kişi 
çağırıyorduk ve bir konu üzerinde tar-
tışıyorduk. Bir buçuk sene şu söyleye-
ceğim konu üzerinde tartışmalar için 
sinemacılar, müzisyenler, tiyatro ya-
zarları -hatta Samuel Beckett- çağrıldı: 
Onların yaptıklarını biz icra olarak na-
sıl yapabiliriz? Sorun buradaydı. Beuys 
öldüğü sıralarda, kendi durumumu da 
düşünerek bunu çok devreye soktum ve 
bunun üzerine çalışmaya başladım. 

Tekrar Kopenhag’a dönüyorum. 
Müdireye ne üzerine çalıştığımı an-
lattım ve bir senaryomun olduğunu 
söyledim. Senaryom şuydu: Bir oda-
cık düşünün. O odacıkta eskimiş deri 
bir koltuk -çok teatral bir ortam düşü-
nün- yukarıdan sarkan çıplak bir lam-
ba… Duvarın üzerinde elle çizilmiş bir 
plan var. Bu plan, benim sergi açtığım 
müzenin planı. Bu plan yanıyor ve pla-
nın içine o sergiden görüntüler yansıtı-
lıyor. Bir de monitör var, içinde o ada-
mın koltuğu, o dekor. O monitörde bir 
film oynuyor… Sanatçı derdini nasıl 
anlatacak? Diyelim ki 1960’ların son-
larına doğru yaptığı işlerini doğurma 
anındaki fikrini nasıl anlatacak? Onun 
üzerine bir film. Şimdi göreceğimiz ilk 
filmi size anlatıyorum. 1969’da işlerim 
ejderha gibi çoğalmaya başladı. Yerim 
küçük olduğu halde büyük işler düşün-
meye başladım. Birtakım yerler bul-
dum, gizli yerlerde yaşamasını iste-
diğim işler vardı. Karanlık bir yerde 
doğurduğum katranlı birtakım işler 
oldu. Onun karanlıkta bir fotoğrafını 
aldım. Hayal meyal gözüküyor içerideki 
o kara şeyler. Birisi -yani ben- bir kib-
rit çakıyor, imajın içine giriyor ve fo-
toğraf sanki aydınlanacakmış gibi onu 
aydınlatmaya çalışıyor. Fotoğraf ka-
ranlıkta olduğu için, titreşerek ken-
disini göstermeye çalışıyor. İlk film, 
birinci senaryo bu. O koltukta oturan 
adam bunları anlatıyor, o projeksiyon, 
o atmosfer içinde geçmişi anlatır gibi 
-bir Beckett’lik var tabii bunda- ve 
bunları anlatması için o filmlere ihti-
yacı var… Şimdi yaşadığım zamana dö-
nüyorum. Kadın çok etkilendi. Kısa kısa 
senaryoları yazmaya başladım. 

Hayatımda birtakım şanslar beni 
birtakım yerlere gönderdi. Alexander 
Calder öldükten sonra onun atölye-
si ve evi her sene iki sanatçıya veril-
di. 6 ay bana verdiler. Fakat aynı za-
manlarda başka bir yerden de teklif 
geldi: Le Fresnoy. Burası sırf sine-
ma filmleri üzerine kurulmuş bir okul. 
Üniversiteden sonra gelebilecek, artık 
sanatçı olmuş 15 talebe bu okulda 2 
sene kalıyor. Birinci sene analojik çalı-
şıyorlar, yani film kameraları ve film-
lerle. İkinci sene dijital çalışıyorlar. 
Benim sinema tarihine ilgimin çok bü-
yük olduğunu biliyorlar ve ilk hoca ola-
rak analojik kısmına beni çağırdılar. 
Calder’in atölyesinde 25 tane senar-
yo yazdım. Koskoca mekânda ufacık bir 
tezgâh kurdum. Bir kamera, karşım-
da bir ayna, monitör ve su kabı. Evvela 
ellerimi bir balerin gibi çalıştırdım ve 
kendimi montajsız bir duruma getir-

dim. Çünkü bir yapıtın doğuşundan so-
nuna kadarki durumu alacağız. 10 tale-
bemle birlikte 16 mm ile çalışıyorduk. 
Okulda 16 senaryoyu yapabildim. Ama 
aklımda hep şu var: Oradaki sergide o 
koltuğa oturacak artık yaşlıca bir ada-
mın belleğindeki imaj ileride nasıl işle-
yecek? O 16 milimetrelik bobinlerin biri 
okulun arşivinde kaldı, birini Centre 
Pompidou aldı, bir tanesini de bana 
verdiler. Onlardan sadece 3 tane var. 
Bunu gösteriyorum burada. 

Fakat sonra, Kopenhag’daki o ser-
gi olmadı. Çünkü kadını kovdular. Bu 
içimde kaldı. Sonra filmlere uzun uzun 
baktım. Filmlerin bana ihtiyacı olma-
dığı ortaya çıkmaya başladı. Filmler 
tek başlarına çağırılmaya başladılar. 
Rotterdam Film Festivali’ne çağrıldı-
lar. Oraya gittim ve utandım. Çünkü çok 
çok farklı duruyordu. Konu yok, hiçbir 
gıdıklama yok, bir şey geçiyor, iki daki-
ka sürüyor, iki dakika yirmi saniye sü-
rüyor, montaj yok, bir şey başlıyor, bir 
şey bitiyor…

50 yıldan beri hep bir kesişmeler 
doğmaya başladı. 50 yılın içinde bel-
ki bu kadar şuurunda değildim, ama 
40 yaşlarında şuuruna varmaya başla-

dım, şimdi tamamen şuurundayım. 
Birtakım çok eski şeyler sürekli gel-
meye başladı. Bu sergiler ve işler ço-
ğaldıkça ve yaş da ilerledikçe sergile-
rin kurulma ve icra meseleleri devreye 
giriyor. Mesela Arter’deki sergideki iş-
lerden 4-5 tanesi 20-30 yıl arayla üre-
tildi. Venedik Bienali’ndeki yerleştir-
mem oraya nasıl geldi, başka hangi 
yapıtları çağırdı, koleksiyonlarda-
ki hangi işleri birleştirdi, aslında bü-
yük flashback.   

Buradaki sergide, Munch’un çığlığı 
yıllardır ama yıllardır devreye giriyor. 
Çok rastlantısal durumlar var. Benim 
çocukluk dönemimde -9-10 yaşların-
da- bir bağırış devrim oldu. Onun te-
davisi, bilmem neleri filan… Sonra 
Munch’un resmiyle karşılaşmam, 
onun beni sanata sürüklemesi ve son-
ra Munch gibi resimlere yaklaşmam, 
daha sonra hocalık zamanımda genç-
lerle konuşurken Munch’un fırlaması, 
hatta ‘hortlaması’ diyeyim. Ve Munch 
üzerine büyük bir çalışmaya girdim. 
1990’larda Munch Müzesi’nde beni tek 
başıma bırakabildiler ve o deneyimden 
sonra başka bir şeyler doğmaya başla-
dı; sonraları epey suluboyalar doğdu… 

2004’te onları Delacroix Müzesi’nde 
gösterdim. Renklerle, Delacroix’nın 
Cezayir’de yaptığı şeylerle ve benim iş-
lerimle olan bağlantıyı küratör anladı. 
Filmler de geçti orada onlarla beraber. 
Bunlar sanki bir yolda birlikte gitmeye 
başladılar, yollar da çoğalmaya başladı. 

Sizin filmlerinizde ve özellikle 
suluboya işlerinizde nerdeyse 
ritüelistik eylemler var ve işler 
izleyiciden de böyle bir düşünme 
ve duygu durumu talep ediyor. 
Bu anlamda, “Çığlık”ın hırçınlığı 
ile sizin yapıtlarınız arasında bir 
karşıtlık var mı? Veya renkler ve 
hareketler dönüşerek, değişerek 
sizin işlerinizle bir ortak payda 
mı oluşturuyor acaba?
“Çığlık” resminde ağzı açık, kulakla-
rını kapatan kişi neden kulaklarını ka-
patıyor? Çünkü bir bağırtı duyuyor. 
Oranın bir hayvan kesilme yeri oldu-
ğunu öğrendim. Zamanla onun bağır-
madığından emin olmaya başladım. 
Göğe baktığımız zaman ses dalgaları-
nın oluştuğunu, yani sesi görsele dö-
nüştürdüğünüzü fark edersiniz. O hır-
çınlık dediğiniz şey, Munch’ta ifadenin 
hep görsel olduğu ve görselliğin de kal-
kıp sessiz olduğudur. Bu diyalektik 
üzerine çok çalıştım. Ve ‘çığlık’ derken, 
aynı zamanda hız mevhumunu da ko-
yuyorsunuz… Munch’un resimleri yıl-
larca bitmiş olarak kâle alınmamış, 
Oslo’daki müzede çoğunda imza olma-
yan yüzlerce yapıta eskiz olarak baktı-
lar. Çünkü Munch ‘bırakmayı’, ‘üzerine 
gitmeye vakit yokmuş gibi davranmayı’ 
bir dil olarak ortaya koydu. Ben bu ya-
şadığım şeyi, benim portremle hayatı-
mın bir devrinde, 2014’te ifade etmeye 
çalıştım. Burada, 85 Çığlık: Munch’tan 
Sonra sergisinde Munch’un portresin-
den etkilenerek yaptığım 100 tane oto-
portreden, benim yaşıma referans ile 
85’i gösterilecek. Her birini yapması 15 
saniye bile sürmedi. Bazen 8, bazen 9 
saniye sürdü. Gittikçe ustalaştım ve bu 
hıza ulaştım. Sergide 22 tane vitray var, 
bunlardan birincisi benim doğum yılım. 
Bir yerde birinin bir provokasyonuyla 
bu bir sergiye dönüştü, içindeki eleman 
da bir provokasyonla oldu. 

Bundan 50 yıl sonra bir Sarkis 
sergisi nasıl düzenlenebilir?
Ben aslında bunun örneğini sürek-
li veriyorum. Yapıtların sergilerde na-
sıl buluştuğunu vaaz ediyorum, ama 
bunu yaparken icradan söz ediyo-
rum… Şöyle bir örnek vereyim: Fransız 
Devrimi’nden önce müzisyenler, bes-
teciler sarayın içinde icra ediyordu. 
Orkestra sayısı azdı. Saraylar yok edil-
dikten sonra müzik dışarı taştı ve mü-
zisyen sayısı da arttı. Akıl daha demok-
ratikleşmeye başladı. “Tarih benim” 
diyen zümre yok olmaya başladıktan 
sonra “Tarih bizim” diyen yazarlar, çi-
zerler, felsefeciler doğmaya başladı ve 
daha geniş çaplı bir müzik ortaya çık-
maya başladı. Orkestra şefi o zaman 
doğdu. Ben bu orkestra şefinin olacağı-
na inandığım için bunu öğretmeye ça-
lışıyorum. Tek bir kişinin vücudu ola-
rak değil, vücutların birleşmesi olarak… 
Burada da bunu yapıyorum.  

Dirimart eylül ayında Sarkis’in iki sergisini izleyiciyle 
buluşturuyor. Sarkis’in Filmleri 1-24 Eylül arasında Dirimart 
Pera’da, 85 Çığlık: Munch’tan Sonra ise 2 Eylül – 15 Ekim 
tarihleri arasında Dirimart Dolapdere’de izlenebilecek. 
Sarkis ile sergideki işlerinin birbirleriyle olan diyaloglarını, 
mekânlarla oluşturdukları frekansları, en çok da tüm bu 
yapıtların doğumlarını ve nasıl yaşadıklarını konuştuk. 

BENGISU BAYRAK
bengisubayrak@gmail.com 

Çığlık ve 
Filmleriyle 
Sarkis

Sarkis, 100 Çığlık: Munch’tan Sonra, 2014-2015
 Kağıt üzerine yağlıboya, 32 x 24 cm

Sarkis, Başlangıçta, suda renkler, 1998, video, 3’36”

mailto:bengisubayrak@gmail.com
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Sanat dünyasında gözler bir kez 
daha Londra’ya çevriliyor: Bu kez 
Frieze sayesinde! Çünkü dünyaca 

ünlü fuar, bu yıl 20. yaşını kutluyor ve 
yıldız isimlerin sergilerini, dev projele-
ri, dikkat çekici seçkileri bir araya ge-
tiriyor. 

Çağdaş sanatın star sanatçıları-
nın sunumlarının yanı sıra fuarın be-
lirlediği Simone Leigh, Olafur Eliasson, 
Wolfgang Tillmans gibi isimler, kendi-
lerine eşlik edecek birer eş sanatçı seç-
tiler ve her biri solo stantlarda birlik-
te çalışacaklar. Ayrıca Frieze London’ın 
kardeş fuarı Frieze Masters kadın sa-
natçılara ithaf edilmiş özel bir bölüme 
yer verecek.

Tüm bunların yanı sıra Frieze’in 
kamusal alana yayılan ve her yıl me-
rakla beklenen Frieze Sculpture ser-
gisi de bir kez daha şehrin yaratıcı ru-
hunu kutluyor. The Regents’s Park’ta 
anıtsal eserleri bir araya getirecek olan 
Frieze Sculpture, bu yıl küratör Fatoş 
Üstek’e emanet. 20 Eylül-29 Ekim ta-
rihleri arasında izlenebilen Frieze 
Sculpture, Üstek’in seçimiyle Ayşe 
Erkmen ve Gülsün Karamustafa’nın 

yanı sıra Ghada Amer, Leilah Babirye, 
Sanford Biggers, Jyll Bradley, Angela 
Bulloch, Catharine Czudej, Yuichi 
Hirako, Suhasini Kejriwal, Tony 
Matelli, Louise Nevelson, Temitayo 
Ogunbiyi, Zak Ové, Li Li Ren, Hans 
Rosenström, Tomas Saraceno, Yinka 
Shonibare, Josh Smith, Amy 
Stephens, Holly Stevenson ve Hank 
Willis Thomas’ın eserlerini ağırlaya-
cak.

 2017’de beri Artlyst Power 100 lis-
tesinde sanat dünyasının en önemli 
100 kişisi arasında yer alan, birçok kez 
Avrupa’nın en etkili küratörleri arasın-
da gösterilen Fatoş Üstek ile hem Frieze 
Sculpture’ı hem de küratöryel pratiği-
ni konuştuk.  

Kapsamlı ve dikkat çeken bir 
seçkiyle karşımıza çıkacak 
olan bu yılki Frieze’i siz nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Heyecan verici. 20 yıl oldukça büyük bir 
başarı ve Frieze London’ın Londra sa-
nat camiasının gelişmesinde çok büyük 
bir rolü var.

20 yıllık geçmişiyle düşündüğünüzde 
Frieze’i nasıl tanımlıyor, 
çağdaş sanat sahnesindeki 
yerini nasıl görüyorsunuz?
2000’li yılların başı Londra için ol-
dukça önemli bir dönüm nokta-
sı. Avrupa’da çağdaş sanatın göste-
rim alanları yaygınlaşmışken İngiltere 
hâlâ modernist ve empresyonist sa-
nat eserlerine ağırlık veriyordu. Benim 
de 2015 yılında ikinci edisyonunun kü-
ratörlüğünü yaptığım “fig-1 50 exhibi-
tions in 50 weeks”, 2000 Mark Francis 
öncülüğünde pop-up sergi kavra-
mına ön ayak olmakla beraber, çağ-
daş sanatçıların -Richard Hamilton, 
Mona Hatoum, Jeremy Deller, Hussein 
Chalayan, Damian Hirst gibi- işlerini 
sergileyebilecekleri bir platform yarat-
tı. Bu 50 sergili projenin akabinde Tate 
Modern’in ve Frieze London’un kurul-
ması Londra sanat ortamını tamamen 
değiştirdi ve çağdaş sanatçıların görü-
nürlüğünün artmasında, üretimlerinin 
sürekliliğinin desteklenmesinde önem-
li rol oynadı.

Frieze Sculpture da yine öne çıkan 
özel projelerden biri. Kamusal 
alanayayılan bu özel sergiyi siz 
nasıl yorumlayacaksınız? Nasıl yola 
çıktınız, temasını nasıl belirlediniz?
11. edisyonu için yeni bir vizyon üret-
mem istendi, ki bu beni oldukça heye-
canlandırdı. Bu yıl heykel kavramına 
genişletilmiş bir açıdan yaklaşıyor, sa-
dece anıtsal değil farklı boyutlarda üre-
tilmiş hatta boyutu sorgulayan eserleri 
bir araya getiriyorum. Bu yılki sergi-
nin bir konuşma dizisinden ve perfor-
manslardan oluşan kamusal programı 
da var. Eserlerin seçiminde sanatçıların 
heykel ile kurduğu eleştirel ilişkiyi göz 
önünde bulundurdum ve farklı yakla-
şımları bir araya getirmeye çalıştım. Bu 
yıl farklı malzemelerin kullanımının 
yanı sıra katılan sanatçıların farklı alt-
yapılardan ve görünürlüklerden gelme-
sini istedim. 20’li yaşlarında genç bir 
sanatçı yanı sıra 30 yılı aşkın süredir 
çalışan ve az görünürlüğü olan sanatçı-
ları davet ettim. 

Sanatçı seçiminde nasıl yol 
aldınız? Neyi öncelediniz?
Benim için, yeni bir sanatçı listesi oluş-
turmak önemliydi. Sadece uluslara-
rası alanda çok tanınan sanatçıların 
yanı sıra genç ve daha az tanınan fakat 
alanlarında oldukça başarılı sanatçıla-
rı da sergiye dahil ettim. Sanatçıların, 
günümüzde heykel kavramına yakla-
şımlarından, yeri geldiğinde sorgula-
dıklarından çıkarımlarını bir araya ge-
tirdim. Sergide yeni üretilmiş yedi iş 
var ve bunların bazıları Regent’s Park’a 
özel üretildi. Ayrıca kadın ve erkek sa-
natçıların oranlarının birbirine yakın 
olmasını niyet ettim. 

Türkiye’den de Gülsün 
Karamustafa ve Ayşe Erkmen’e 
yer veriyorsunuz; bu iki sanatçıyı 
dahil etmenizin nedenleri neydi?
Gülsün Karamustafa ve Ayşe Erkmen, 
çağdaş sanatın Türkiye’deki en öncü ve 
en etkili iki ismi. Bu iki sanatçının be-
nim ilk kez yaptığım Frieze Sculpture 

sergisinde yer alıyor olması bana ol-
dukça büyük bir onur veriyor. 

Kamusal alana yayılan bir 
sergi için çalışırken öncelikle 
nelere dikkat edersiniz? Galeri, 
müze vb mekanlardaki sergileri 
çalışırkenki pratiğiniz ile kamusal 
alanda hareket ederken farklı 
yöntemler var mıdır sizin için? 
Tabii ki, her sergi birbirinden farklıdır 
ve her sergiyi farklı kurarım. Kontekst 
benim için oldukça önemli. Kamusal 
alanın getirdikleri ile bir müzenin ge-
tirdikleri ya da müze olmayan bir ku-
rumun bağlamı birbirinden çok farklı. 
Onları öngörmeden iyi bir sergi yapa-
bilmeniz mümkün değil bence. 

İzleyicinin kamusal alanda sanatla 
karşılaşması noktasında sizin 
önceliğiniz nelerdir? 
Projenin üretileceği kontekstin yanı 
sıra projenin boyutu ve potansiyeli 
benim için çok büyük rol oynar. 
Öncelikle o mekânı çalışırım: 
Tarihçesini, mekânın yıllarca 
biriktirmiş olduğu deneyimlenme 
biçimini. Bunun sonrasında projenin 
ne kadar hırslı ve hangi boyutta olması 
gerektiğini, oraya getirildiğinde ne gibi 
değişikliklere gebe olacağını önceden 
hesaplamaya çalışırım. Kamusal 
alanda beklenmedik karşılamalar 
yaratırken, eserlerin daha kırılgan bir 
alana girdiğini unutmamak gerek. 

Bu sergi izleyiciye nasıl bir 
deneyim yaşatsın istiyorsunuz?
Alışılmışın dışında bir Frieze Sculpture 
edisyonu olacak, izleyicilerin zaman 
ayırıp eserleri keşfetmelerini ve her 
eser üzerine düşünürken, yapıtların 
birlikteliklerini de göz önünde bulun-
durmalarını istiyorum. Bir sergiyi gezer 
gibi gezmeleri ve o hassasiyetle yaklaş-
maları benim için önemli. 

Özellikle Türkiye’de 
heykelle kamusal alanda çok 
karşılaşamıyoruz. Heykelin kamusal 
alanla ne yazık ki bu talihsiz 
ilişkisine dair neler söyleyebilirsiniz?
Kamusal alanda proje üretmek hem ol-
dukça büyük bütçe isteyen hem de bü-
rokrasisi olan bir süreç. Bu süreç bazen 
iki, üç yılı bulabiliyor. Sürekli deği-
şikliklerin olduğu bir ülkede istikrar-
lı bir kamusal alan stratejisi üretmek ve 
bunu işleme sokmak kolay olmasa ge-
rek. 

Küratöryel pratiğinizi 
nasıl tanımlarsınız?
Kavramsal odaklı çalışıyorum. 
Sanatçılarla yakın çalışıp onların yeni 
iş üretmesine destek olmak benim en 
fazla haz aldığım nokta. Şimdiye kadar 
çalıştığım birçok sanatçı benimle yap-
tıkları projelerde en büyük riskleri alıp 
en gözü pek işleri üretti diyebilirim. 

Bir küratör olarak çalışma 
metodunuz, öncelikleriniz nelerdir? 
Ağırlıkla hangi kavramlar etrafında 
hareket etmeyi tercih ediyorsunuz?
Bazen bana gelen proje fikirlerine ya-
nıt veriyorum, bazen de kendim proje 
fikirleri üretiyorum. Bazen sanatçılarla 
olan diyalogumdan bazı projeler beliri-
yor bazen de davetli olduğum kurumla 
iletişim halinde projeler geliştiriyorum. 

Benim için öncelikli olan iyi bir ça-
lışma ortamı, güven ve heyecan duya-
cağım çalışma arkadaşları. Bana gel ne 

istersen yap dediklerinde en iyi pro-
jelerimi ortaya koyuyorum diyebili-
riz. “Carte Blance” benim için küratör-
yel pratiğimi en etkili aktifleştirdiğim 
olanaktı. 

Bağımsız bir küratör olmanın 
zorlukları ve kolaylıkları 
nelerdir? Size neler katıyor ya da 
götürüyor? Bir küratörün bağımsız 
olabilmesi ne kadar önemlidir?
Şimdilerde yeni bir kavram var ‘inter-
dependent curator’. Bu kavram hem 
kurumlarla çalışan hem de kurumların 
dışında projeler yapan küratörler için 
kullanılıyor. Ben de kendimi böyle ta-
nımlıyorum sanırım. Kurumlar oldukça 
ilgilendiğim ve sorgulamaktan da geri 
kalmadığım oluşumlar. 

Siz kariyerinizi ağırlıkla yurt dışında 
sürdürüyorsunuz. Bu tercihinizin 
nedenini öğrenebilir miyiz? 
Benim için söylem ve düşünce alanın-
da özgürlük çok önemli. Bunun için 
Türkiye dışında daha fazla olanak ol-
duğunu düşünüyorum. 

Neden Türkiye’de daha fazla 
küratöryel çalışma yapmıyorsunuz?
Proje gelince yapıyorum. Örneğin ge-
çen yıl Akbank Sanat’in 40. Günümüz 
Sanatçıları sergisinin jüriliğini ve kü-
ratörlüğünü yaptım. Bu yıl Kahve 
Dünyası’nın desteklediği Yan Köşe 
projesinin seçici kurul başkanlığını 
üstlendim. Tabii ki Türkiye’deki bütçe-
ler ve verilen harcırahlar yurt dışında 
yaşayan biri için oldukça cüzi. Bunun 
da önemli bir etkisi vardır diye düşü-
nüyorum. 

Türkiye çağdaş sanat sahnesine 
baktığınızda nasıl bir tabloyla 
karşılaşıyorsunuz?
Tablo karışık. Türkiye oldukça zor bir 
dönemden geçti ve hep geçiyor sanki. 

Sanatın ana kaynağı ifade 
özgürlüğü; Türkiye’de giderek ifade 
özgürlüğünün daralması konusunda 
neler düşünüyorsunuz? Dışarıdan 
bakan bir küratör olarak bu daralma 
sizce sanatçıları, bölgedeki sanat 
üretimini nasıl etkileyecek? 
Son dönemde oldukça büyük bir göç 
var, birçok sanatçı bir şekilde yurt dı-
şına taşınıyor. Üniversite dönemim-
de birlikte okuduğum sadece birkaç kişi 
halen Türkiye’de yaşıyor. Bu durum 
belki de en büyük yanıt. 

İklim krizi, pandemi, Rusya-Ukrayna 
savaşı başta olmak üzere savaşlar, 
göç, ülkelerin giderek faşist eğilimler 
sergilemesi ve son olarak yapay zeka 
beraberinde getirdiği tehdit... Siz 
tüm bunların hem sanat dünyasını 
hem de üretimleri nasıl etkilediğini, 
etkileyeceğini düşünüyorsunuz?
21. yüzyıl, önceki yüzyıllara benzese 
de tamamen farklı bir çağda yaşıyoruz. 
İnternetle birlikte gelen globalleşme, 
sadece krizlerin etkisini sismik nokta-
lara çekmekle kalmadı aynı zamanda 
boyut karmaşası da yaşıyoruz. Bu soru-
lar ve sanat kurumlarının geleceği üze-
rine bir kitap yazdım, önümüzdeki yıl 
ocak ayında yayımlanıyor. O kitapta ra-
dikal sistemik değişimin gerekliliğin-
den bahsediyorum. Teknoloji ile birlik-
te içinde yaşadığımız toplum ve sanat 
da değişip dönüşüyor; bir kırılma nok-
tasının eşiğindeyiz ve umarım iyiye 
doğru evirileceğiz. Değişmek için bü-
yük çabalar göstermemiz gerekecek 
ama buna değeceğini düşünüyorum.

İçinde bulunduğumuz koşullarda 
radarınıza aldığınız ufuk açan 
kişi ve kurumlar var mı?
Tabii ki, bu kurum ve kişilerle kita-
bımda kısa söyleşiler yaptım ve onların 
başlattıkları vizyon değişimini paylaş-
tım. Tokyo’da Mori Müzesi’nden, Sao 
Paulo’da Pinakoteka’ya kadar uzun bir 
listem var. 

Çok sevdiğiniz, anlam 
yüklediğiniz bir eser, kitap, 
film, müzik vb var mıdır?
Eserler, kitaplar, filmler ve müzik en 
çok ilham aldığım kaynaklar. Anlam 
dediğimiz şey zamanla değişim dönü-
şen, evirilen bir ağırlık. Sabitlemek çok 
zor. 

Frieze Sculpture Fatoş Üstek’e emanet

Dünyanın önde gelen 
fuarlarından biri olan ve bu 
yıl 20. yaşını kutlayan Frieze 
London’ın ilgiyle takip edilen 
kamusal programı Frieze 
Sculpture’ın küratörlüğünü 
Fatoş Üstek üstleniyor. 

YASEMIN BAY
ysmn.bay@gmail.com

Ayşe Erkmen, Moss Column, 2023, Stone, moss and copper, H: 500 cm, Ø 60 cm. 
Sanatçı ve Dirimart’ın izniyle

Holly Stevenson, Ducks in a Row, 2023. Sanatçı, Pi Artworks ve Sid Motion Gallery izniyle

Gülsün Karamustafa,  Monument for the 21st Century, 2016, marine varnish coated MDF boards with 
digital print, 285 x 120 x 120 cm. Sanatçı ve BüroSarıgedik izniyle

Nuri Kuzucan’ın kaos/düzen, 
ışık/gölge, boşluk/doluluk, 
yüzey/derinlik, iç/dış gibi 
ikilikler etrafında kurgulanan 
yapıtlarından oluşan Pasaj 
adlı sergisinde mekân 
başrolde. Küratörlüğünü 
Nilüfer Şaşmazer’in 
üstlendiği sergi Arter’de 
31 Aralık tarihine kadar 
ziyaret edilebiliyor. Duygu 
Doğan’ın mimari tasarımını 
yaptığı Pasaj’ı Kuzucan ve 
Şaşmazer’den dinledik.

ŞILAN ÇETE
silan@artdogistanbul.com

Teknik lise ve Akademi’yle başlayan 
yolculuğunuzun ilk gününden 
bugüne sanat üretmek sizin için 
ne anlam ifade etti, ediyor?
Nuri Kuzucan: Aslında çıkış noktam 
sanat üretme niyetiyle ilgili değil, uğ-
raştığım şeyin bu alanın içinde olma-
sıyla ilgili. Yaptığım şey zaten belli ka-
lıplar içinde sanat olarak adlandırılıyor. 
İnsan bazen bunun dışına da çıkabilir, 
içinde de kalabilir. Ben mümkün oldu-
ğunca onun içinde kalmaya gayret edi-
yorum.

Pasaj’ı yaratım süreciniz 
nasıl şekillendi? 
N.K.: O da kendiliğinden oldu. Diğer 
sergilerin aksine bu sefer önce mekân 
belli oldu. Mekân belli olduğunda, ora-
nın pasaj hissi vermesiyle ilgili olarak 
Emre Baykal ve Nilüfer’le konuştuk ve 
gelen bu ilk fikri kabul edip oradan de-
vam ettik. Sonrasında üçümüzde de bu-
nun değişmesi yönünde bir niyet oluş-
madı. Yani aslında sanki ismi belliydi 
serginin. 

Sergideki resimlerin yüzde 70’i 
yeni. Diğerleri ise bunlara eklenen, 
daha eski tarihli resimler. Mekânın is-
mini çağırması gibi, bu yeni yapı-
lan resimler de eski resimleri çağırdı. 
Örneğin diptik sergilenen birkaç re-
sim arasından girişte soldaki resim, 
2020’ye ait ama onun yanındaki 2023 
yılında yapıldı. Bu özellikle kullandığım 
bir yöntem değil ama yaptığım bir res-
min yıllar sonra yanına başka bir resmi 
çağırması gibi bir pratik zamanla oluş-
tu. O yüzden bu sadece benim inisiya-
tif aldığım ve ürettiğim, karar verdi-
ğim bir süreç değildi diyebilirim. Hem 
Nilüfer’le, Emre’yle ve buradaki pro-
düksiyon ekibiyle diyaloglar hem de re-
simlerin kendi dinamiği, atölye için-
deki üretim pratiğim ve orada gelişen 
spontanlıklar görülebiliyor sergide. Bu 
bazen malzemeyle ilgili de olabiliyor: 
Bir malzemenin başka bir malzemeyi 
çağırması ve buna izin vermek şeklinde 
gelişiyor. Dolayısıyla bu sergi aslında, 
kolektif bir algı açıklığı içinde, hem bu 
işin içindeki insanların hem de bu işle 
muhatap olan malzemelerin benimle 
birlikte çalışmasının sonucunda ortaya 
çıktı diyebiliriz.

Serginin ismi neden Pasaj? 
N.K.: İsim benim için önce mekân-
sal, fiziksel bir yapı olarak belirdi. Ama 
sonra Nilüfer’le konuşurken onun me-
tinsel de olabileceğine; pasaj kelimesi-
nin çağrıştırdığı pek çok şey olduğuna 
karar verdik. Ben kendi adıma, resim-
deki teknik meselelerde de pasaj kav-
ramını görüyoruz diye düşünüyorum. 
Renk pasajları, doku pasajları, ton pa-
sajları, iki resim arasındaki geçişler… 
Tüm bunları düşünürsek bu ismin tek-
nik boyutunu görüyoruz. Ama bu isim, 
bir mekândan başka bir mekâna geçişle 
ve o iki mekân arasında oluşan mekâ-
nın hızla tükettiğimiz bir yer olmasına 
rağmen aslında pek çok şeyi oluşturan, 

işi kurduran önemli bir yer olmasıy-
la da ilgili. Atölye sürecinin sergi süre-
cine geçişi, oradaki üretim deneyiminin 
sergiyi üretme ya da onu kurgulama 
deneyimiyle bütünleşmesi, hatta aynı-
laşması... Ya da hiç hesapta yokken bir 
serginin başka sergileri zihinsel olarak 
çağırması gibi süreçler. Bunların hep-
si zihinsel olarak bende pasaj duygusu 
uyandırıyor. 

Pasaj’ı en iyi hangi kelimeler anlatır? 
Seçkideki eserlerin odağında ne var? 
N.K.: Hafıza galiba. Yaptığınız bir hare-
ketin, okuduğunuz bir yazının hafıza-
sını tutmak ve bu hafızayla hareket et-
meye devam etmek. Resimleri yapma 
sürecinde de bunu kullanıyorum. Yani 
tuvali de mekânsal bir alan olarak dü-
şünüp o mekandaki bir hareketi, izi, 
formu ya da rengi, diğer başka bir doku, 
form, renk ya da çizgiyle ilişkilendir-
me mantığı üzerinden çalışıyorum. 
Dolayısıyla her şey birbiriyle hep iliş-
kili olmak zorunda. Birbirini taşıyan, 
dengeleyen ya da var oluşunu sağlayan 
teknik bir yapı oluşuyor. Yaptığım şeyin 
tam zıttı bir şey yaparak orada bir den-
ge aramak yerine, uyumluluk ve bera-
ber çalışma özelliği taşıyan unsurları 
bir araya getirerek bir bütün oluşturu-
yorum.

Pasaj’daki eserler arasında 
hikayesini özel olarak bizimle 
paylaşmak istedikleriniz var mı?
N.K.: Sergi mekanının oluşmasını sağ-
layan resim, Diptik Mekân, bence ser-
ginin tüm oluşum sürecinin hikayesini 
tuttuğu için önemli. O resmin Nilüfer’le 
ve Duygu’yla serginin kurulumunu ko-
nuşurken bize sık sık referans olma-
sı kalıcı bir hikâye oluşturdu. O resim 
benim için tüm bu mitolojiyi koruyor, 
sanki tüm serginin başlangıcı, kurul-
ması, şu anki sürecin hepsinin hafızası 
gibi oldu. O yüzden onun hikayesi ben-
de sergi öncesi ve sonrasına ait bir de-
ğer taşıyor diyebilirim. 

Sergi kitabı için yaptığınız 
söyleşinizde “Kişisel sergiler beni 
biraz geriyor, sanki evde tek başına 
yemek yemek gibi…” diyorsunuz. 
Pasaj bunu değiştirebildi mi?
N.K.: Değiştirdi, hem de çok. 
Arkadaşlarımla birlikte “Açık Mekân” 
sergileri yaptık, yapıyoruz; onlarda-
ki heyecanı kişisel sergilerde çok faz-
la duymazdım Arter’deki bu sergiye ka-
dar. Çünkü “Açık Mekân” sergilerinde 
bir tarafta atölyede kendi resminizle il-
gileniyorsunuz diğer tarafta beraber 
çalışacağınız sanatçılar ve üretimleri 
var. Diğer insanlardan ayrı olduğunuz-
da dahi kendinizi zihinsel olarak ko-
lektif bir yerde olabileceğinize dair bir 
hisse kaptırabiliyorsunuz. Bu bir san-
rı ya da bir tür zihinsel illüzyon olabi-

lir ama hiç tanımadığım birilerinin de 
benim gibi düşündüğünü hissediyorum 
bazı resimleri, heykelleri ya da video-
ları, fotoğrafları gördüğümde. Tam da 
benim dikkatimi koyduğum şeye dikkat 
koymuş ama benden binlerce kilomet-
re ileride bir yerde üretiyor. Bu zihin-
sel denklik nasıl oluşuyor? Bunu merak 
ediyorum. Bunu, ulaşabildiğim ölçüde 
burada yapabiliyorum şimdi. Keşke bi-
raz daha geniş bir perspektifte, coğraf-
yada bunu yapabilseydim. O çok heye-
can veriyor bana. Kişisel sergilerde ise 
odak olduğunuz için dışarıya açık bir 
alan olmuyor pek ve odak olma hissi de 
bir çeşit güç alanı oluşturmak gibi ge-
liyor bana. Onu zenginleştirme pratiği 
ancak böyle kolektif çalışılan bir alan-
da mümkün.

Yine söyleşinizde tüm hayatınızın 
şehirde geçtiğini ifade ediyorsunuz. 
Şehir üretiminizi nasıl etkiliyor?
N.K.: Habitatım, doğam burası, şe-
hir. Ama bunu değer atfetmek için de-
ğil, olgu bu olduğu için söylüyorum. 
Yaşadığım yerin tanığıyım. Onun be-
nim üzerimde bir etkisi var, olumlu ve 
olumsuz. Benim de onunla beraber dü-
şünme pratiğim var. Bütün bunların 
modeli bu şehir, buradaki deneyimim. 
Doğada bir yerde yaşasaydım, muh-
temelen oranın etkisi altında olacak-
tım. Burayı da kendi doğam olarak gö-
rüyorum. 

Sanat pratiğiniz 20 yılda renkli, 
mekân odaklı işlerden geometrik 
formları bir araya getiren eserlere 
evrildi. Sanatsal yolculuğunuzun 
neresinde olduğunuzu düşünüyor 
ve hissediyorsunuz?
N.K.: Aslında hiç değişmedi, 20 yıl önce 
de dikkatim buradaydı. Şimdi de aynı 
yerde. Onu tarif etme biçimim değişti 
sadece. Başka bir dil, gramer ya da baş-
ka unsurlar kullanarak bunu yapıyo-
rum. Yani yine müzikle ilgiliyim ama 
enstrümanlarım değişiyor. 

Eserlerinizle karşılaşan izleyicilere 
ne hissettirmek istiyorsunuz?
N.K.: Yapabilme meselesinin izleyi-
ci için motive edici bir yönünün olma-
sı benim için önemli. Yani bir karikatür 
olarak “Bunu ben de boyarım” cümle-
sini kurdurabilmesini dahi önemli bu-
luyorum. Sanatçının becerisi dikkat çe-
kici ama aynı zamanda bloke edicidir 
izleyici için. Yani izleyici, bir eserin ya-
pımının tecrübe ve beceri istediğini al-
gılarsa, kendisini yapmak konusunda 
çok atıl hissedebilir. Eserin yapımın-
daki sadelikle hiyerarşiyi biraz kırmış, 
resmin karşısındaki kişinin özgüveni-
ni biraz daha yukarı almış oluyorsunuz. 
O zaman daha doğru bir diyalog kuru-
luyor. Sergiyi dolaşırken kulak misafi-
ri olduğum bazı şeyler var. Mesela “Her 

yer kare, kare, kare, kare, canım ne 
var bunda?” gibi. İşte o kareleri bir bi-
rim olarak kullanarak resimsel bir dün-
ya oluşturulur mu, onlar bir resim olur 
mu? Bunun tecrübesiyle ilgili bir alan-
da çalışıyorum diyebilirim. Ve başka 
biri de “Aaa bunu ben de kullanabili-
rim. Bunu yapmak çok zor değil” di-
yorsa, bu olumlu bir nokta gibi geliyor 
bana. Aslında resim dışında her şey-
de de bu böyle. Yani her zaman muha-
tabını ezmemeli, mutlaka biraz yukarı-
ya taşımalısın, ona özgüven vermelisin, 
onunla biraz daha eşitlenmelisin gibi 
bir hissim var. 

Pasaj’ın, tüm mekânı resimsel bir 
kompozisyon olarak kurgulayarak 
izleyicilerin içinde dolaşabilecekleri 
bir ‘resim-mekân’ ya da ‘mekân-
resim’ deneyimi yaşatma fikriyle yola 
çıktığını söylüyorsunuz. Bu mekâna 
özgü deneyim nasıl kurgulandı? 
Nilüfer Şaşmazer: Nuri’nin en eski-
si 2015 yılına tarihlenen ancak büyük 
çoğunluğu 2023 tarihli işlerinden olu-
şan bu sergi, Arter’in Galeri 1 mekâ-
nı düşünülerek, hem mimari anlamda 
verili unsurları hem de içinde kurma-
yı hayal ettiğimiz yapının formu hesaba 
katılarak düzenlendi. Nuri’nin bahset-
tiği gibi, 2020 tarihli Diptik Mekân adlı 
iki parçadan oluşan tuvali bizim için bir 
çıkış ve referans noktası oldu. Bu re-
simdeki iç-dış, derinlik-yüzey, ışıklı ve 
gölgeli alanlar gibi ikilikler, U, T, L şek-
linde duvarlar vs resimsel kompozisyo-
nun ana parçalarıydı ve biz de bunları 
Duygu’nun hem mekandaki deneyi-
mi hem de iç görüsü yardımıyla resim-
den mekâna taşı(r)dık. Sergideki her bir 
eserin mekân, ışık ve derinlik algımı-
zı gıdıkladığını; yapılı çevremize, etra-
fımızdaki yapısal unsurlara (sergiden 
çıktıktan sonra dahi) biraz daha dik-
katli bakmamızı sağladığını düşünü-
yorum.

Sergiyi hayata geçirme süreci 
nasıldı? Seçkiyi düzenlerken 
nelere dikkat ettiniz? 
N.Ş.: Sergi mekânının kesinleşmesi-
nin ardından, bu alanın bize açtığı ola-
naklar ve sınırlamaları dahilinde, hem 
yapıtların üretimini hem de mekanın 
kurgulanmasını içeren, birbirine bağ-
lı iki süreci birlikte yürüttük: Yapıtlarla 
ilgili süreç, Nuri’nin üretmeye devam 
ettiği eserleri değerlendirmek, bunla-
rı birbirleriyle ya da eski yapıtlarla iliş-
kilendirmek, serginin bağlamsal çer-
çevesi içinde eski ve yeni işlerden bir 
seçki yapmak gibi aşamalardan oluş-
tu. Mekanla ilgili süreç ise öncelikle 
Duygu’nun kendisine verdiğimiz bilgi-
ler ışığında alternatifler oluşturmasını, 
bunlar arasından eserleri en iyi taşıya-
bilecek formatı belirlememizi, detay-
larını çalışmayı ve en sonunda da eser-
leri, inşa edilecek bu mekânsal yapıya 
nasıl yerleştireceğimize karar verme-
yi içeriyordu. Elbette tüm bunların ya-
nında benim için sergiye eşlik eden ya-
yının hazırlanması da heyecan verici 
oldu. Sergiyle aynı başlığı taşıyan ya-
yın Nuri ile yaptığımız uzun bir söy-
leşinin yanı sıra Duygu Demir, Tarkan 
Okçuoğlu, Asuman Suner ve Hakan 
Tüzün Şengün’ün Nuri’nin eserlerin-
den yola çıkarak, üretiminin farklı yön-
lerine baktıkları birer yazısını içeriyor. 
Ayşe Bozkurt’un tasarladığı bu yayın 
Nuri’nin ikinci kitabı ve ilkinden tam 
on yıl sonrasına tarihlenmesi açısından 
bence bir hayli önem taşıyor.  

Pasaj, küratöryal pratiğinize 
nasıl bir katkıda bulundu? 
N.Ş.: Serginin temel niyeti resimsel 
kompozisyonu mekâna taşırmak, yal-
nızca retinal düzlemde değil, diğer 
duyularımızla ve mekân algımızla 
da deneyimlenebilecek bir alan 
yaratmaktı. Dolayısıyla bu sergi daha 
önce küratoryal sorumluluk üstlendi-
ğim diğer sergilerden, uzamsal yapı-
yı, uzam algımızı derinine düşünme 
zorunluluğu bakımından ayrıldı ve 
bu anlamda düşünce ve algılarımı çok 
zenginleştirdi diyebilirim.

Bir Resim-Mekân 
Deneyimi: Pasaj

Diptik Mekan, tuval üzerine akrilik boya, diptik, 195 x 185 (her biri), 195 x 370 cm. (Detay)

Ç A Ğ D A Ş  S A N A T  /  Ö Z E L  S Ö Y L E Ş İ

mailto:ysmn.bay@gmail.com


Eylül - Ekim 2023, Sayı: 18 | 3332 | Eylül - Ekim 2023, Sayı: 18

Ç A Ğ D A Ş  S A N A T  /  Ö Z E L  S Ö Y L E Ş İ

Bosco Sodi’nin eserleri 
Japonya’nın ‘wabi sabi’ 
felsefesinden etkileniyor. 
Eserlerinde her güzelliğin 
içinde bir kusur vardır bakış 
açısıyla ilerleyen sanatçı 
için hayatı güzel kılan her 
anda bir kusur var ve bizler 
bu kusurları seviyoruz. Sodi 
ile Sevil Dolmacı Istanbul’da 
22 Eylül-28 Ekim tarihleri 
arasında gerçekleşen 
Formun Sessizliği adlı 
sergisini ve işlerinin 
arkasındaki felsefeyi 
konuştuk.

HATICE UTKAN ÖZDEN

Eserleriniz belirli bir felsefi bakış 
üzerinden ilerliyor. Japonya’nın 
Wabi Sabi felsefesini eserlerinize 
nasıl yansıtıyorsunuz?
Wabi Sabi felsefesinde güzelliğin için-
deki kusuru kabullenmek üzerine bir 
bakış açısı var. Benim de eserlerim ge-
nellikle doğayla ilgili ve kullandığım or-
ganik malzemeler aslında gerçekten de 
sonucu kabul etmeyi ve sonucu kont-
rol etmemeyi öğretiyor. Her şey deği-
şir ve hiçbir şeyi kontrol edemeyebiliriz, 
eserlerimde de bu bakış açısını bula-
bilirsiniz. Eserlerim de bu kontrolsüz-
lük, zamanın akışı ve biriciklik üzerine. 
Özellikle eserlerimin tekrar edilemez 
doğası benim için önemli. Süreç içinde 
kalmak ve sonucu kontrol etmemek be-
lirleyici nokta. Sonunda ortaya çıkan şey 
tam olarak özgür bir süreç diyebilirim. 

Sonuçta bir eser üzerinde çalışırken 
ne çıkacağınız bilmiyorsunuz…
Sonuca odaklamıyorum. Sürece ve yara-
tıcılığa odaklanıyorum. Önemli olan so-
nucun tekrarlanamaz olması. Süreci ilgi 
çekici yapan da bu tekrarlanamayan du-
rum. Bir eserin büyüklüğünü kontrol 
edebilirim ama kullandığım malzeme-
ler nedeniyle nasıl bir şey çıkacağını bi-
lemeyebilirim. Ben tekrarsız çalışan bir 
sanatçıyım. Bir eserim çok iyi de olsa, 
müzede de gösterilse ve çok beğenilse 
de o eseri bir daha yaratamam. 

İstanbul’da sevil Dolmacı Galeri’deki 
serginizde nasıl eserler göreceğiz?
Burada ilk sergim olacağı için en geniş 
spektrumda eser türlerini seçtik. Hem 
yerleştirme, hem heykel, hem de resim 
görebileceksiniz. Bazı eserlerim yeni 
bazıları ise birkaç yıl öncesine dayanı-
yor. Amacım, buradaki izleyiciye eser-
lerimi anlatabilmek. Ne zaman bir gale-
ri ile ilk defa çalışsam bunu yapıyorum 
en geniş spektrumda ve izleyicinin beni 
anlaması için her disiplinden eser seçi-
yorum. 

Meksika’da doğmuş ve 
büyümüş olmak bu kültür 
işlerinizi etkiliyor mu?
Çok zengin bir kültür olduğu için evet 
etkiliyor. Meksika’nın kültürü çok can-
lıdır. Bu açıdan Türkiye’ye benziyor di-
yebilirim. Zanaat Meksika’da önem-
li, tıpkı Türkiye’de olduğu gibi. Elbette, 
zengin tarihsel yapısından da kaçamı-
yorsunuz ve bir sanatçı olarak bu kül-
türden sürekli etkileniyorum. Bunu di-
rek eserlerimde göremeyebilirsiniz ama 
bilinçsizce de olsa kültürün etkisi var.

İklim kriziyle ilgili ne 
düşünüyorsunuz? 
Sanatın en önemli yanının bu konudaki 
sorunları konuşmak ve bu konuda far-
kındalık yaratmak olduğunu düşünüyo-
rum. Çalışmalarımın doğaya ve malze-
menin organik doğasına odaklandığını, 

sanatımın doğanın önemini derinle-
mesine araştırmasını sağladığını söy-
leyebilirim. Çoğu sanatçının bu nok-
tayı kaçırdığını düşünüyorum. O kadar 
çok politik sanat var, ırkla ilgili, cinsi-
yetle ilgili sanat var ama doğaya, iklim 
değişikliğine, doğayla ilişkimize, hatta 
insanlıkla olan ilişkimize dair bilinç ya-
ratan yeterince sanat üretimi yok.

Bu durumda çalışmalarınızın temelde 
doğa ve doğayla olan ilişkimiz üzerine 
olduğunu söyleyebilir miyiz?
Evet, yaptığım işin doğayla ilişkisi 
var. İnsanlık ve doğa arasındaki ilişki-
yi araştırıyorum. Birçok kişi bana bunu 
söylüyor, eserlerime baktıklarında do-
ğanın özünün doğallığını ve organikli-
ğini hissediyorlar. Çünkü tıpkı doğa 
gibi işlerim de organik ve sponta-
ne, bu da insana kontrolsüzlük hissi 
veriyor. Çalışmalarım doğayla, ev-
renle, kendimizle daha iyi bir ilişki 
kurmamız açısından da anlamlı bir 
duruşa sahip. Ve bu durumun, için-
de bulunduğumuz dünya için çok 
önemli olduğunu düşünüyorum. 

Londra’da Blain Souther’daki 
serginizin ismi Yugen’di, hep 
farklı başlıklar seçiyorsunuz. 
İstanbul serginizin adı ne olacak?
Yugen, ifade edemediğiniz güzellik 
anlamına gelir. İstanbul sergimin 
adı Formun Sessizliği. Her zaman 
eserler hakkında çok fazla bilgi ver-
meyen başlıkları kullanmayı sevi-
yorum. İzleyicinin resimlerin ya da 
eserlerin nasıl görüneceğini tahmin 
etmesini tercih etmiyorum. Bu ne-
denle soyut başlıklar kullanıyorum.

Formun Sessizliği ne anlatıyor?
Eserlerimin sessizliğinden bahsedi-
yor. Benim eserlerim sessizdir, gü-
rültülü değildir, gösterişli değildir, 
çok sessiz ve çok sakindir. Bu yüz-
den soyut bir başlık kullanmak istedim. 
Normalde gösterişli başlıklar kullanma-
maya çalışıyorum ve bunun gibi soyut 
başlıklar kullanıyorum. Yani izleyici-
yi, sergiyi görmeden önce belirli bir şey 
düşünemeyecekleri bir durumla karşı 
karşıya bırakmak istiyorum. 

Sanata nasıl başladınız? 
Küçükken disleksi, hiperaktivite ve dik-
kat eksikliği teşhisi konuldu ve annem 
bir filozof ve sakin kalmam için bir tür 
terapi olarak beni sanat kurslarına gö-
türmeye başladı. İşte o zaman haftada 
iki kez gittiğim sanat atölyesi beni sa-
kinleştirdi. Sanat yapmak beni sakin-
leştiren, kendime bağlayan bir durum. 
Benim için sanat yapmak ilaç gibi ve 
hayatta bir zorunluluk. Bunu hayatımda 
keşfettiğim için çok şanslıyım.

İşlerinize baktığımızda siz 
minimalist olmaya, belki estetiği 
kaydileştirmeye, belki de malzeme 
kullanımında yeni bir dil açmaya 
çalıştığınızı söyleyebilir miyiz?
Evet, ben buna sanayi öncesi minima-
lizmi diyorum. Minimalizmden önce de 
durum böyleydi (her şey doğaldı) ama 
Amerikan minimalizminde her şey ma-
kineden çıkmış gibidir ve yapmadır. Ben 
bir zanaatkar olarak her şeyi elle yapı-
yorum. Bu yüzden tarzıma böyle demeyi 
seviyorum. Malzeme olarak kullandığım 
her şey doğal, Amerikan minimalizmin-
de ise tam tersine plastik. Ben ise in-
san yapımı malzemeler kullanıyorum 
yani tam tersi oluyor. Ellerimle çalışı-
yorum, eylemleri kabul ediyorum ve bir 
Amerikan minimalisti ve genel mini-
malist gibi mükemmelliği aramıyorum.

Tamamen doğal malzemelerle 
çalışıyorsunuz ve bazen işin sonunda 
ne çıkacağını bilmiyorsunuz. 
Hayalinizde bir görüntü oluyor mu?
Her şey süreç içinde gelişir. Tabii ki ese-
rin rengini ben seçebiliyorum ya da baş-
langıçta rengi düşünebiliyorum çün-
kü kullandığım pigmentleri biliyorum. 

Ama bazen, pigmenti kullanırken bile, 
daha sonra üstteki diğer pigmentler-
le veya hoşuma giden herhangi bir şeyle 
oynamaya başlıyorum ve böylece bam-
başka bir şey yaratabiliyorum. 

Ne tür malzemeler kullanıyorsunuz? 
Bunları kendiniz mi üretiyorsunuz?
Malzeme olarak doğal talaş kullan-
mayı seviyorum çünkü çok organik 
bir malzeme ve ne elde edeceğinizi 
asla bilemezsiniz; her talaş birbirin-
den farklıdır. Ne zaman marangozlar-
dan talaş almaya gitsem, bunun ne tür 
bir talaş olduğunu asla bilemiyorum. 
Çünkü bu ağaca bağlıdır, pigmentle 
yaratacağı reaksiyona veya suyla veya 
karıştırdığı diğer malzemelerle oluş-
turacağı reaksiyona bağlı olarak deği-
şir. Böyle bir eserin ortaya çıkması 5-6 
gün sürüyor, sonra kurumaya bırakıp 
kendi kendine oluşuyor. Tablodaki ilk 
çatlağı gördüğümde duruyorum. Asla 
malzemeyi ölçmüyorum ve her şeyi 
çok gelişigüzel, çok içgüdüsel, olarak 
yapıyorum. Yani sezgisel bir süreçten 
geçiyorum.

Farklı yerlerde stüdyolarınız var. 
Seyahat etmek de sezgisel bir 
sürece sizi hazırlıyor olabilir mi? 
Oaxaca’da ve ayrıca New York’ta bir 
stüdyom var. Üssüm New York’ta. 
Eserlerim hava durumuna, iklime ve 
neme bağlı olarak değişebildiği gibi so-
nuç da tamamen değişiyor. Aynı tab-
loyu Yunanistan’da, New York’ta ya da 
Meksika’da yaparsam sonuç tamamen 
farklı olur çünkü ortam farklıdır. Su 
farklıdır. Hava farklıdır. Gezdiğim yer-
lerde bir şey görmek, yeni şeyler keş-
fetmek bilinçsiz olarak eserlerime yan-
sıyor.

Her ne kadar çok sezgisel çalışsanız 
da çalışmalarınız evrensel. 
İzleyicinin eserlerinizde anlatmaya 
çalıştığınız şeyi anlamaları ya 
da hissetmeleri önemli mi?
Önemli, bu yüzden eserlerimi çok basit 
tutmaya çalışırım. Çalışmamın gün ba-
tımı ya da güzel bir ağaç kadar basit ol-

masını istiyorum. Herhangi bir konsept 
yaratmamaya çalışıyorum. Eserlerimin 
önüne asla imza atmam, imzam her za-
man arkadadır. İmzamı kimsenin gör-
mesine ve tablonun Bosco Sodi’ye ait 
olduğunu bilmesine asla izin vermem. 
Bu yüzden çizimlerimi mümkün oldu-
ğunca basit tutmaya çalışıyorum. Bir 
sanat eseri üzerinde çalışırken karmaşık 
şeylerden kaçınırım.

İstanbul’a ilk gelişiniz mi olacak? 
İstanbul serginizde bu şehrin 
etkisini görebilir miyiz?
İstanbul’u birkaç kez ziyaret ettim ve 
şehri seviyorum, çok kaotik ve çok faz-
la enerji var. Bilinçsizce gezdiğim şehir-
lerden etkileniyorum. Gördüğüm ve ha-
fızamda sakladığım bir şey olabiliyor ve 
belki bu anıyı bir resimle ifade edebili-
yorum.

Aslında siz arazi sanatı üzerine 
yoğunlaşan bir sanatçısınız. Size 
hangisi daha heyecan veriyor, galeri 
mi, doğada eser üretmek mi?
Doğada eser üretmek her zaman daha 
heyecanlı. Çevrede, ormanda, kumsal-
da, çölde olabildiğince özgür olmaya ça-
lışıyorum. Doğanın içinde olmayı tercih 
ediyorum çünkü dünyanın başkalarıy-
la, doğayla olan ilişkisine bakıyorum. Bu 
benim için çölü veya ormanı çok ilginç 
kılıyor çünkü doğayı doğanın içine ko-
yuyorsunuz. Çünkü eserlerim aynı za-
manda ışıkla, gölgelerle, zamanın akı-
şıyla ya da hava durumu ve değişimle 
ilgili.

Zamanın akışını eserlerinize 
nasıl yansıtıyorsunuz?
İşim zamanla ilgili. Zamanla her şey na-
sıl değişir sorusu benim için önemli... Bu 
aynı zamanda kusurluluğa ve kusurluyu 
sevmeye de yol açar. Ve bu yine sürece 
ve yaratıcı süreçte kalma durumuna ge-
liyor. Bütün bu kavramların zamanı, sü-
reci ve kusurları insana ilişkindir. Bir an 
için burada olduğumuzu ve daha iyi bir 
hayata sahip olduğumuzu anladığımız-
da, daha iyi yaşadığımızı, doğayla daha 
iyi ilişkiler kurduğumuzu anlarız.

Hayatı Güzel 
Kılan şey 
Kusurlardır

Bosco Sodi, İsimsiz, 2023,  tuval üzerine karışık teknik, 200 x 280 cm

Merkez Mahallesi Ayazma Caddesi Çuha Sokak No:3 Kağıthane-İstanbul

Eelco Hilgersom, Indulge / Habitat Family, Karışık Teknik, 2023
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Istanbul Tiyatro Festivali 
küratörlük düzenine 
geçtikten sonraki ikinci 
senesinde yine Işıl 
Kasapoğlu’nun sanat 
yönetmenliğinde 25 
Ekim’de başlıyor. Bu 
yıl Kasapoğlu’nun son 
senesi...   

AYLIN ALIVEREN

Festivalin ilk adımı bu sene-
ki açılışı Pina Bausch’un ar-
tık klasikleşmiş olan eseri Cafe 

Müller’le yapacağını ilan etmesi oldu. 
Geçen seneki açılışın artçı etkilerin-
den sonra festival bu kararıyla, bu 
sefer kendini  emin kollara bırakmış 
oluyor. Pina Bausch 20. Yüzyıl dans 
tiyatrosunun kurucu annesi ve bırak-
tığı miras bu alanın takipçileri ve se-
yircileri için çok değerli. 

Cafe Müller Pina Bausch’un 1978 
yılında, davet etmiş olduğu üç kore-
ografla beraber tasarladığı 4 parça-
dan oluşan bir gösterinin genel adı. 
Bugün bu eserin sadece Pina’nın ta-
sarımını yaptığı parçası hala sah-
neleniyor. Bu kısım Pina’nın 2. 
Dünya Savaşı sırasında ve sonrasın-
da, Almanya’da kendi kafe salonunda 
çalışan babasına dair çocukluk anı-
larından ilhamını alarak tasarladığı 
bir gösteri. Çok sade, sadece masa ve 
sandalyelerden oluşan bir mekanda, 
düşlerin takibinde hafızanın gerçek-
lerle yüzleştiği, seyredenler üzerinde 
nerdeyse fiziksel etki bırakacak ka-
dar yüksek tonlar yakalayan bir eser. 
Wuppertal Dans Tiyatrosu uzun za-
mandır  genellikle bu yapıtı  Pina’nın 
daha sonra tasarlamış olduğu Bahar 
Ayini  ile beraber sergiliyor. İstanbul 
festivalinde de, gelenekselleştiği 
üzere bu iki gösteriyi art arda seyret-
mek mümkün olabilseydi keşke.

Festival programında Cafe Müller 
hariç yurtdışından gelen sekiz ayrı 
prodüksiyon var. Bu seneki seçki-
de dans tiyatrosu, performans ve 
çağdaş sahnelemelerin ağırlığı art-
mış. Festivalin bir yıldızı da kuşku-
suz Wajdi Mouawad. Daha önce ken-
di yazıp, yönetip oynadığı Yalnız ile 
İstanbul Tiyatro Festivaline 2017’de  
konuk olmuş olan Lübnan asıl-
lı Kanadalı sanatçı Yangınlar oyunu-
nun sinema versiyonunun Oscar’a 
aday olmasından beri sadece tiyatro 
dünyasının değil daha geniş kitlele-
rin de takip ettiği bir isim haline gel-
di. Mouawad bir süredir Fransa’da La 
Colline Tiyatrosunun sanat yönet-
menliğini sürdürüyor. Genellikle si-
yasi içerikli, güçlü, şiirsel metinleriyle 
tanınan biri. Festivalde Mouawad’ın 
2015 yılında yazdığı Kız Kardeşler 
oyunu sahnelenecek. Bu oyun yaza-
rın DomestiK adını verdiği üçlemenin 
ikinci oyunu. Mouawad’ın kız kardeşi 
Nayla ve sahnede her iki kadına da 
hayat veren oyuncu Annick Bergeron 
bu oyuna ilham vermiş. Oyun temel-
de, çift dilli olmak ve anadilin öne-
mi üzerine. Bu temalar ekseninde 
Mouawad dönüp dolaşıp, en  derinde 
yine ‘sürgün olmak’ meselesini 
deşiyor.  Ebeveynlerimizin yaşadıkları 
zorluklar, aşağılanmalar, yaraları 
biz de taşımak zorunda mıyız? Ne 
kadar taşıyabiliriz? Onların anısını 
nasıl yüceltiriz? Roller ne zaman ve 
nasıl değişir? Kişisel veya kolektif 
bir felaket sonucu hayatlarımız nasıl 
sonsuza kadar değişir? Ve benzeri 
sorularla örülü bir oyun. 

İsrail asıllı İngiliz koreograf 
Hofesch Shechter ise  Çifte Cinayet adlı 
iki ayrı bölümden oluşan bir gösteri 
ile festivalde. Koreograf ilk bölümde 
cinayet ve arzuya dair ölümcül komik 
bir ton yakalarken ikinci bölümde 
birincinin zehirli enerjisinin aksine 
rahatlatan, sakinleştiren, gündelik 

hayatın zorlayıcılığından kaç-
mayı sağlayan bir alan yaratıyor. 
Topluluğun adeta bir kabile gibi bir-
birine bağlı ve ritmi hiç düşmeyen bir 
koreografide nefes alıp verdiği eserler 
üreten Shechter de heyecanla bekle-
nenler arasında. 

İlgi çeken iki diğer oyun ise 
Berlin’den gelen mask tiyatrosu 
Familie Flöz’ün sahneleyeceği  Düğün 
ve Anestis Azaz’ın son oyunu Baklava 
Cumhuriyeti. Düğün sözsüz bir oyun. 
Bireysel mutluluk arayışı hakkında 
trajikomik bir öykü anlatırken son za-
manların en gözde temaları olan eko-

lojik meselelere ve sınıf çatışmala-
rına uzanan temalara da el atıyor. 
Azaz’ı ise 2019’da konuk olduğu fes-
tivalde Temiz Şehir oyunu ile izlemiş-
tik. Oyun Atina’da çalışan farklı ülke-
lerden gelen temizlik işçisi kadınların 
bize sahnede bizzat kendi hikayelerini 
anlatmaları üzerine kurulu iyi bir bel-
gesel tiyatro örneği idi. Azaz bu sefer 
biri Türk diğeri Yunan bir genç çiftin, 
çağdaş Yunan toplumunun çelişkile-
riyle, ulus kimliğinin sorunsallarıy-
la ve küresel ölçekte dijital tek bir 
ulustan oluşacak olası bir geleceğin 
ütopik gerçeğiyle yüzleştiği komik te-

atral bir sözde-belgesel ile festivale 
konuk olacak. 

Yurtdışından gelen oyunlar ara-
sında daha klasik bir formda,  psi-
kolojik gerçekçi bir metin olarak 
Tenneesse Williams’ın Geçen Yaz 
Birdenbire  adlı oyunu var. Bu oyu-
nu 1885’de kurulmuş olan Gürcistan  
Sokhumi Devlet Tiyatrosu prodüksi-
yonu olarak izleyeceğiz. Oyunun yö-
netmeni Ankara’da Bilkent Sahne 
Sanatları Bölümünde de öğretim gö-
revlisi olan Jason Hale. Yazarın Sırça 
Kümes ve Arzu Tramvayı gibi oyunla-
rı son yıllarda Türkiye’de de sahne-
lendi. Williams’ın sıcak Güneyli dili, 
karakterlerinin sert duygusal açıları, 
yaşama kaygısna dair temalarla ör-
düğü fırtınalı hikayeler bugünün se-
yircisi için de her dem taze. 

Festivalin yerli ayağına baktı-
ğımızda ise iki nokta dikkat çeki-
yor. İlki festivalin artık iyice İtalyan 
Sahne’nin zorlayıcı sınırlamaların-
dan kopup farklı mekanlarda fark-
lı tasarımlara kucak açması. Bu gös-
terilerin bir kısmı mekana özgü 
(site-specific) bir kısmı ise değil. 
İkincisi ise Genç kuşağın artık tec-
rübe kazanmış kimi isimlerini fes-
tival prömiyeri yapmak üzere da-
vet etmiş olmaları. Bir zamanlar Prof. 
Dr. Dikmen Gürün yönetiminde Genç 
Dalga adı altında yeni isimlere ka-
pılarını açan ve böylelikle seyircisi-
ni tiyatroda takip etmeye değer yeni 
kuşakla tanıştıran festival belki bu 
adımları çoğaltır ve daha  yeni isim-
leri de bu kapsamda önümüzdeki yıl-
larda izlemek şansını buluruz.

Mekana özgü yerli projeler-
den bir tanesi H. Can Utku ve İlias 
Maroutsis’in yazdığı, İlyas Özçakır’ın 
tasarlayıp yönettiği Büyük Zarifi 
Apartman’ı. Oyun tarihi gerçekle-
rden yola çıkan kurmaca hikâyele-
rden oluşuyor. İstanbul Rumlarının 
geçmişinden bugüne uzanan iki kısa 
oyunun yanı sıra hem sinema hem ti-
yatronun araçlarını kullanan deneysel 
bir performans. 

Diğer bir mekana özgü iş Ferdi 
Çetin’in yazdığı, Kayhan Berkin’in 
yönettiği Annemden Kalan Gül Ağacı 
Masanın Üzerinde Çaydanlık Beyaz Bir 
İz Bıraktı  isimli bir performatif ensta-
lasyon. Tünel’in istasyon binası olan 
Metrohan bu enstalasyon için yaza-
rın çalışma odası, bir müze ev olarak 
kullanılacak. Performans bir rüya at-
mosferinin peşinden giderek anlara, 
imgelere ve küresel salgın sırasında 
kaybettiklerimiz üzerinden yas duty-
gusuna odaklanıyor. 

Seyirciye farklı bir mekanda yeni 
bir performatif deneyim vaadi su-
nan oyunlardan bir diğeri ise Çirkin. 
Hope Alkazar’da izleyeceğimiz 
oyun, Firuze Engin’in yazıp Güray 
Dinçol’un yönettiği, Anadolu’nun 
gelenek ve masallarından ilham 
alarak kurgulanan ve anlatı tiyatrosu 
ile interaktif enstalasyonu birleştiren 
gerçeküstü bir ihanet hikâyesi. Bin 
yıllardır yaşayan çirkin Şiva ve onun-
la birlikte lanetlenerek ölümsüzlük 
cezasına çarptırılan tavuk, geçmiş 
ve bugün arasında gezinecekler. Don 
Kişotvari bir anlatılar denizi tadı ve-
ren oyun prömiyerini festivalde ya-
pacak.

Anlatı tiyatosunun bir başka 
örneğini de Berfin Zenderlioğlu’nun 
yönettiği Ayamanın Yılanı oyunu 
ile deneyimleyeceğiz. Daha çok 
sinemadan tanıdığımız Ercan Kesal 
kendi yazıp oynadığı bu oyunda boz-
kırın ortasına doğmuş bir esnaf 
çocuğunun, aklı karışık bir ergenin, 
mecburi hizmette yaşlanmış bir hek-
imin gözünden bir Anadolu masalı 
anlatıyor.  Bir Zamanlar Anadolu’da 
filmin senaryosunu yazanlardan biri 
olarak, Anadolu’daki hekimlik tecrü-
besini hikayeciliğiyle birleştiren ya-
zar/oyuncunun tiyatro sahnesi ile bu 
ilk sınavı çok beklenenler arasında 

Yeni kurulmuş ama tecrübe-
li isimlerin oluşturduğu bir toplu-
luk olan Bahçe Galata da yeni oyunla-
rının prömiyerini festivalde yapıyor. 

Kuruluşlarından itibaren yaptıkları iki 
ayrı oyunla, özellikle Nora 2 prodük-
siyonu ile dikkat çeken ekip festivale 
Presnyakov kardeşlerin yazdığı Saim 
Güveloğlu’nun yönettiği  Terörizm  
adlı oyunla katılıyor. Şehir yaşamı, 
ötekileştirme, korku, toplumsal olay-
lara duyarsızlaştığı ölçüde kendi başı-
na gelenlere hassaslaşan günümüz 
insanı üzerine karanlık bir kome-
di olarak tanımlanan oyun tam da bu-
günlerimize göre. 

Festivalin yerli ayağında bir di-
ğer ilgiye değer oyun ise Flu Lysistrata  
Gelenek dışı tiyatro biçimleriyle il-
gilenen yönetmen Barış Arman BBT 
ile Aristofanes’in klasik metnini türl-
er arası bir yorumla yeniden ele 
alıyor. Bu güncel uyarlamada oyu-
ncular kadar izleyiciler de kimlik, 
cinsellik, iktidar ve statüko ile tüm 
bunların sahne üzerindeki temsili-
yetlerini sorgulayan sürece dâhil ola-
caklar.  Bu oyun festivalin Bu İşte Bir 
Kadın Var başlığı altında konumlan-
dırdığı oyunlardan biri. Kadın hikaye-
lerini ve kadın üretimini vurgulayan 
bu seçkide sadece üç oyun kendisi-
ne yer bulabilmiş. Bu oyunlardan di-
ğer ikisi ise az önce yukarıda bahse-
dilen Wajdi Mouawad’ın Kız Kardeşler  
oyunu ile yine yerli seçkide yer alan 
Nesrin Kazankaya’nın yazıp yönettiği 
Pera Tiyatro prodüksiyonu olan  Sen 
Hamlet Değilsin adlı oyunlar. Böyle 
bir başlık ve seçki fikri her ne ka-
dar heyecanlandırsa da oyun çeşitlili-
ğin bunca az oluşu hayal kırıklığı ya-
ratıyor. Umarım bu seçki önümüzdeki 
yıllarda zenginleşerek devam eder. 

Bir de yerli müzikalimiz var. 
Hamiyet’in müziklerini Peyk, met-
nini ise Deniz Madanoğlu yaz-
mış. Yönetmen koltuğunda da Erol 
Babaoğlu var. 1980 darbesi ile haya-
tı mahvolan, işçi mahallesinden bir 
kadının hayat hikayesini izleyeceğiz. 
Politik bir tema ve müzikal türünü bir 
araya getiren bu çalışma da oldukça 
heyecan verici. 

Festivalin genç izleyiciyi de unut-
mamış. İki oyun var takip edebile-
cekleri. Biri Itim Ensemble yapımı 
“Büyük Patlama” diğeri ise bir sü-
redir yaptığı yerli prodüksiyonlarla 
Türkiye’de çocuk ve gençlik tiyatrosu 
konusunda bir vaha işlevi gören Atta 
Festival yapımı Kabuk. Büyük Patlama 
Itim Ensemble’ın artistik direktörü 
Zvi Sahar’ın geliştirdiği, kuklacılık, 
nesne tiyatrosu ve canlı yayın sine-
manın yaratıcı bir bileşimi olan kuk-
la sineması olarak tanımlanabilecek 
özgün bir türle sahneleneniyor. Kabuk 
oyununda ise, 4 yaş ve üzeri için, bir 
türlü uyku tutmayan üç kız kardeşin 
bir deniz kabuğunun peşindeki mace-
ralarını izleyeceğiz. 

Festival kapanışı ise 25 Kasım’da 
geçen sene olduğu gibi, Işık 
Kasapoğlu’nun tasarladığı  İstanbul 
Mon Amour projesinin ikinci aya-
ğıyla yapacak. İstanbul’un çeşit-
li mekanlarını dolaşan bir iş bu. 
Seyirci bir gün boyunca farklı ekip-
lerle İstanbul’un imza mekanların-
da yaşayan oyunlar, performanslarla 
bir deneyim yaşıyor. Geçen sene-
ki projeden bize Güzel Son  adında  
Semaver Kumpanya yapımı bir hedi-
ye kaldı. Bu yıl projenin kaptan ge-
misinde Ahmet Sami Özbudak var. 
Gerçek hikayelerden farklı yazar-
ların yazdığı, tecrübeli oyuncuların 
sahne alacağı proje Beyoğlu’nun üç 
Fransız Lisesinin salonlarında, kori-
dorlarında seyircisiyle buluşacak. 

Festival bu yıl geçen seneye göre 
daha zengin ve kesinlikle yüzü-
nü daha çağdaş sahneye dönmüş bir 
profil sergiliyor. Mekanların çeşit-
liliği, İstanbul şehri gibi bir hazine-
nin işlevsel kullanılması umut verici 
adımlar. Gelecek sene yeni bir küra-
törle yeni bir festivalimiz olacak kuş-
kusuz ama İKSV yetkililerinin küratör 
seçiminde bu adımları ileriye götüre-
cek, genç isimleri, farklı sahne dille-
rinin peşine düşen yaratıcıları odağı-
na alacak bir ismi seçmeleri en büyük 
beklentim. Hepimize iyi festivaller. 

İstanbul Tiyatro Festivali

Bankta, Fotoğraf: Raphael Frisenvænge Solholm

Baklava Cumhuriyeti, Fotoğraf: Pinelopi Gerasimou

Café Müller

Terörizm
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ARTDOG ISTANBUL

Türkiye’den ve dünyadan günümüz 
çağdaş sanat örneklerini bir ara-
ya getiren Contemporary İstanbul 

(CI), 26-27 Eylül tarihlerindeki ön izleme-
nin ardından 28 Eylül - 1 Ekim arasında ko-
leksiyonerler ve sanatseverlerle buluşuyor. 
Haliç’teki Tersane İstanbul’da konumlanan 
fuar bu yıl, 22 farklı ülkeden 67 çağdaş sanat 
galerisini, 4 inisiyatifi ve 4 sanat kurumunu 
ağırlıyor. 18. Contemporary Istanbul, sergi 
programlarının yanı sıra sanatçı programla-
rı, konuşma etkinlikleri ve özel programlarla 
da dikkat çekiyor.

Akbank ana partnerliğindeki CI’da bu yıl 
4710 Gallery, Tiflis; Arma Gallery, Madrid; 
Aspan Gallery, Almati; BFM Art Center, 
Wuzhong City; Bogena Galerie, Saint Paul de 
Vence; Callirrhoë, Atina; FURIOSA, Meksika; 
IBI ART Gallery, Johannesburg; INLOCO 
Gallery, Dubai; IN THE GALLERY, Mayorka; 
Kalashnikovv Gallery, Johannesburg; 
Karpuchina Gallery, Prag; Lazy Mike 
Gallery, Riga; Maze Art Group, Tahran; 
Omelchenko Gallery, Moskova; Rıdvan 
Kuday Gallery, Diyarbakır; Sconci Gallery, 
Dubai; SGR Galeria, Bogota; SISTEMA 
GALLERY, Moskova; The Why Not Gallery, 
Tiflis; YvonneHohner Contemporary, 
Karlsruhe’den çağdaş sanat galerileri ilk kez 
yer alıyor. 

Fuarda  insiyatifler arasında Ankara’dan 
Ka Atölye, Antalya’dan Kıyı Projects ve 
İstanbul’dan NOKS Art Space ile KOLİ Art 
Space;  çağdaş sanat girişimleri arasında 
ise Bayburt’tan Baksı Müzesi, İstanbul’dan 
ise Borusan Contemporary, Contemporary 
İstanbul ve Taksim Sanat bulunuyor.

Öne çıkan projeler
18. edisyon,  sergi programının yanı sıra 

özel projelerle de öne çıkıyor. Fuarın bu yıl-
ki ilk yeniliği fotoğrafın bir sanat formu ola-
rak önemine odaklanan CI Photo Focus. 
CI’ın yeni bölümü, güncel fotoğrafçılık pra-
tiğinde çalışan sanatçı, galeri ve yayınları bir 
araya getiriyor. Photo London’ın Danışma 
Kurulu Üyesi olan ve Sotheby’s Fotoğraf 
Bölümü’nün eski Direktörü Simone Klein 
rehberliğinde gerçekleşecek bölümde, 20 
uluslararası sanatçının eserleri ile Borusan 
Contemporary’nin özel koleksiyonu sunulu-
yor. Fuar kapsamında ilk kez gerçekleştiri-
len CI Photo Focus’un danışma kurulu üye-
leri Ansen, Coşar Kulaksız, Kumru Eren, 

Leyla Ünsal, Sarp Kerem Yavuz ve Tony 
Ventura’dan oluşuyor.

Fuarda ayrıca Akbank Sanat standın-
da Hasan Bülent Kahraman küratörlüğünde-
ki “Şaka” adlı sergisi, Borusan Otomotiv’in 
Türkiye distribütörü olduğu BMW’nin or-
tak partnerliğinde, Art Basel’den sonra BMW 
Electric AI Canvas projesi, Arjantinli sanat-
çı Cecilia Bengolea işbirliği ile gerçekleşe-
cek LG OLED ART projesi, her yıl farklı bir 
programla dikkat çeken CIF Dialogues by 
İGA ART konuşmaları ve İstanbul çemberi-
nin dışına taşan Anadolu›nun birçok şehrin-
den çağdaş sanat girişimlerinin eserleri de 

yer alıyor.
Bu yıl üçüncü edisyonunda dış mekan, 

heykel ve enstalasyonlardan oluşan “The 
Yard” başlıklı sergi, Cenevre’deki (MAH) 
Musée d’art et d’histoire’ın Direktörü Marc 
Oliver Wahler küratörlüğünde gerçekleşi-
yor. Endüstriyel nesnelerin sanat eserleri-
ne dönüştüğü  sergi, çevreyle etkileşim için-
de dinamik bir şekilde izleyiciyle buluşuyor. 
Tosyalı Holding’in “Sürdürülebilir Sanat” ko-
leksiyonunda yer alan çelik üretim atıkla-
rından ileri dönüşüm tekniği ile yaratılan 
Varol Topaç’ın bir eseri de Contemporary 
Istanbul’un 18. edisyonunda izlenebiliyor. 

18. Contemporary İstanbul
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İstanbul merkezli sanatçı kolektifi 
HaZaVuZu’nun 18 yıllık sanat pra-
tiğinden hareketle hayata geçirdiği 

Pulla Mars Arasında izleyicisine geçmi-
şin bugünle örüldüğü yeni bir karşı-
laşma öneriyor. Sergide, Güneş Terkol, 
Güçlü Öztekin, Mert Öztekin, Emre 
Akçora ve Oğuz Erdin’in kurucu üye-
liğinde 2005 yılında hayata geçirilen 
HaZaVuZu’nun çok tanıdık ama sürekli 
güncellenen farklı disiplinlerdeki 
üretimleri bugünün dinamizmi içinde 
yeniden analiz ediliyor.

İzleyiciye her karşılaşmada 
bolca neşe, sayısız çağrışım ve baş 
döndürücü kesişim öneren Pulla Mars 
Arasında, beden, çevre, mekân, mima-
ri, kimlik ve aidiyet kavramlarının ifade 
biçimleriyle öne çıktığı buluntu görün-
tülerden video işlere ve özünü aksi-
yonun belirlediği duvar resimlerine 
uzanan bütünsel bir kolajdan besleni-
yor. Uzun yıllardır performans, ensta-
lasyon, video ve tasarım çalışmala-
rı yürüten sanatçı kolektifinin kişisel 
tarihinden yola çıkan sergi, yakın geç-
mişsimizde yer alan siyasi, ekonomik, 
sosyal ve kültürel yüzleşme anlatısına 
da odaklanıyor. Sergi aynı zamanda bir 
arada olma, bir arda üretme, inisiya-
tif kurma, beraber konuşma ve beraber 
oluşturma eylemlerinin toplumsal an-
lamları üzerine de düşündürüyor. 

İş birliği ve fikir alışverişini 
merkezine alan sanatçı kolektifi, Pulla 
Mars Arasında sergisinden yola çı-
karak sanat pratiklerindeki çeşitlili-
ği, “HaZaVuZu bir çalışma bünyesi-
dir. Amacı basit ve pratik bir çalışma 
modeliyle bir hal tasarlamaktır. Esnek 
bir kurulum içinde birlikte geçiri-
len her türden zaman, bu hal sayesin-
de bir odak noktası oluşturmayı amaç-

lar. Ses bizi bir araya getiren önemli bir 
motivasyondur. Performans, enstalas-
yon, video ve tasarım gibi farklı disip-
linlerde üretimlerimizi sürdürüyoruz,” 
sözleriyle anlatıyor.   HaZaVuZu, fark-
lı disiplinlerdeki sanatsal üretimleri-
nin yıllar içindeki döngüsünü ise şöyle 
özetliyor: “… ‘insan yalnızca oynadı-
ğı zaman insandır’ diyen Schiller gibi 
fikirlerimizin kaynağı oyunlara daya-
nır. Farklı kesimden katılımcılarla ile-
tişime geçmek, hep beraber ses çıkar-

mak, performans yapmak dada vari bir 
şekilde ilerliyor. Başlangıçtan beri ses-
lendirme performansları, yerleştir-
meler, videolar, görsel düzenlemeler, 
el yapımı objeler ve ses ekseninde di-
siplinler arası bir düzlemde ilerliyo-
ruz. Oluşturduğumuz çalışma mode-
linin içinde üretime katılan ve katılma 
potansiyeli olan herkes, birlikteliğe yön 
veren fikirler ve bunların oluşturduğu 
hal, bu noktadan geçer. 18 yıllık üreti-
mimizin bir seçkisini sunduğumuz ser-

gide mekâna özgü yerleştirmeler, vi-
deolar ve duvar resimleri yer alıyor. 
Sergiye süreç boyunca performans-
lar, etkinlikler ve atölye çalışmaları eş-
lik edecek. Yıllar içinde tekrar tekrar 
üretilen eserlerimizin bitmek bilmeyen 
döngüsü üzerine yeniden yorumladığı-
mız bir sergi kurguladık.”

15 Kasım’a kadar Meteor Balat 
Kültürevi’nde izlenebilecek sergi per-
formanslar, etkinlikler ve atölye çalış-
malarını da izleyiciyle buluşturuyor.

HaZaVuZu’nun Pulla 
Mars Arasında adlı 
sergisi Bursa’da yer alan 
Meteor Balat Kültürevi’nde 
izleyiciyle buluşuyor. 2 
Ekim’e kadar süren sergi, 
Bursa Nilüfer Belediyesi’nin 
“Ütopyanın Gerçeğe Bakan 
Yüzü” mottosuyla hayata 
geçirdiği, Yekhan Pınarlıgil’in 
hazırladığı görsel sanatlar 
programının üçüncü 
buluşması. 

ARTDOG ISTANBUL

HaZaVuZu’nun 18 yıllık serüveni

HaZaVuZu, Sonsuz dollarlar ceketi, kumaş ceket üzerine kağıt baskı, karışık malzeme. 2015
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Köklü ve zengin bir kültürel 
mirasa sahip olan Gaziantep 
yeni bir festivale ev sahipliği 
yapıyor. Gaziantep Genç Iş 
Insanları Derneği (GAGIAD) 
tarafından bu yıl ilki düzenlenen 
GAGIAD Kültür Sanat Festivali, 
kenti klasik müzik ve çağdaş 
sanatın en önemli isimleriyle 
buluşturuyor.

SEMRA DURSUN
silan@artdogistanbul.com

Gaziantep Genç İş İnsanları Derneği 
(GAGİAD) tarafından bu yıl 2-8 Ekim 
tarihleri arasında ilki düzenlenen 

GAGİAD Kültür Sanat Festivali, klasik mü-
zik konserleri, sergiler ve söyleşileri içe-
ren programıyla kültür sanatın iyileştirici ve 
birleştirici gücünü Gaziantep’e taşıyor. 

Festival kapsamında şef Eray İnal’ın yö-
netimindeki festival orkestrası Çukurova 
Symphonic Project, Hakan Aysev’in solist-
liğinde konser verirken, Anadolu Nefesli 
Beşlisi kentin farklı noktalarında dinleyici-
lere klasik müzikle sürpriz karşılaşmalar ya-
şatıyor. Program, klasik Batı müziği ile kla-
sik Türk müziğini bir araya getiren “Itrî ve 
Bach” konseriyle devam ediyor. Tüm bun-
ların yanı sıra Pürsefa Hanı’nda 28 Ekim’e 
kadar izlenen iki sergiden ilki olan “pür-
hayâl”, Murat Akagündüz, Hüseyin Aksoy, 
Çiğdem Aky, Erol Akyavaş, Elvan Alpay, 
Hakkı Anlı, Nejad Melih Devrim, Osman 
Dinç, Tayfun Erdoğmuş, Hakan Gürsoytrak, 
Nuri İyem, Hacer Kıroğlu, Komet, Murat 
Morova, Seçkin Pirim, Damla Sari, Aras 
Seddigh, Kemal Seyhan, Gürsel Soyel, 
Canan Tolon, Selim Turan, Mehmet Ali 
Uysal ve Merve Zeybek’in yapıtları eşliğin-
de Türkiye çağdaş sanatına dair zengin bir 
seçki sunuyor. Aynı mekandaki ikinci sergi 
“...fakat kalbim seninledir” ise Ahu Akgün, 
Rahmi Aksungur, Levent Aygül, Bengisu 
Bayrak, Eda Emirdağ, Neş’e Erdok, Seda 
Gazioğlu, Göksu Gül, Hakan Gürsoytrak, 
Çağıl Harmandar, Alp İşmen, Osman Nuri 
İyem, Fatih Kahya, Yonca Karakaş, Hamza 
Kırbaş, Temür Köran, Ardan Özmenoğlu, Ali 
Şentürk, Ozan Türkkan, Erdem Varol ve Ufuk 
Yılmaz’ın eserlerini bir araya getiriyor.  

Her yıl daha da büyüyerek yoluna de-
vam etmeyi amaçlayan festivali GAGİAD 
Yönetim Kurulu Başkanı Cihan Koçer ile ko-
nuştuk.

GAGİAD Kültür Sanat Festivali 
fikri nasıl ortaya çıktı? 
Gaziantep, sadece ekonomisi ve gastrono-

misi ile değil, aynı zamanda kültürel zen-
ginliğiyle de öne çıkan bir şehir.  Bugüne 
kadar bu zenginliğimizi anlatmakta zorlan-
dığımızı, kültür sanat anlamında arzu etti-
ğimiz noktada olmadığımızı düşünüyoruz. 
‘Medeniyet şehri’  Gaziantep’in kültür sanat 
yaşamına katkı sunacak, sanat camiasının 
ilgisini kentimize çekecek sürdürülebilir bir 
festival yapma fikrimizin böyle bir arka pla-
nı var.  Gaziantep’in genç iş insanları ola-
rak ekonomisi ve gastronomik zenginliğiy-
le bilinen kentimize ‘sanat şehri’ unvanını 
da kazandırmak istiyoruz. GAGİAD Kültür 
Sanat Festivali bu yolda atılmış önemli bir 
adım. Bu adımı ileriye taşımak, festivalimi-
zi her yıl daha da büyüterek devam ettirmek 
istiyoruz.

Festival, kapsamlı bir program sunuyor. 
Hedefiniz böyle bir festival miydi? 
Evet, festivalimizin amaçlarından biri, çağ-
daş sanatı ve klasik müziği Gaziantep hal-
kıyla buluşturmak. Kapsamlı bir program 
ortaya koyarak bu amaç doğrultusunda güç-
lü bir adım attığımıza inanıyoruz. Türkiye 
çağdaş sanatının farklı kuşaklarından sa-
natçıların eserlerinin bir araya geldiği, şeh-
rin her köşesinden klasik müzik tınıları-
nın yükseldiği bir festival planladık. Çağdaş 

sanat sergileri, klasik müzik konserleri ve 
söyleşilerle Gazianteplilere ve sanat cami-
asına unutulmaz bir kültür sanat deneyimi 
yaşatmak istiyoruz. 

Festivalin Gaziantep’in kültür 
yaşamına katkıları ne olacak?
Festivalin Gaziantep’in kültür yaşamına her 
anlamda önemli katkıları olacağını düşü-
nüyoruz. İlk olarak, şehrimizin kültür sa-
nat alanındaki potansiyelini geniş bir kit-
leye gösterme fırsatı yakalayacağız. Bunun 
yanında, Gaziantep’in sadece bir ticaret ve 
sanayi şehri olmadığını, aynı zamanda zen-
gin bir kültürel mirasa sahip olduğunu her-
kese göstermiş olacağız. Festival, şehirde-
ki sanatçılar ve genç yetenekler için de bir 
platform görevi görecek. Genç sanatçıların 
gelişimine katkı sunacak, sanat camiasının 
önemli isimlerini her yıl kentimize çekecek 
bir festival hayata geçiriyoruz. Sanatın bir-
leştiren, iyileştiren gücüyle şehrimizde bir 
kültür sanat vahası oluşturmak istiyoruz. 

Tüm bu etkinlikleri gerçekleştirebilmek 
için dernek olarak nasıl bir 
örgütlenmeye gittiniz? 
İlk olarak, festival için bir organizas-
yon komitesi oluşturduk ve görev dağılımı 

yaptık. Ardından, etkinliklerin planlama-
sı, mekanların seçimi ve sanatçıların davet 
edilmesi gibi detaylı hazırlıklara başladık. 
Sponsorluk anlaşmaları ve yerel iş birlikleri 
de bu sürecin önemli bir parçasını oluştur-
du. Ayrıca, festivalin tanıtımı için kapsamlı 
bir iletişim faaliyeti yürütüyoruz. 

Yerel yönetimden destek aldınız mı?
Evet elbette yerel yönetimlerden destek al-
dık. Burada hep birlikte güç birliği oluştu-
ruyoruz. GAGİAD öncülüğünde kente katkı 
sağlayacak, hepimizin tek yürek olduğu bir 
organizasyonu hayata geçiriyoruz.. 

Festivale ek olarak bundan sonra 
gerçekleştirmeyi düşündüğünüz 
başka çalışmalarınız var mı?
Festival sonrasında da Gaziantep’in kül-
türel yaşamına katkı sağlayacak başka ça-
lışmalar yapacağız. Büyük bir yolculu-
ğun ilk adımlarını attığımızı düşünüyoruz. 
Gelişerek, çeşitlenerek yolumuza devam 
edeceğiz. GAGİAD olarak önümüze kültür 
sanat alanında sürdürülebilir projeler ge-
liştirme hedefi koyduk. Bu hedefe kararlı-
lıkla yürüyerek, Gaziantep’i daha fazla sa-
nat etkinliğiyle buluşturmak istiyoruz. 

“Kentin ruhu sergilerin içeriğini oluşturdu”
GAGİAD’ın sanat danışmanı Yasemin Bay, 
genel sanat yönetmenliğini üstlendiği festi-
valde yer alan sergileri ve nasıl yol aldıkları-
nı anlattı.

Festival programı hakkında 
biraz bilgi verir misiniz? 
GAGİAD, 6 Şubat depremlerinden önce 
Gaziantep’te şehri kucaklayan bir kültür sa-
nat festivalini gerçekleştirmek üzere yola 
çıkmış. Lakin depremlerin ardından bir 
müddet çalışmalarına ara vermiş. Fakat sa-
natın iyileştirici gücünün de farkında ola-
rak, her şeye ve her zorluğa rağmen festivali 
Gaziantep’e hediye etmek için çalışmaları-
na tekrar başlamış. Tam da bu süreçte bi-
zim yollarımız keşişti. GAGİAD’ın üyeleri-
nin rehberliğinde kenti keşfetmeye çalıştım; 
şehrin tarihi mekanlarını, hanlarını, sokak-
larını, eski evlerini ve kültür merkezlerini 
gezdim, kentteki paydaşlarımızla fikir alış-

verişinde bulundum. Tüm bunlar aslında na-
sıl bir çerçeve çizmemiz gerektiği konusun-
da ipuçları sundu bana. Ve bu doğrultuda 
festivalin ilk yılında çağdaş sanatı merkezine 
alan ve klasik müzikle güçlenen bir program 
sunmak istedik. Bu yıl için birkaç farklı nok-
tada topladığımız klasik müzik konserleri-
mizin yanı sıra Pürsefa Hanı’na konumlanan 
iki sergiyi hayata geçirdik. 

Sergi seçkisini nasıl kurguladınız?  
Aslında kentin ruhu sergilerin içeriğini oluş-
turdu. Buraya geldiğimde Gazianteplilerin 
kentlerini kültür sanat ile daha da gelişti-
rebileceklerinin farkında olduklarını gör-
düm. Çok heyecanlı, istekli ve açıktılar. 
Ayrıca kentlerine duydukları aşk, onu daha 
da ileriye taşımak için herkesin elinden ge-
leni yapıyor oluşu çok etkileyiciydi. Pürsefa 
Hanı’ndaki ilk sergi olan “pür-hayâl”, ge-
niş bir çerçeveden Türkiye çağdaş sanatına 

baksın ve onu, geçmişten bugüne derinlik-
li sanatçılarıyla Gaziantep’e taşısın istedim. 
Mekanın huzur veren ve sakin yapısı işle-
rin içeriğini şekillendirdi; son derece anıtsal 
ve de güçlü olmalarına rağmen sessiz ve de-
rinden konuşan eserleri bir araya getirmek 
istedim. Adını ‘pür’ kelimesinin farklı an-
lamlarından alan “pür-hayâl” sergisi; ‘dolu,  
çok’ anlamına gelen ‘pür’ ön ekiyle ‘hayâl’i 
çoğaltan bir mânâ da taşıyor. Sergi, Türkiye 
modern resminin ustalarından günümüzün 
dikkat çeken sanatçılarına değin zengin bir 
seçki sunuyor. 
Hanın birinci katındaki diğer sergi “...fa-
kat kalbim seninledir” ise tam da biraz önce 
bahsettiğim gibi Gazianteplilerin kentlerine 
duydukları aşktan besleniyor. Sergi, o aşka 
bir övgü niteliği taşırken, inanç, adanmışlık, 
birlik ve beraberlik temaları etrafında ken-
dine özgü bir dil kuruyor; bir arada olma ve 
paylaşma hissini merkezine alıyor.

Gaziantep’te bu türden kapsamlı bir 
etkinliği gerçekleştirmek zorladı 
mı sizi? Şehrin bu tür etkinlikleri 
gerçekleştirmek için alt yapısı uygun mu?
Aslında hiç zorluk yaşamadım çünkü tüm 
GAGİAD ve kentte bize destek veren herke-
sin inancı, ilgisi bu festivalin gerçekleştiril-
mesini çok kolaylaştırdı. Şehir kültür sanatla 
iç içe; adım başı müzeyle karşılaşıyorsu-
nuz. Pek çok kültür merkezi ve sergi salo-
nuna sahip. Konser salonlarının teknik ka-
pasiteleri ve olanakları son derece gelişmiş; 
İstanbul’la yarışır düzeydeler. Bu olanakla-
rın yanı sıra zaten şehrin insanının isteği ve 
kültür sanata duyduğu ilgi her şeyi çok daha 
olanaklı kılıyor. Keza GAGİAD’ın bu festivali 
gerçekleştirme konusundaki inancı ve azmi 
de festivalin sürdürülebilir olacağını, her yıl 
daha da güçlenerek yoluna devam edeceği-
ni gösteriyor.

Gaziantep’e Hediye 
GAGİAD Kültür Sanat Festivali

Aras Seddigh, Feragat3, Tuval üzerine füzen, mürekkepli kalem, 
karakalem, akrilik, 268x200cm, 2022

Ahu Akgün, İsimsiz, Tuval üzerine 
yağlıboya, 35x50 cm, 202

Sanatçı Nazlı Gürlek Hodder, biz-
leri ‘büyük yaşam ağı’ dediğimiz 
sistemin içindeki yerimizi ha-

tırlamaya ve bedenin içinde saklı bu-
lunan şifaya ulaşmaya davet ediyor. 
Hodder’in metod çalışması serisinin 
ilki olan BİR Beden Ritüeli, kadim bir 
Anadolu medeniyetinin rehberliğin-
de özgürlük, direnç ve güçlenme pra-
tiği sunuyor. Çalışma, 9000 yıl önce 
Anadolu’da (Çatalhöyük’te) şamanik 
ritüeller sırasında yapılmış bir res-
min barındırdığı şifa gücünden ilham 
alıyor ve kendisini dişil enerji pren-
sibine yakın hisseden her cinsiyet-
ten bireyi kapsıyor. Eylül-kasım ay-
larında, doğada, İstanbul’daki farklı 
lokasyonlarda gerçekleşecek olan 
metod çalışması Performistanbul 
yürütücülüğünde gerçekleşiyor.

Çalışma katılımcıları, doğada be-
denin hareketi ve resmetme eylemi-
ni kullanarak, kendilerine verilecek 
bir dizi objenin de yardımıyla, ke-
şif ve uyumlanma yolculuğuna çıkarı-
yor. Metodun yaratıcısı ve kolaylaştı-
rıcısı olarak Nazlı Gürlek Hodder, her 
bedenin sahip olduğu kadim şifa gü-
cünü keşif yolculuğunda rehberlik su-
nuyor. Kendisine bu dönüştürücü ve 
şifalandırıcı ritüel hakkında merak 
ettiklerimizi sorduk. 

Bu metod çalışmasıyla 
katılımcıların içlerindeki şifa 
gücünü ortaya çıkarabilmeleri 
ve birlik bilincindeki yerlerini 
anımsayabilmeleri için onlara 
rehberlik edeceksiniz. Bizlere sizin 
spiritüel yolculuğunuz, gerçek 
doğanızı keşif serüveninizden, 
ne zaman ve nasıl başladığından 
bahsedebilir misiniz?
Çocukluğumdan beri kendimi resim 
yaparak ifade ettim, Floransa’da aka-
demide resim okudum ve sonrasın-
da sanat alanında bir meslek seç-
mek adına küratörlüğü benimsedim, 
Londra’da küratörlük master’ı yap-
tım. 15 yıl kadar küratörlük kariyerimi 
sürdürdüm ve sanat üretimimi askı-
ya aldım. Son zamanlarda sanat üre-
timimi bastırmış olmam beni ‘hasta’ 
etmeye başlamıştı; yaratıcı olamadı-
ğım için mutsuz ve ruhsal açıdan ku-
raktım. Gerçek doğamı bastırmaktay-
dım ve bu kendini bedenimde çeşitli 
rahatsızlıklar olarak göstermeye baş-
lamıştı. 30’lu yaşlarımın ortaların-
da kendimi iyileştirmek adına yeniden 
resim yapmaya başladım. Herkesten 
gizli ufak bir atölye tuttum ve düzen-
li çalışmaya başladım. Aynı sırada aile 
dizimi, regresyon, şamanik şifa yön-
temleri gibi terapileri de uygulamaya 
başlamıştım. Kısa sürede semptomlar 
yok oldu. Gerçek doğamı ortaya koy-
ma; kendimi ve bu hayata geliş ama-
cımı öğrenme yolculuğum oldu, ol-
maya da devam ediyor. 2016 yılında 
Çatalhöyük’e yaptığım ziyaret sıra-
sında sanatın oradaki kullanılış biçi-
mine tanık olmak ise yepyeni bir an-
layış geliştirmemi sağladı ve yaşamım 
boyunca devam edeceğim çalışmala-
rın tohumlarını attı. Orada sanat, ku-
şakları kapsayan önemli bir rol oyna-
mış. Hem yaşayan insanlar arasında 
hem de atalarla bağlar kurmaya ya-
ramış ve tüm bunları gelişmiş bir ri-
tüel pratiği üzerinden örgütlemiş. 
Kısacası, aynı benim kendi yolculu-
ğumda olduğu gibi sanatı ve terapi 
yöntemlerini birleştiren sembolik bir 
ritüel pratiği geliştirmişlerdi. Oradan 
aldığım ilhamla kendi şifa metodumu 
geliştirmeye karar verdim. Kendimi 
keşif sürecim, başkalarının da kendi-
lerini keşfetmelerine yardımcı olaca-
ğım bir yolculuk demek. Niyetim bu 
metot ile bunu gerçekleştirmek.

Çalışmanıza ilham olan şamanik 
ritüeli, nasıl bir ritüel? Şifa 
gücüyle ilgili bizlere biraz 
bilgi verebilir misiniz?
2016’daki Çatalhöyük yolculuğumu 
takip eden yıllar boyunca bu şamanik 
toplumu çalıştım ve onu anlamaya, 
hissetmeye, deneyimlemeye çaba-
ladım. Arkeolojik raporlardan, sim-
gesel dilin arkaik toplumlardaki kul-

lanış biçimlerine, mitolojinin insan 
evrimindeki yerinden, şifa pratikle-
rinin gelişimine birçok kaynak oku-
dum. Arkeologların Türkiye’de ve 
Cambridge’deki seminerlerine ka-
tıldım ve ilk elden bilgi aldım. Şimdi 
eşim olan, Çatalhöyük’ün 25 yıl-
lık kazı başkanı ile Çatalhöyük re-
simlerinin sembolik dili üzerine bir 
makale yayımladık. Bu, bilimsel di-
yeceğim çalışmaların yanında, bu ri-
tüelistik yapıyı anlamak için asıl ola-
rak başvurduğum kaynak ise her 
zaman duygularım ve içgüdülerim 
oldu. Çünkü bu tarz ritüeller aslın-
da hepimize, tüm insanlığa, sezgi-
sel bir dil aracılığıyla, gayet ilkel ve 
mantık-ötesi bir yerden konuşuyor. 
Beyinlerimizin dişil bölgesi olan sağ 
beynimizi kullanarak ulaşabileceği-
miz sezgisel şifa yöntemleri bunlar. 
Yürek teslimiyetiyle bize açılan bir 
şifa var burada. Sözle aktarmaktan 
ziyade bizzat deneyimlenerek ulaşı-
labilecek bir şifa bu.

BİR Beden Ritüeli çalışmanıza 
kimler başvurabiliyor? 
Nasıl bir çalışma olacak ve 
katılımcıları neler bekliyor?
Kendini dişil enerji prensibine ya-
kın hisseden her cinsiyetten 18 ya-
şın üzerindeki birey bu ritüele katı-
labilir. Performistanbul çalışmaya 
yürütücü olarak destekte bulunu-
yor fakat rolü aslında bununla sı-
nırlı değil. Metot geliştirme niyeti-
mi Simge Burhanoğlu ile yıllar önce 
konuşmaya başlamıştım. Bunun ilk 
adımı olan 2017 tarihli BİR isim-
li canlı performansımın küratörü 
Simge’ydi ve o dönemde bile bu ça-
lışmanın daha yapısal ve sürekli bir 
şeye evrileceğini sanırım ikimiz de 
biliyor, hissediyorduk. Dolayısıyla 
fikrimin olgunlaşmasında ve şim-
di geldiği noktada katılımcılara açıl-
masında Performistanbul’un, Simge 
ve Azra’nın (İşmen) hem altyapı-
sal hem de düşünsel desteği çok 
önemli oldu. Çalışmayı onlarla yü-
rütmek çalışmanın doğal evrimi-

nin bir parçası oldu. Başvurular 
Performistanbul websitesinden form 
doldurularak gerçekleşti. Çağrıyı aç-
tığımız ilk 3 gün içinde 12 başvuru 
aldık, böylece asıl ve yedek listemiz 
şimdilik doldu. Fakat bu daha baş-
langıç; bunu ve yeni ritüelleri içeren 
metodumu uygulayacağım uzun bir 
yola yeni başlıyoruz. İçeriğe gelince: 
Çatalhöyük şifa resmine kanal olu-
yorum. Doğada bedenin hareketi ve 
resmetme eylemini kullanarak, ken-
disine verdiğim bir dizi objenin de 
yardımıyla, katılımcıyı bir keşif ve 
uyumlanma yolculuğuna çıkarıyo-
rum. Doğa içinde gerçekleştirilen bu 
ritüel sırasında, harekete geçen be-
den çevresi ile uyumlanmanın im-
kanlarını araştırıyor. Yaşamın tama-
mıyla uyumlu bir akış haline geçen 
bedenin ‹birlik’ bilincini araştırı-
yoruz. Bu, herkesin içinde doğuştan 
bulunan şifalandırıcı ve dönüştürücü 
içgüdüsel kapasite. Bu ritüel bu yol-
daki sayısız yöntemden biri ve ben 
de alanın tutucusu ve kolaylaştırıcı-
sıyım. İçindeki şifaya ulaşan, dönü-
şümü gerçekleştiren, kişinin kendisi. 
Bir başka deyişle, ben, kişinin için-
deki gücü kucaklaması için güvenli 
bir alan açıyorum.

İçinde bulunduğumuz çağı tüm 
varlıklar için uyanış, gerçek 
doğalarını keşfediş ve yüksek 
bilince geçiş dönemi olarak 
değerlendirir misiniz? Sizce bilincin 
uyanışında sanatın rolü nedir? 
Son derece karanlık zamanlardan 
geçtiğimiz kesin, aynı zamanda bu 
karanlığı tamamlayan gittikçe büyü-
yen bir bilinç aydınlığına da tanığız. 
Bu gezegende insanlık olarak yolcu-
luğumuz çok uzun ve bu yolu hep bir-
likte kuruyoruz. Aile dizimi ve ata-
lar şifası eğitimimde deneyimlediğim 
üzere, yaşayan, ölmüş olan ve gelecek 
tüm insanlar hepimiz biriz. Ayrıca or-
ganik diğer tüm yaşam formları da bu 
birliğin parçası. Yani ne kadar komp-
like bir sistemin ufacık parçaları ol-
duğumuzu görüyorsunuz. Ancak ufak 
da olsak hepimiz bilinç ve davranışı-
mızla sisteme katkıda bulunuyor, her 
saniye onu dönüştürüyoruz. Kelebek 
etkisi... Dolayısıyla kendimizi ne ka-
dar iyi tanırsak, aydınlık ve karan-
lık yanlarımıza ne kadar sahip çıkar-
sak, gücümüzü bütünün yararına o 
denli doğru kullanabiliyoruz. Bilincin 
uyanışı bu sorumluluğa sahip çıkmak, 
bana göre. Sanat ve terapiler işte bunu 
yapmamıza yardımcı oluyor.

Bilincin yolculuğunda, 
kendi keşif serüveninizde 
karşılaştığınız zorluklar neler 
oldu, nasıl ilerlediniz?
Kendini keşfetme, cesaret ve metanet 
istiyor. Bize bu anlamda destek ola-
cak, yolumuzu kolaylaştıracak doğru 
insanlarla karşılaşmak önemli oluyor. 
Benim yolum baş koyduğum andan 
itibaren hep açık oldu. Doğru insanlar 
karşıma çıktı.

Bir Beden Rütieli
Nazlı Gürlek Hodder’in 
metod çalışması serisinin 
ilki olan BİR Beden 
Ritüeli, Performistanbul 
yürütücülüğünde, eylül-
kasım aylarında doğada, 
Istanbul’daki farklı 
lokasyonlarda hayata 
geçiyor. Çalışma, kadim 
bir Anadolu medeniyetinin 
rehberliğinde özgürlük, 
direnç ve güçlenme pratiği 
sunuyor.

MERYEM SULTUYBEK YILMAZ

Sanatçı Karolina Nieduza, BİR Beden Ritüeli’ni uygularken. Chelsworth, İngiltere, Temmuz 2022

BİR Beden Ritüeli objelerinden bazıları
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Bu yıl eylül ayında gerçekleşecek üç 
festivalle İstanbul sonbahara ha-
reketli başlıyor. Bunlardan ilki olan 

Uluslararası Doğaçlama Dans Festivali 
(IDF), 9 Eylül-2 Ekim arasında düzenleni-
yor. Üçüncü yaşını kutlayan ve Avrupa Birliği 
Festivali etiketi ve EFFA (European Festival  
Association) uluslararası festival ağına ka-
tılma ayrıcalığını kazanan festivalin bu yıl 
ağırlık verdiği projeler yabancı koreograflar 
ile yerel sanatçıların bir araya gelerek ger-
çekleştireceği üretimlere odaklanan ortak 
yaratımlar. Bu ortak yapım projeler; İtalyan 
ekip Sanpapie Dance Company ortak yara-
tım performansı Crossing Boarders, kore-
ograf Damien Jalet’in dansçısı Vittoria De 
Ferrari’nin Türkiye’den 24 kadın dansçının  
katılımıyla gerçekleşecek Bleach performan-
sı ve The School of Hard Knock akımının di-
rektörü Yoshiko Chuma ile Bilgi Üniversitesi 
Sahne ve Gösteri Sanatları bölümü ve öğ-
rencileri ortaklığıyla yapılacak Shock Wave 
Delay performansı. Çeşitli mekanlarda seç-
me ve provaları olacak ortak yapım proje-
lerin performansları farklı tarihlerde ken-
tin çeşitli kamusal alanlara yayılacak. 
Sahne üstü performansların ve atölyele-
rin de programda yer aldığı festival bu yıl 
Yücel Kültür Vakfı’nın ev sahipliğinde ger-
çekleşecek olup, Turizm ve Kültür Bakanlığı, 
İsrail-Hollanda-Almanya Konsolosluğu, 
AkbankSanat, Hope Alkazar, Arter Koç 
Müzesi ve Bilgi Üniversitesi gibi önemli ku-
rumların katkılarıyla destekleniyor. 

Her yıl eylül ayının 3. haftasında, 
Türkiye’den ve yurt dışından tiyatro, dans, 
performans disiplinlerinden işlerin izleyici-

lerle buluştuğu Istanbul Fringe Festival ise 
beşinci kez gerçekleşiyor. Paribu’nun des-
teğiyle, 16-23 Eylül tarihlerinde düzenlene-
cek festival, 21 gösteri, 6 atölye ve panellere 
ev sahipliği yapacak. Festivalde “Son bir-
kaç yıldır giderek artan bir şekilde kadınlık 
ve kadın bedeni üzerine kadınları güçlendi-
ren bir yerden bakan gösterilerin ağırlandı-
ğı”  ifade edilirken, ‘içinde yaşadığımız top-
lumsal bağların çözüldüğü, kişisel ilişkilerde 
yakınlık kurmanın zorlaştığı çağda bu ko-
nulara yönelik gösterilere sıklıkla rastlandı-
ğı’ belirtiliyor. Programda yer alan Hansel & 
Gretel Alteration, My Favorite Person, Herkes 
Yolunda ve Fringe Kısalar programındaki Le 
Contraire de Un, bu temanın bireysel yansı-
malarına odaklanıyor. Kentin pek çok nok-
tasında 10 ülkeden ekipleri ağırlayacak fes-
tivalin, bu yılki mekan destekçileri arasında 
Arter, Barış Manço Kültür Merkezi, BeReZe 
Gösteri Evi, Caddebostan Kültür Merkezi, 
Çıplak Ayaklar Dans Akademisi, DasDas, 
ENKA Sanat, Fişekhane, HOPE Alkazar, 
Kadıköy Belediyesi Alan Kadıköy, Karga, 
Sakıp Sabancı Müzesi ve Tuhafier yer alıyor. 

Eylül ayının diğer festivali, bu yıl ikin-
ci kez, 22, 23, 24 Eylül tarihlerinde İstanbul 
Alan Kadıköy ile birlikte Ankara Çankaya 
Ahlatlıbel Atatürk Parkı ve İzmir Bostanlı 
Seyir Terası’nda gerçekleşecek olan Sound 
of Europe. Avrupa müziğinin yeni ve başa-
rılı seslerinin Türkiye’den müzisyenlerle bir 
araya geldiği festival programında caz, folk, 
elektronik, klasik müzik gibi çeşitli janra-
lardan 30’a yakın konser yer alıyor. Bu kon-
serler arasında 7th Sense, Ukulele, Goril 
Reggae Band, Doludizgin, Sercan Debelec 
ve Salut de Smyrne gibi pek çok uluslara-
rası ekip yer alıyor. Sound of Europe’un en 
ilgi çekici performansları yerli grupların 
Avrupalı sanatçıların sahnesine konuk ola-
cakları konserler olacak. Festivalin bu yıl ay-
rıca Ankara, İstanbul ve İzmir’in yanı sıra 
bu sene Hatay’a da taşımayı hedefliyor. 26 
Eylül’de Hatay’da gerçekleştirilecek Deli Teli 
ve Jan Mittendorp & Sarp Keskiner konserle-
riyle izleyicilerle buluşacak.

Improdance, Fringe, Sound of Europe
Dansın ve hareketIn dönüştürücü gücü 

Istanbul 
Fringe 
Festival
Zeynep Uğur
Kültür Politikaları Direktörü

“Istanbul Fringe Festival, 5. Yılında 
Sınırları Sorguluyor” diyorsunuz? Bunu 
nasıl yapacağınızdan bahseder misiniz?
Latince’de ‹fringere’ fiilinden gelen ke-
lime ‹kenar, sınır, çeper, saçak’ gibi an-
lamlara geliyor. ‹Fringere’ bizi çevreleyen 
bir şeyin içindeyken onu dışarıya doğru 
açmak; ışığın içeri girebileceği bir çatlak 
yaratmak, dışarıya, yani açık havaya, öte-
kine doğru gitmek gibi anlamlar da taşı-
yor. Bu dışarı doğru gitme eylemi yaratır-
ken dışarının da içeri girmesine izin veren 
sürekli hareket fikri bize ilham verdi. İlk 
yılımızdan beri basında daha çok ‹kenarda 
kalanların festivali’ gibi marjinal ve alter-
natif bulunana dair ifadelerle anılıyorduk; 
bu tanımların bizi tam olarak yansıttığını 
düşünmüyorduk aslında. Kariyerinin ba-
şındaki sanatçıların yenilikçi ve alternatif 
işlerine yer veriyoruz ama bunu tamamen 
yeraltı, alternatif, ana akım olana dair 
her şeyi reddeden bir yerden yapmıyoruz. 
Kaldı ki özellikle Türkiye’de ana akım-al-
ternatif ayrımının oldukça geçişken oldu-
ğunu düşünüyoruz. İçerisi-dışarısı, ana 
akım-alternatif, merkez-çeper gibi iki-
liklerin arasındaki sınır fikrinin kendi-
sini sorgulamayı anlatıyor bu bizim için. 
Bu ikiliklerin birbirinin içine geçebileceği, 
birbirini dönüştürebileceği, bu tanımlar-
la sınırlanmayan üçüncü ihtimallerin or-
taya çıkabileceği bir alan yaratmakla ilgi-
leniyoruz.

Festivalin ilk gününden bugüne 
özellikle performans sanatları ve 
diğer yaratıcı alanlar arasındaki 
işbirliğinde neler gelişti? Bu 
gelişimleri festivalde görebileceğimiz 
performanslar olacak mı?
Dünyada bugün tiyatro, dans, dans ti-
yatrosu, performans sanatı gibi alt di-
siplinler arasındaki ayrımlar giderek si-
likleşiyor. Istanbul Fringe temel olarak 
bir performans sanatları festivali olsa 
da farklı alanlarla disiplinlerle iş birliği-
ne her zaman açığız ve bu disiplinlera-
rasılık bizi heyecanlandırıyor. Sinemayla 
olan iş birliği doğrultusunda bu seneki 
programda üyesi olduğumuz dünyanın 
en geniş dans ağı Aerowaves’in belgeseli 
gösterilecek. Ayrıca müzisyenlerle disip-
linlerarası çalışmalarımız da hep oldu. 
Bu seneki programda açılış etkinliğin-
de davul sanatçısı Danae Plaka yer ala-
cak. Ayrıca bu sene festival programında 
bir VR projesi yer alıyor. Facebook Hub 
iş birliğiyle gerçekleşecek Cypresence, 
Yusuf Onur Aydın’ın yazıp yönettiği ve 
İstanbul Bilgi Üniversitesi Performans 
Sanatları Bölümü öğrenci ve mezunları-
nın sahne aldığı bir VR performansı.

Festivalin kent ve kentteki mekanlarla 
nasıl bir ilişkisi var? Bu yıl dahil 
olan yeni mekanlar var mı?
Mekânsal olarak kentle kurduğumuz iliş-
ki çok önemli. İstanbul’un çok katmanlı 
kent yapısıyla ilişkilenen bir festival ol-
mayı önemsiyoruz. Ana akım ve alterna-
tif, merkez ve çeper arasında hareket ya-
ratma hedefimizle de bağlantılı olarak 
hem çok merkezi, hem normalde kültür 
sanat destinasyonu olmayan semtlerde 
mekanlar seçiyoruz. Ölçek olarak da hem 
çok kurumsal, bilinen mekanlara, hem de 
çok küçük ölçekli ve alternatif mekanlara 
yer veriyoruz. Dolayısıyla her sene festi-
val programına yeni mekanlar dahil edi-
yoruz. Bu sene dört yeni mekanımız var. 
Uzun Cumartesi etkinliğinde bir küras-
yonla yer aldığımız Arter, hepimizin üs-
tünde büyük etkisi olan ve sonunda bera-
ber çalışmaktan mutluluk duyduğumuz 
Çıplak Ayaklar Dans Akademisi, ilk gü-
nünden beri heyecanla takip ettiğimiz 
ve eş vizyonda olduğumuza inandığımız 
HOPE Alkazar ve yıllardır İstanbul’daki 
favori adreslerimizden Karga!

Uluslararası Doğaçlama Dans Festivali (IDF)
Esma Akın 
Kurucu Ortak

Doğaçlama Dans Festivali’ni 
sadece festival değil, bir hareket 
akımı olarak tanımlıyorsunuz. 
Bunu biraz açar mısınız?
Dans ve hareketin, hayatları dönüştür-
me gücüne inanıyoruz ve ansın ne an-
lama geldiğini yeniden tanımlama-
yı amaçlıyoruz. Festival platformumuz, 
doğaçlamanın dönüştürücü gücü saye-
sinde nelerin mümkün olduğunu ye-
niden tanımlama fikri üzerine kurulu. 
Farklı düşünmeye yer açarak, utanç ve 
önyargı kaynaklarını silerek, herkesin 
dansın mutluluğunu deneyimleyebile-
ceği kapsayıcı bir alan yaratıyoruz. “7.5 
Hz’ini Bul” sloganımız, insan vücudu-
nun doğal frekansını, hareket aracılı-
ğıyla keşfetme ve tanımlama sürecini 

temsil ediyor. Sınırları zorlayarak dans 
dünyasını devrimleştirmeyi amaçlıyo-
ruz ve insanları, en iyi doğal benlikle-
rine ulaşabilmeleri için teşvik ediyo-
ruz. Doğaçlama, yaratıcılık aracılığıyla 
nelerin mümkün olduğunu sürekli ola-
rak yeniden tanımlamaya devam etme-
yi hedefliyoruz. 

Bu yıl festival programını 
oluştururken özellikle göz 
ettiğiniz içerikler oldu mu?
Başvuran sanatçılarımızı da doğaçla-
ma dans pratikleri üzerine yoğunlaşan 
sanatçılar, akademisyenler çerçevesin-
de bir araya getirdik. Sadece sahne üstü 
performanslara değil, kamusal alanla-
ra yayıldığımız, klasik sahne kurallarını 
da bir yerde yıkmaya çalıştığımız, sür-

dürülebilir bir festival yapısı olmak için 
adımlar atıyoruz. Bu sayede ekolojik ve 
aktivist bir altyapı ile beraber ilerleme-
ye çalışıyoruz.  

Festivalin bu yıl 3. edisyonu 
gerçekleşiyor. İlk günden bu yana 
performans sanatları ve dansın 
çeşitli alanlarında kolektif ve 
disiplinler arası üretim bağlamında 
ne gibi gelişmeler oldu? Bu 
gelişmelerin yansımalarını festival 
programında görebilecek miyiz?
Doğaçlama tekniği, uzun yıllardır sa-
dece sanat alanında değil, aynı zaman-
da fizyoterapi, psikoloji gibi farklı uz-
manlık alanlarında da kullanılan etkili 
bir teknik. Özellikle sahne sanatların-
da ise anlık ve spontane yaratıcılığı 

teşvik etmede önemli bir rol oynuyor. 
Festivalimizin ‘doğaçlama’ya odaklan-
ması sayesinde son yıllarda bu tekni-
ğe önem veren sanatçılar, eğitmenler, 
atölyeler ve içerikler daha fazla görü-
yoruz. Bu sayede, tekniklerin daha ge-
niş kitlelere ulaşmasına olanak sağ-
lıyoruz. Sanat okulu eğitimi almamış 
ancak dans ve hareket konusunda ilgili 
olan kişiler, doğaçlama yoluyla anın ta-
dını çıkarmaya ve yaratıcılıklarını ifa-
de etmeye başladılar. Bu sayede kendini 
geliştirme şansı yakalayan takipçileri-
miz, ortak yaratım projelerimizin des-
tekleri ile uluslararası bir eserde, ya-
bancı koreograflar ile çalışarak üretim 
yapma şansı ve festivale eser üretme 
şansı yakalıyorlar.

Sound of Europe
Sophie Gauthier Aydoğdu 
Institut Français de Turquie, Ankara Atanmış Direktör, EUNIC Ankara Cluster Başkanı

Sounds of Europe dahil olmak üzere 
2023 yılı boyunca uygulanacak 18 
projeye ortak finansman sağlayan 
EUNIC Cluster Fund yapısının 
hedefini nasıl özetlersiniz? 
EUNIC Cluster Fund, EUNIC (European 
Union National Cultural Institutes) 
dünya çapında 100’den fazla ülke-
de bulunan ve kültürel projeleri or-
ganize etmek için başvurabilecek-
leri bir fon. Fonun amacı, kültürel 
girişimler yoluyla gençleri destekle-
mek ve üyelerle sahadaki proje ortak-
ları arasındaki işbirliklerini güçlen-
dirmek.  2022’de Ankara ve İstanbul 
EUNIC Cluster tarafından oluşturu-
lan “Sound of Europe”un bu hedef-
le mükemmel bir şekilde örtüştüğü-
ne inanıyorum. Bu yıl sadece Ankara 

ve İstanbul’da değil, İzmir’de de ola-
cağımız ve Hatay’da küçük bir uzantı-
mız olacak. Kültürel alışveriş ve içerik 
açısından daha da önemlisi, yerel mü-
zisyenlerin de katılımıyla 6 konser ve 
Türk müziği öğrencilerine yönelik 4 
masterclass düzenleyeceğiz. Sound of 
Europe”u Türkiye’deki gençlerin kül-
türel gündeminde sürdürülebilir bir 
etkinlik haline getirme hedefimiz var. 

Kolektif, kültürel üretimin, 
müzik gibi yaratıcı alanlarda 
yerel keşiflerle küresel bir alan 
açması ne anlama geliyor?
Sound of Europe, 1982’de Fransa’da ya-
ratıldığı şekliyle Fête de la musique veya 
Music Day, basit bir fikirden yola çık-
tı; Avrupa ve dünyada 21 Haziran Müzik 

Günü olarak tanındı. Bu arada bu sene-
ki istisnadan sonra seneye haziran ayı-
na geri döneceğiz. Music Day’in ilkesi, 
müziğin herkes tarafından uygulanan 
ve paylaşılan ortak bir değer olması. 
Bundan ilham alarak genç ve yetenek-
li Avrupalı ve Türk müzisyenlere aynı 
sahneyi paylaşma fırsatı vermek istiyo-
ruz. Ayrıca Sound of Europe, Avrupa ül-
kelerinin ve Türkiye’nin genç müzis-
yenlerinin buluştuğu, ilham aldığı ve 
genç akranlarıyla paylaşımda bulundu-
ğu bir platform.

Birlikteliğe ihtiyaç duyan günümüz 
dünyasında bu tür festivallerin ve 
kültür alışverişi platformlarının 
kritik rolünü nasıl tanımlarsınız?
Özellikle, teknolojiyi etkileşimlerimi-

zin merkezine her zamankinden daha 
fazla koyan Covid’den sonra ve gergin 
jeopolitik bağlamın halklarımız ara-
sında mesafe yaratma eğiliminde ol-
duğu bugünlerde, bir araya gelmenin 
gerekliliğine kesinlikle inanıyorum. 
Gerçek olan, fiziksel deneyim ve duy-
gu arasındaki bağ. Gençlerimizin dü-
zenli olarak bir araya gelme ve birlikte 
üretme fırsatları olursa geleceği-
miz daha güvenli olacak. Sound of 
Europe’un üç şehirde, konserler ve 
ustalık sınıflarıyla üç gün boyunca 
Avrupalı ve Türk genç müzisyenler ile 
müzikseverler arasında kalıcı bir bu-
luşma ve gerçek paylaşım fırsatları 
yaratarak buna katkı sağladığını dü-
şünüyorum.

Eylül ayında Istanbul, tiyatro, müzik, dans ve performansı merkezine alan üç ayrı 
festivale ev sahipliği yapıyor. Uluslararası Doğaçlama Dans Festivali, Istanbul 
Fringe Festival ve Sound of Europe’u yöneticileriyle konuştuk. 

BAHAR TURKAY
bahar.turkay@gmail.com

Opening Night Party with Thick&Tight Elenor Perry by Darren Evans
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Cannes ve Berlin film festival-
leriyle birlikte sinema dünya-
sının en prestijli etkinlikle-

rinden biri olarak görülen ve dünya 
sinemasından birçok filmin Altın 
Aslan ödülü için yarıştığı Venedik 
Film Festivali, 30 Ağustos – 9 Eylül 
tarihlerinde 80. kez gerçekleşiyor. 
Geçtiğimiz sene sanatçı Nan Goldin 
hakkındaki biyografik belgese-
lin büyük ödüle ulaştığı festivalin 
bu seneki ana yarışma kategorisin-
de yine biyografik filmler ön pla-
na çıkarken yarışma dışı program-
da tartışmalı yönetmenlerin yeni 
filmleri yer alıyor. Festivalin yan 
kategorisi Orizzonti bölümünde ise 
Türkiye sinemasından iki film dik-
katleri üzerine çekiyor.

VENEDİK FİLM FESTİVALİ’NDE 
BİYOGRAFİ ŞÖLENİ!
Cannes ve Berlin ile birlikte en 
prestijli film festivallerinden biri 
olarak görülen ve 2000’li yıllar-
da Brokeback Mountain (2005), 
The Wrestler (2008), Faust (2011), 
Roma (2018) ve Nomadland (2020) 
gibi filmlerin Altın Aslan’ın sahi-
bi olduğu Venedik Film Festivali, 
bu sene 30 Ağustos - 9 Eylül ta-
rihleri arasında 80. kez düzen-
leniyor. Whiplash (2014) ve La 
La Land (2016) gibi filmleriy-
le Hollywood’un yeni hit yö-
netmeni olma yolunda ilerleyen 
Damien Chazelle’in başkanlığı üst-
lendiği jüride ise Jane Campion, 
Mia Hansen-Løve, Laura Poitras, 
Martin McDonagh, Saleh Bakri, 
Gabriele Mainetti, Santiago Mitre 
ve Shu Qi yer alıyor. Yılın merakla 
beklenen filmlerinin prömiyerini 
gerçekleştirdiği, Oscar umutlusu 
yapımların görücüye çıktığı ve bi-
yografik filmlerin ağırlığını koydu-
ğu festivalin bu seneki ana yarış-
ma seçkisinde öne çıkan filmler ise 
şöyle;

90’lı yıllara Leon (1994) ve The 
Fifth Element (1997) gibi kült film-
ler kazandıran Luc Besson’ın, ha-
yatının kurtuluşunu köpek sev-
gisinde bulan bir çocuğu anlattığı 
yeni filmi Dogman

Neruda (2016), Jackie (2016) ve 
Spencer (2021) gibi stilize biyogra-
filerle kendine has bir filmografi 
inşa eden Pablo Larraín’in Auguste 
Pinoche’yi 250 yıldır yaşayan bir 
vampir olarak resmettiği  El conde

Drive My Car (2021) filmiyle 
Oscar Ödülleri’nde En İyi Yönetmen 
ve En İyi Uyarlama Senaryo katego-
rilerinde adaylık koparan Ryūsuke 
Hamaguchi’nin merakla beklenen 
yeni filmi Evil Does Not Exist

Heat (1995), The Insider (1999) 
ve Collateral (2004) gibi filmleriy-
le Amerikan sinemasında kendi-
ne önemli bir yer edinen Michael 
Mann’in yönettiği, Adam Driver’ın 
ise başrolü üstlendiği Enzo Ferrari 
biyografisi Ferrari

Europa Europa (1990) fil-
miyle Oscar Ödülleri’nde En İyi 
Uyarlama Senaryo adaylığı kazanan 
Agnieszka Holland’ın Suriyeli mül-
teci bir ailenin izini sürdüğü filmi 
The Green Border

Başrolleri Lily James ve Willem 
Dafoe’nun paylaştığı, The Solitude 
of Prime Numbers (2010) filmiyle 
akıllarda yer edinen İtalyan yönet-
men Saverio Costanzo’nun dönem 
filmi Finalmente l’alba

Gomorra (2008), Tale of Tales 
(2015) ve Dogman (2018) gibi film-
leriyle büyük beğeni toplayan 
Matteo Garrone’nin Dakar’dan 
Avrupa’ya göç eden iki adamın yol-
culuğunu anlattığı Io capitano

Başrollerini Michael Fassbender 
ve Tilda Swinton’ın paylaştığı, 
Mank’ten (2020) üç sene sonra si-
nemaya geri dönen usta yönet-
men David Fincher’ın son filmi The 
Killer

İlk yönetmenlik deneyimi A Star 
Is Born’la (2018) büyük bir başa-
rı yakalayan Bradley Cooper’ın yine 
hem yönetmenliği hem de başro-
lü üstlendiği Leonard Bernstein bi-
yografisi Maestro

Selma (2014) filmiyle büyük bir 
çıkış yakalayan ve 13th (2016) isim-
li belgeselle rüştünü ispatlayan dö-
nemin önemli isimlerinden Ava 
DuVernay’nin merakla beklenen 
yeni filmi Origin

Dogtooth (2009), The Lobster 
(2015) ve The Favourite (2018) gibi 
filmleriyle sinemaseverlerin fa-
vori yönetmenlerinden birine dö-
nüşen Yunan Yeni Dalga akını-
mın en önemli isimlerinden Yorgos 
Lanthimos’un yine oldukça entere-
san bir hikâye anlattığı Poor Things

Lost in Translation (2003) fil-
miyle bağımsız sinemada kendine 
önemli bir yer edinen ve Somewhere 
(2010) filmiyle Altın Aslan’ın sahi-
bi olan Sofia Coppola’nın Priscilla 
Beaulieu’nin Elvis Presley’le olan 
ilişkisini anlattığı Priscilla

Venedik Film Festivali’nin res-
mi yan bölümü olan Orizzonti ka-
tegorisinde ise Türkiye sinema-
sından iki filmin varlığı da dikkat 
çekiyor. Bir fabrikada yaşanan iş 
kazası sonrası ahlaki ikilemle-
ri odağına alan ve uğradığı fes-
tivallerden ödüllerle dönen İki 
Şafak Arasında’nın (2021) yönet-
meni Selman Nacar’ın yeni fil-
mi Tereddüt Çizgisi ve başarılı kısa 
filmlerinin ardından ilk uzun met-
raj filmini çeken Nehir Tuna im-
zalı Yurt da Venedik’te görücü-
ye çıkıyor. Tülin Özen’in başrolünü 
üstlendiği Tereddüt Çizgisi, günle-
rini adliyede ve annesinin hasta ya-
tağında geçiren bir ceza avukatının 
içine düştüğü ahlaki sorgulamaları 
konu edinirken; Kuir Aslan ödülüne 
de aday gösterilen Yurt, babasının  
zoruyla dini bir yatılı okula gönde-
rilen 14 yaşındaki Ahmet’in hikâ-
yesini anlatıyor. 

Fragmanı yayınlandığı günden 
itibaren büyük bir heyecan uyandı-
ran ve festivalin açılış filmi olarak 
anons edilen Luca Guadagnino’nun 
son filmi Challengers, Hollywood’da 
devam eden yazarlar grevi ne-
deniyle festivalden çıkarılırken 
Woody Allen’ın Coup de chance ve 
Roman Polanski’nin The Palace 
filmlerinin yarışma dışı program-
da yer alması büyük bir tartışma 
yaratmış durumda. Taciz davala-
rı nedeniyle Hollywood’dan afo-
roz edilen iki yönetmenin Avrupa 
Sinemasında ve Venedik Film 
Festivali gibi prestijli platformlar-
da kendilerine hâlâ yer bulabiliyor 
olmaları hayretle ve öfkeyle karşı-
lanıyor.

Festivalin yarışma dışı katego-
risinde dikkat çeken diğer filmler 
arasında ise; son filmleriyle bek-
lentileri karşılamaktan uzak ka-
lan Wes Anderson’ın yeni ala-
met-i farikası The Wonderful 
Story of Henry Sugar, bağımsız si-
nemanın sevilen yönetmenle-
rinden Richard Linklater’ı Glen 
Powell’la buluşturan Hit Man, geç-
tiğimiz ay vefat eden usta yönet-
men William Friedkin’in final fil-
mi The Caine Mutiny Court-Martial, 
Spring Breakers’la (2012) büyük bir 
çıkış yakalayan Harmony Korine’in 
yeni deneysel filmi Aggro Dr1ft ve 
Balloon (2019) filmiyle festival-
lerden ödüllerle dönen yazar-yö-
netmen Pema Tseden imzalı Snow 
Leopard yer alıyor.

Yazın güneşli günleri geride kalırken sonbahar mate-
mine ve Cadılar Bayramı ruhuna uygun olarak kor-
ku filmleri de vizyonu ele geçirmeye başlıyor. Türkiye 

Sinemasında artık seri üretim hâline gelen dini motifli korku 
filmlerinin yanı sıra Hollywood yapımı gerilimler de vizyon 
takviminde öne çıkarken aksiyon ve komedi gibi tür filmleri 
de seyirciyle buluşuyor.  

KORKU FİLMLERİ SONBAHAR’DA İZLENİR!
Yaz vizyonunu meşgul eden büyük bütçeli stüdyo filmlerinin 
ardından Türkiye eylül-ekim vizyon takviminde korku film-
leri öne çıkarken merakla beklenen bağımsız filmler ve ak-
siyon-komediler de sinemalara uğramadan geçmiyor. 
RackaRacka (2013) gibi televizyon ve video işleriyle bilinen 
Philippou kardeşlerin oldukça iyi eleştiriler alan yeni filmi 
Talk to Me (1 Eylül), ruhları yeniden canlandırmayı keşfeden 
bir grup arkadaşın başına gelen doğaüstü olayları anlatırken; 
Denzel Washington’ın başrolünde yer aldığı serinin üçüncü 
ayağı The Equalizer 3 (1 Eylül), Robert McCall’un İtalyan maf-
yasıyla olan mücadelesine odaklanıyor. The Conjuring (2013) 
serisinin spin-off’u olarak yola çıkan The Nun’ın (2018) de-
vam filmi The Nun II (8 Eylül), bir rahibin ölümünün ardın-
daki gizemi araştıran Rahibe Irene’in Valak adındaki şeytani 
rahibeyle yeniden karşılaşmasını konu alırken; prömiyeri-
ni Toronto Film Festivali’nde gerçekleştiren ve yıl boyunca 
birçok festivalden ödülle dönen Selcen Ergun’un ilk filmi Kar 
ve Ayı (8 Eylül), karın bir türlü kalkmadığı ücra bir kasabada 
kendini sırlarla dolu bir ilişki ağının içerisinde bulan hemşire 
Aslı’yı merkezine alıyor. 

Nicolas Cage’in başrolünde yer aldığı Sympathy for the 
Devil (8 Eylül), gizemli bir yolcuya silah zoruyla şoförlük 
yapmak zorunda kalan bir adamın içine düştüğü kedi-fa-
re oyununu aksiyonla birleştirirken; Kenneth Branagh’ın yö-
netmenliğini üstlendiği bir başka Agatha Christie uyarlama-
sı olan A Haunting in Venice (15 Eylül), Jamie Dornan, Kelly 
Reilly, Tina Fey ve Michelle Yeoh gibi yıldız oyuncuları bir 
araya getiriyor. Saraybosna Film Festivali’nden En İyi Film 
ödülüyle dönen Juraj Lerotic’in ilk filmi Safe Place (15 Eylül), 
ailesinin çabalarına rağmen kendisini öldürmek isteyen 
Damir’in 24 saatlik hayatını takip ederken; Just Philippot’un 
kendi kısa filminden uyarladığı Acide (22 Eylül), sıcak hava 
dalgasının ortasında beliren kara bir bulutun ve onunla bir-
likte gelen asit yağmurlarının dünyayı kasıp kavurmasını 
resmediyor. 

Maximilian Erlenwein yönetmenliğindeki The Dive (22 
Eylül), dalış yaptıkları sırada başlarına talihsiz bir olay ge-
len iki kız kardeşin gerilim dolu hikâyesini anlatırken; 
Jason Statham, 50 Cent, Sylvester Stallone ve Megan Fox 
gibi yıldız isimleri bir araya getiren serinin dördüncü aya-
ğı Expend4ables (22 Eylül), aksiyonu ve komedisi bol bir se-
yir zevki vaat ediyor. Monsters (2010) ve Godzilla (2014) gibi 
filmlerle bilimkurgu sinemasında kendine önemli bir yer edi-
nen Gareth Edwards’ın son filmi The Creator (29 Eylül), kı-
yamet sonrası bir gelecekte insanlık ve yapay zeka arasında-
ki savaşı ele alırken; prömiyerini Cannes Film Festivali’nde 
yapan Nuri Bilge Ceylan’ın yeni filmi Kuru Otlar Üstüne (29 
Eylül), Anadolu’nun ücra bir köyünde görev yapan öğretmen 
Samet’in meslektaşı Nuray sayesinde hayata tutunma çabası-
nı anlatıyor. Creep (2004) ve Triangle (2009) gibi korku film-
leriyle bilinen Christopher Smith’in son filmi Consecration 
(6 Ekim), intihar ettiği iddia edilen rahip kardeşinin ölü-
münü araştırmak için İskoçya kırsallarına doğru yola çıkan 
Grace’in gerilim dolu serüvenini takip ederken; kült korku 
filmi The Exorcist (1973)’in devam filmi olarak pazarlanan The 
Exorcist: Believer (13 Ekim), son dönemde çektiği Halloween 
(2918-2022) filmleriyle dikkat çeken David Gordon Green’in 
yönetmenliğiyle ve orijinal filmin başrolünde yer alan Ellen 
Burstyn’in kadrodaki varlığıyla dikkat çekiyor. 

Lars and the Real Girl (2007) ve I, Tonya (2017) gibi bağım-
sız filmlerle adından söz ettiren Craig Gillespie’ın son filmi 
Dumb Money (13 Ekim), bir video oyunu mağazasını dünya-
nın en popüler şirketine dönüştüren sıradan insanların çılgın 
hikâyesini anlatırken; çıkış filmi Blood and Money’den (2020) 
sonra ikinci uzun metrajıyla seyirci karşısına çıkan John Barr 
imzalı Dangerous Waters (13 Ekim), bir yelken tatilinde anne-
sinin yeni sevgilisiyle ilgili karanlık gerçekleri öğrenen genç 
bir kıza odaklanıyor. Cannes Film Festivali’nde prömiyeri-
ni yapan ve Leonardo DiCaprio’yla Robert DeNiro’yu yeniden 
buluşturan usta yönetmen Martin Socersese’nin son filmi 
Killers of the Flower Moon (20 Ekim), 1920’li yıllarda gizem-
li bir şekilde öldürülen Osage kabilesinin FBI tarafından araş-
tırılma sürecini merkezine alırken; Bobby Cannavale, Rose 
Byrne, Whoopi Goldberg ve Vera Farmiga gibi yıldız oyun-
cuları bir araya getiren Ezra (20 Ekim), başarılı kariyerini ve 
mutlu evliliğini mahvedip sıradan bir stand-up komedye-
ni olma yoluna giren Max Brandel’ın hayatını konu ediniyor. 
Korku türünün mihenk taşlarından olan Saw (2004-2021) se-
risinin onuncu filmi Saw X (20 Ekim) ise kanser tedavisi için 
gittiği Meksika’da dolandırıldığını anlayan John Kramer’ın 
intikam için hazırladığı yeni Jigsaw oyunuyla seyirci karşısı-
na çıkıyor. 
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SON YILLARIN YÜKSELEN 
YILDIZI PAUL MESCAL
Normal People (2020) dizisiyle adını 
duyurduktan sonra Aftersun (2022) fil-
mindeki performansıyla En İyi Erkek 
Oyuncu dalında Oscar’a aday gösteri-
len Paul Mescal, heyecan verici pro-
jelerde yer alarak yıldızını parlatma-
ya devam ediyor. Mescal’ın yer aldığı 
gelecek filmlerin arasında; Saoirse 
Ronan’la başrolleri paylaştığı Foe, 
Andrew Haigh imzalı All of Us Strangers, 
kült film Gladiator’ın (2000) devam fil-
mi Gladiator 2, yeni Linklater bağım-
sızı Merrily We Roll Along, Oscar ödül-
lü yönetmen Chloé Zhao’nun yeni filmi 
Hamnet ve Deniz Gamze Ergüven yö-
netmenliğindeki The End of Getting Lost 
yer alıyor. 

TORONTO FILM   
FESTIVALI BAŞLIYOR
Geçtiğimiz yıllarda The Fabelmans 
(2022), Jojo Rabbit (2019), Green Book 
(2018), Three Bilboards Outside Ebbing, 
Missouri (2017), 12 Years A Slave (2013), 
Silver Linings Playbook (2012) ve The 
King’s Speech (2010) gibi Oscar favorile-
rinin büyük ödülle döndüğü ve ödül se-
zonuna doğrudan şekil vermesiyle meş-
hur olan Toronto Film Festivali, 7 – 17 
Eylül tarihleri arasında 48. kez düzen-
leniyor. Sinemaseverlerin merakla bek-
lediği festivalin seçkisinde Alexander 
Payne imzalı komedi The Holdovers, 
Hirokazu Koreeda’nın Cannes’da göste-
rilen son filmi Monster ve Justine Triet’e 
Altın Palmiye kazandıran Anatomy of A 
Fall gibi filmler yer alıyor. 

BARBIE FILMININ BÜYÜK 
BAŞARISI
Oldukça agresif tanıtım dönemiy-
le tüm dünyada yaz vizyonunu domine 
eden Greta Gerwig imzalı Barbie filmi, 
The Dark Knight’ı (2008) geride bıra-
karak ABD’de tüm zamanlarda Warner 
Bros. şirketinin en yüksek kâr elde 
eden filmi oldu. Dünya çapında şirke-
tin en yüksek kazançlı filmi olan Harry 
Potter and the Deathly Hallows: Part 2’yu 
(2011) da geride bırakması an mesele-
si olan film, Rotten Tomatoes’tan %88 
ve Metascore’dan 80 gibi yüksek puan-
lar alarak ödül sezonunda da iddialı ol-
duğunun sinyallerini veriyor. 

AYVALIK FILM FESTIVALI 
HEYECANI
Seyir Derneği tarafından düzenlenen 
Ayvalık Uluslararası Film Festivali, yı-
lın merakla beklenen filmlerini 16 – 
21 Eylül tarihleri arasında seyirciy-
le ve genç sinemacılarla buluşturuyor. 
Herhangi bir yarışmanın düzenlenme-
diği festivalde oyuncularla, yönetmen-
lerle ve senaristlerle yapılan söyleşiler 
ve paneller ön plana çıkarken, geride bı-
raktığımız yılda başarılarıyla adından 
söz ettiren genç bir sinemacıya da “Yeni 
Bir…” ödülü takdim ediliyor. Festivalin 
açılışını ise prömiyerini Cannes’da ger-
çekleştiren Todd Haynes’ın son filmi 
May December yapıyor. 

Barbie filminde canlandırdığı Ken karakteriyle 
övgülere boğulan Ryan Gosling’in En İyi Yardımcı 

Erkek Oyuncu dalında Oscar’a aday olması 
bekleniyor. 

May December filminin başrollerini 
Oscarlı oyuncular Julianne Moore ve 

Natalie Portman üstleniyor. 

75. EMMY ÖDÜLLERI,  
2024’E ERTELENDI
Genellikle yeni televizyon dönemi baş-
lamadan önce eylül ayının ortalarında 
dağıtılan Emmy Ödülleri, Hollywood’da 
devam eden yazarlar ve oyuncular bir-
liğinin grevi sebebiyle 15 Ocak 2024 ta-
rihine ertelendi. Büyük stüdyoların adil 
ödeme koşullarını sağlamaması üze-
rine başlayan ve aylardır süren grevin, 
ödül sezonuna nasıl bir etki edeceği 
şu an için merak konusu. Ocakta dağı-
tılması planlanan Emmy Ödülleri’nin 
aday listesinde ise 27 dalda aldığı aday-
lıkla Succession (2018-2023) dizisi dik-
kat çekiyor.

FIPRESCI GRAND PRIX 
ÖDÜLÜ’NÜN SAHIBI  
FALLEN LEAVES
Farklı ülkelerden film eleştirmenle-
rinin ve sinema yazarlarının oluştur-
duğu Uluslararası Film Eleştirmenleri 
Federasyonu’nun (FIPRESCI) her yı-
lın en iyi filmine layık gördüğü Grand 
Prix ödülünün bu yılki sahibi Aki 
Kaurismäki’nin son filmi Fallen Leaves 
oldu. The Man without A Past (2002) ve 
The Other Side of Hope (2017) filmlerin-
den sonra üçüncü kez Grand Prix’in sa-
hibi olan Kaurismäki’nin ödülü, San 
Sebastian Film Festivali’nin açılış ge-
cesinde takdim edilecek. Büyük ödül 
için finale kalan diğer iki film ise Tár 
(2022) ve The Banshees of Inisherin 
(2022) olarak açıklandı. 

Aldığı adaylıklarla Emmy Ödülleri’ne damga 
vuran Succession dizisinin başrollerinde Brian 

Cox, Sarah Snook, Kieran Culkin ve Jeremy 
Strong gibi isimler yer alıyor. 

Aki Kaurismäki imzalı Fallen Leaves filmi, 
bir Helsinki gecesinde rastlaşan iki yalnız 

insanın hikâyesini anlatıyor. 

Paul Mescal, All of Us Strangers filminde başrolü 
Fleabag (2016-2019) dizisiyle tanınan Andrew 

Scott’la paylaşıyor. The Holdovers filmi, yönetmen Alexander 
Payne’le oyuncu Paul Giamatti’yi Sideways’ten 

(2004) sonra yeniden bir araya getiriyor.

Sonbahar Vizyon Takviminde Korku Furyası

Şeytani rahibeler, tehlikeli 
sular ve kötü ruhlar…

Biyografiler merakla beklenen 
bağımsızlar ve ödül avcıları…

Festival sezonu Venedik’te açılıyor

ALI KAVAS
ali.the.kavas@gmail.com

ALI KAVAS
ali.the.kavas@gmail.com

Finalmente l’alba, 2023, Saverio Costanzo

Yurt, 2023, Nehir Tuna

Tereddüt Çizgisi, 2023, Selman Nacar

Poor Things, 2023, Yorgos Lanthimos

Saw X, 2023, Kevin Greutert

Acide, 2023, Just Philippot

Talk to Me, 2023, Danny Philippou & Michael Philippou

Consecration, 2023, Christopher Smith

https://www.imdb.com/name/nm1883257/?ref_=tt_ov_dr
https://www.google.com/search?sca_esv=560603692&rlz=1C1GCEU_trTR1016TR1016&sxsrf=AB5stBjR9nESJ9G8AkbowNecoMxGMdEnrg:1693207277063&q=Ry%C5%ABsuke+Hamaguchi&si=ACFMAn8gKcw6L8cgu575hwcueyKgoe9ZYQ1m1yJZTLKy7VGJ2vp3l00oh5McUADzmVKVq_RMDZ8z33UBBsUfDceM5Bjt-CcSkqljvZpF7DYOf-7X2KCZteVhK7Pd-1PdVanQRaHygA6LHMsXY4Ye03pf77TIRdj0-7dnZHkQxakQXAY_YnQxsyUXdNkoYXjRWpK1b1aaS6kAC3Npq4dGvx7abjg4tr2Iqw%3D%3D&sa=X&sqi=2&ved=2ahUKEwin657S6P6AAxUA7rsIHScSDQkQmxMoAHoECCMQAg
https://www.google.com/search?sca_esv=560603692&rlz=1C1GCEU_trTR1016TR1016&sxsrf=AB5stBjR9nESJ9G8AkbowNecoMxGMdEnrg:1693207277063&q=Ry%C5%ABsuke+Hamaguchi&si=ACFMAn8gKcw6L8cgu575hwcueyKgoe9ZYQ1m1yJZTLKy7VGJ2vp3l00oh5McUADzmVKVq_RMDZ8z33UBBsUfDceM5Bjt-CcSkqljvZpF7DYOf-7X2KCZteVhK7Pd-1PdVanQRaHygA6LHMsXY4Ye03pf77TIRdj0-7dnZHkQxakQXAY_YnQxsyUXdNkoYXjRWpK1b1aaS6kAC3Npq4dGvx7abjg4tr2Iqw%3D%3D&sa=X&sqi=2&ved=2ahUKEwin657S6P6AAxUA7rsIHScSDQkQmxMoAHoECCMQAg
https://www.imdb.com/name/nm0002140/?ref_=tt_ov_wr
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Müzik etkinlikleri, sonbaharın 
gelişiyle birlikte park ve 
teraslardan kapalı mekanlara 
geçiş yapmaya başladı. 
Mekanlar, yeni sezonda 
sahnelerinde ağırlayacakları 
isimleri şu günlerde açıklıyor. 
Istanbul’da iki ay boyunca 
gerçekleşecek en iyi konser, 
müzik festivalleri, DJ set/
performans ve partileri sizin 
için derledik. 

BANU ÖĞÜT
banuogutt@gmail.com

Tatil merkezlerinden dönüşlerin ya-
vaş yavaş başladığı Eylül-Ekim ay-
ları, İstanbul’daki konser mekanla-

rı ve kulüplerin kapılarını birer birer açtığı 
döneme tekabül ediyor. Şehirde kalanlar 
için yazlık mekan görevi gören terasların 
ve parkların, kalabalıkları ağırlamaya de-
vam edeceği birkaç haftanın ardından et-
kinlikler, kuşkusuz iç mekanlara doğru 
meyledecek. Konserler açısından kısır ge-
çen pandemi döneminin ardından bu yaz 
İstanbul’da konser trafiği epey yoğun-
du. Gerçekleşmesi planlanan Sigur Ros, 
Prodigy gibi dev konserlerde muhtelif ne-
denlerle iptaller yaşandıysa da yeni sezon-
da sahne alması beklenen isimler için ra-
darlar açık, heyecan ve beklenti yüksek. 
Şehrin irili ufaklı konser salonlarından 
gece kulüplerine çeşitli mekanların prog-
ramlarını açıklamaya başladığı bu günler-
de halihazırda ajandalara not edilesi pek 
çok etkinlik var. 

FOALS, ZORLU PSM, 4 EYLÜL 
PSM Loves Summer serisi kapsamın-
da gerçekleşecek Foals konseri esasen bir 
süredir İstanbulluların beklediği etkin-
likler arasında. 2020 senesinde pande-
mi nedeniyle iptal edilen konser, tam üç 
sene sonra Zorlu PSM’de gerçekleşecek. 
2008’de yayımladıkları ‘Antidotes’ albü-
müyle çıkış yapan grup, ikişer sene aralık-
larla çıkardığı ‘Total Life Forever’, ‘Holy 
Fire’ ve ‘What Went Down’ albümleriy-
le bir başarı ivmesi yakalamıştı. Geçtiğimiz 
sene yayımlanan son albüm ‘Life is Yours’ 
ise barındırdığı disco tınıları ile eleştir-
menler tarafından hatırı sayılır derecede 
bir puan aldı. Grup, son albümden parça-
ların ağırlıklı olması muhtemel bir perfor-
mansla izleyici karşısında olacak. Biletler 
605 - 880 TL.

MASQUERADE: CLAPTONE + LP 
GİOBBİ, KLEİN PHÖNİX PARK, 16 
EYLÜL
Masquerade isimli parti serisi ile Ibiza 
mekanlarının kemikleşmiş isimlerin-
den Claptone, Klein’ın açıkhava kulü-
bü Phönix Park’ın konuğu. Konsepti için 
Venedik’in geleneksel maskeli baloların-
dan ilham alan DJ/prodüktör, bu perfor-
mansında da altın rengi maskesiyle kabin-
de olacak. House temelli setleriyle bilinen 
Claptone, 2021 yılında çıkardığı son al-
bümü ‘Closer’ın ardından bu sene içinde 
‘Euphoria’, ‘Digging Deeper’, ‘Flashdance’ 
ve ‘The Big Easy’ isimli dört yeni sing-
le yayımladı. Claptone performansı önce-
sinde setin başına geçecek isim DJ/pro-
düktör/piyanist LP Giobbi. DJ setlerini 

canlı piyano performansıyla tamamlayan 
LP Giobbi, şimdiye kadar Coachella, EDC, 
Lollapalooza, Tomorrowland gibi büyük 
müzik festivallerinde sahne aldı. Biletler 
350 – 1200 TL. 

TAMİNO, PARKORMAN, 17 EYLÜL,
İstanbul’u her ziyaret edişinde dinleyi-
ci kitlesini katbekat artıran Tamino, bu kez 
İKSV Gezgin Salon kapsamında geniş bir 
Türkiye turnesi için geliyor. Müzisyen, uğ-
rayacağı Ankara ve İzmir şehirlerinin arın-
dan İstanbul’da final yapacak. Köklerinin 
uzandığı Ortadoğu’yla müzikal bağlarını 
koparmayan müzisyen, 2018 yılında ilk al-
bümü ‘Amir’i yayımlamış, ve BBC’den bü-
yük övgü toplamıştı. ‘Nil’in yeni sesi’ un-
vanını alan müzisyen, son albümü ‘Sahar’ı 
ise geçtiğimiz sene Eylül ayında çıkardı. Bu 
konseri kaçırmak istemiyorsanız biletinizi 
önceden almanızı öneririz. Biletler 650 TL.

CARL COX, VOLKSWAGEN ARENA, 23 
EYLÜL
Chicago house müziğin filizlendiği 1980’li 
yıllarda kariyerine başlayan Carl Cox, bu-
gün house ve techno müziğin tecrübe-
li DJ/prodüktörlerinden sayılıyor. 1992 
yılında Paul Oakenfold’un plak şirketi 
Perfecto’dan ‘I Want You (Forever)’ isim-
li ilk single’ını yayımlayan Cox, bu hit’le 
İngiltere listelerinde üst sıralara tırmandı. 
Kendi plak şirketi Worldwide Ultimatum’u 
kuran Cox, kendi üretimlerinin yanısı-
ra genç yetenekleri de destekledi. Bugün 
Burning Man, Glastonbury, Creamfields, 
Coachella gibi büyük festivallerde ve dün-
ya çapında mekanlarda çalmaya devam 
eden Cox’un durak noktası bir kez daha 
İstanbul. (Canlı performans ve DJ set’in 
birarada olduğu) Hybrid set olarak perfor-
mans gösterecek Carl Cox’a, Jeton Records 
kurucusu Ferhat Albayrak ve Kuvoka eşlik 
edecek. Biletler 400 – 1750 TL. 

JAN BLOMQVİST, LİFE PARK, 23 EYLÜL 
2011 yılında Fusion Festival’da 3000 ki-
şinin önünde çaldığı ilk performans de-
neyiminin ardından Youtube’da mil-
yonlarca kez izlenen Jan Blomqvist 
bugünlerde dünyayı dolaşan bir DJ/pro-
düktör. Kariyerinin henüz başında dans 
müziğine farklı bir dokunuş getirme-
yi amaç edinen Blomqvist’in çıkış noktası 
kendi deyimiyle “gece kulübündeki kara 
bulutları dağıtmak, organik vokaller ve 
minimal techno beat’leriyle dans pisti-
ni bir konser alanına çevirmek”. DJ, daha 
önce izlememiş olanlar için bir kez daha 
canlı bir performansla İstanbul’da. Konser 
tadındaki bu elektronik müzik gecesini ka-
çırmayın. 440 – 2000 TL. 

PAUL KALKBRENNER, LİFE PARK, 30 
EYLÜL  
Paul Kalkbrenner, techno’nun altın ça-
ğında DJ’liğe başlayan ve bununla yetin-
meyerek kendi müziğini üretmenin yolla-
rını arayan bir isim. Bugün sekiz albümle 
birlikte 137’nin üzerinde parça ve re-
mix’in üreticisi Kalkbrenner Coachella, 
Tomorrowland, Ultra Music Festival gibi 
büyük festivallerin müdavim DJ’lerinden 
sayılıyor. ‘Sky and Sand’ isimli single’ı 200 
binin üzerinde satan DJ/prodüktör, Moby, 

Depeche Mode, Stromae, Ellen Allien 
& Apparat, Leonard Cohen ve Jefferson 
Airplane parçalarına yaptığı remix’lerle 
biliniyor. Sahnesini kapsamlı bir ekipman-
la donatan Paul Kalkbrenner, canlı bir per-
formans sergileyecek. 400 – 3000 TL. 

SHE PAST AWAY, IF PERFORMANCE 
HALL BEŞİKTAŞ, 3 EKİM
Bursa çıkışlı post-punk, dark wave ikilisi 
She Past Away, geleneği bozmuyor ve se-
nede bir gerçekleştirdikleri Türkiye ziya-
reti için şehre geliyor. Taksim’in alternatif 
müzik mekanı Peyote’deki konserlerden 
dünya çapında turnelere uzanan başarı-
lı bir kariyere sahip ikili, Türkiye turne-
si kapsamında İstanbul, Ankara, İzmir ve 
Eskişehir’e uğrayacak. 2010 yılında yayım-
ladıkları İlk EP ‘Kasvetli Kutlama’ ile ha-
tırı sayılır bir dinleyici kitlesi edinen grup, 
ardından çıkardıkları ‘Belirdi Gece’, ‘Narin 
Yalnızlık’ ve ‘Disko Anksiyete’ albümle-
riyle vitesi artırdı. İkili, albümlerinden yıl-
dız parçalarla sahnede olacak. Biletler 320 
– 850 TL. 

GLENN HUGHES, UNİQ AÇIKHAVA, 7 
EKİM
Geçmişte Deep Purple’ın vokallerini/bass-
larını, Black Sabbath’ın ise kısa bir süre 
vokallerini üstlenen Glenn Hughes bu kez 
solo projesi ile İstanbul’da. Dinleyicileri 
tarafından “Rock’ın sesi” olarak çağırılan 
71 yaşındaki müzisyen, müzikal kariye-
rinin köşetaşlarından Deep Purple’a say-
gı duruşu niteliğinde bir performans-
la sahnede olacak. Deep Purple şarkıları 
seslendirecek Hughes’a sahnede Søren 
Andersen (gitar), Ash Sheehan (davul) 
ve Bob Fridzema (keyboard) eşlik ede-
cek. Ekibin, Deep Purple’ın 50. yılını devi-
ren ‘Burn’ albümünden de şarkılar çalması 
bekleniyor. Hughes ve grubundan he-
men önce Pentagram izleyiciyle buluşacak. 
Nikki Wild ise rock parçalarından oluşan 
DJ setiyle bu akşamı ısıtacak isim. 2023 se-
nesinin en iyi etkinlikleri listesine girme-
ye aday bu açıkhava konserini kaçırma-
yın. Biletler 450 – 4000 TL. 

KO SHİN MOON, BLİND, 18 EKİM
Asmalımescit’in eski performans mekan-
larından Babylon’un yerinde 2021 yılın-
da açılan Blind, şimdilerde alternatif rock, 
indie, punk, metal, hip hop konserleri-
ni buluşturan yoğun ve renkli bir ajan-
daya sahip. Mekan bu ay, elektronik mü-
zik ve geleneksel Doğu yaylılarını bir 
araya getiren Ko Shin Moon’u ağırlıyor.  
Fransız elektronik-akustik müzik ikilisi 
Ko Shin Moon, yerli dinleyicinin radarına 
Melike Şahin ile ortak çalışma olan ‘İsyan’ 
parçasıyla girmişti. Haziran 2022’de 
yayımlanan parça, geleneksel halk müziği 
ve elektronik öğeleri birleştirmesiyle ikili-
nin müzikal tavrına da ışık tutar nitelikte. 
Synthesizer’lar, elektrikli bağlama, sitar 
ve ud riff’lerinin biraradalığıyla eklektik 
bir dünya kurmayı amaçlayan ikili, müzi-
kal sınırları keşfe çıktıları bu yolculukla-
rında David Byrne, Ryuichi Sakamoto, Bill 
Laswell gibi isimlerden ilham almış. Ko 
Shin Moon, ilk İstanbul konseriyle izleyici 
karşısında olacak. Biletler 230 TL. 

Şehre
dönüş
heyecanı
Öne çıkan konserler, müzik
festivalleri ve partiler

Müzik 
Festivalleri  
Istanbul Rooftop Festival 
2023, Çeşitli Teraslar, 9 Eylül

 
Her sene Eylül ayında gerçekleşen Rooftop 
Festival, güz döneminin son açıkhava festival-
lerinden. İstanbul’un en güzel teraslarında en 
izlenesi manzaralar eşliğinde elektronik müzi-
ğin farklı türlerini dinleme şansı sunan festival, 
tek biletle gün içinde farklı teraslar arasında 
geçişlere olanak sağlıyor. Bu sene dokuzun-
cu kez düzenlenecek festivalde set başında 
yer alacak isimler arasında Kalabrese, Xinobi, 
Marcel Vogel, Oceanvs Orientalis, Ali Kuru, 
Palmiyeler, Headwaters, Hemi, Menachem 26, 
Ace Brothers, Doruk Güralp, Orkun Bozdemir, 
Violations Radio bulunuyor. Etkinliğin mekan-
ları ise Klein Garten, The Roof At The Ritz - 
Carlton, Kastel Teras, Swissotel The Bosphorus 
16 Roof, Los Altos, W İstanbul Secret Garden 
olarak belirlenmiş. Biletler 240 – 450 TL. 

 

Akbank Caz Festivali, Çeşitli 
Mekanlar, 23 Eylül - 8 Ekim
Caz ekseninde farklı türleri buluşturan 
Akbank Caz Festivali, bu sene 33. kez düzen-
leniyor. Cazın efsaneleşmiş isimlerinin yanı 
sıra yeni keşiflere de yer veren program-
da iki virtüöz duo’yu aynı sahnede buluştu-
racak olan Sissoko/Segal/Parisien/Peirani 
projesi, Grammy ödüllü trompetçi Terence 
Blanchard, Erik Truffaz, Hidden Orchestra gibi 
isimler öne çıkıyor. Festivalin konukları ara-
sında Al Di Meola Acoustic Trio, Sub-Rehavi, 
Immanuel Wilkins Trio, Gabi Hartmann, 
Tord Gustavsen Trio, Lakecia Benjamin, İlhan 
Erşahin & Friends, Neşet Ruacan, Cem Tuncer, 
Yarkın Tuncer, Yumi Ito, Ayyuka bulunu-
yor. Mekanlar ise Akbank Sanat, AKM Tiyatro 
Salonu, Yeldeğirmeni Sanat Merkezi, Zorlu 
PSM, Babylon, Ses Tiyatrosu, Cemal Reşit Rey 
Konser Salonu, Nardis Jazz Club. Detaylı prog-
ram ve bilet bilgilerine Akbank Sanat’ın web si-
tesinden ulaşılabilir.

MIX Festival, Zorlu PSM,   
3-4 Kasım

 
Müzik festivalleri geçmişte yalnızca yaz ay-
larında gerçekleşen açıkhava etkinliklerin-
den ibaretti. MIX Festival, bu anlamda ezber 
bozan müzik festivallerinden biri. 2015 yılın-
dan bu yana istikrarlı bir şekilde her güz döne-
minde Zorlu PSM’de düzenlenen festival, farklı 
janrlardan isimleri, adıyla müsemma bir etkin-
likte bir araya getiriyor. Farklı müzik zevkleri-
ne hitap edebilecek bir programa sahip festi-
valde bu sene Warhaus, Kid Francescoli, Weval, 
Flört, Cosmic Crooner, Los Bitchos, Lalalar, 
The Flabbies, ECHT!, Isaac Delusion, Benny 
Sings ve Two Another sahne alacak. Biletler 
660 – 1375 TL. 

Foals

mailto:banuogutt@gmail.com



